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Американци ще строят 
луксозни яхти в Бургас

ЧЕСТИТ НИКУЛДЕН!

Председателят  
на Общински  

съвет - Бургас -  
проф. Севдалина 

Турманова  
с поздрав за 

празника

Уважаеми бургазлии,

Отново е началото на декември, когато по стара традиция отбе-
лязваме празника на нашия град – Никулден. 6 декември е ден, кой-
то ни обединява и ни кара да се чувстваме като едно голямо семей-
ство. Семейство, което живее в своя дом, наречен град Бургас. И 
независимо дали сме тук, или на друго място, ние продължаваме да 
го чувстваме като нещо мило и свидно.

Това е момент, в който отново се връщаме към старите тра-
диции и отдаваме почит към закрилника на нашия град – свети 
Николай Чудотворец. Прославяме името му, палим свещ пред него-
вата икона и се молим да благослови Бургас, да даде на всички ни 
здраве и благополучие.

На Никулден се събираме с близки и приятели, споделяме с тях ат-
мосферата на празника. Подреждаме отново трапезата с рибните яс-
тия и посрещаме на нея най-скъпите си гости.

Използвам момента да честитя празника на всички именици – бъдете 
здрави и носете името си с гордост и достойнство. Пожелавам на риба-
рите винаги да се връщат с пълни мрежи, а на банкерите – да са ус-
пешни в своите професионални начинания.

В днешния ден ние с гордост казваме, че сме бургазлии, защо-
то нашият град има особена харизма. Бургас е вдъхновение 
за много поети, писатели, художници и музиканти. И нека 
с общи усилия да продължаваме да работим той да се ут-
върждава като град на иновациите и модерните решения в 
различните сфери на живота. Като център на културата 
и привлекателна туристическа дестинация. Град, в който 
младите хора виждат своето бъдеще, да отгледат деца-
та си и се реализират като професионалисти. 

Нека Никулден да укрепва вярата ни в доброто. Да 
ни прави единни, да ни дава енергия, с която да вървим 
към нови успехи.

Честит празник, бургазлии и приятели на нашия 
град!
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Следващият 
брой на вестник 
„Черноморски 

фар“ ще излезе 
на 9 декември

Отново е Никулден и отново е време за интересни 
истории, които идват с „Черноморски фар“.

Вестникът, на който най-много му приляга да до-
кументира, да разказва за морето, хората, Бургас и 
региона. 

Над 100 години устояващ в бури и благодарение на 
ентусиазма на екипа и интереса на читателите, оне-
зи, които са верни и за които си струва трудът, той 
е летописецът на Бургас и региона.

Отидете до будките, вземете този брой, който от-
ново доказва, че пазим традициите на доброто сло-
во, този брой си струва да притежавате, може да го 
прибавите като подарък за някой именик или просто 
да запазите в библиотеката си, да пратите на бур-

газлия в чужбина. 
През 2022 за 6 декември екипът ни потърси баланса меж-

ду минало, настояще и бъдеще на Бургас като притегателен 
център на Източна България. Видяхме го през погледа и белия 
лист на най-малките му жители. Два месеца събирахме лите-
ратурни творби в конкурса „Моят Бургас след 20 години“ - как 
си го представят те, какъв искат да бъде.

От Никулден започваме да публикуваме техните творби, не-
вероятни шедьоври се получиха на редакционната ни поща, а 
ние наистина сме затруднени в оценката. Жури тепърва ще 
ги оценява, а призьорите ще бъдат отличени на специална це-
ремония през януари. В празничната седмица на Никулден си 
струва да помечтаете с тях и да забравите за малко грижи-
те и ежедневието и да се усмихнете.

Екипът на „Черноморски фар“
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Ето имената на бургазлиите, които  ще получат почетни награди на Никулден
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Днес броят на почетните 
граждани на Бургас ще се 
увеличи с още един. Към тях 
ще се присъедини композито-
рът, педагог и диригент Миле-
на Добрева. Още няколко за-
служили бургазлии ще полу-
чат заедно с нея почетни на-
гради на тържественото ни-
кулденско заседание на мест-
ния парламент, което ще за-
почне от 9 часа на 6 декември 
в Културен дом НХК.

 
* Със званието Почетен 

гражданин на Бургас се 
удостоява:

МИлЕна РаДослаВоВа 
ДобРЕВа – родена в Бургас. 
Учи поп и джаз пеене, а също 
музикални медийни техноло-
гии и тонрежисура. Завършва 
Майсторския клас за хорови 
диригенти в Германия с ръко-
водител Маестро Фрийдер 
Берниус.

Милена Добрева създава и 
ръководи две емблематични 
за Бургас вокални формации - 
„Морски песъчинки“ и Вока-
лен ансамбъл „Фортисимо“. С 
тях печели призови места в 
национални и международни 
музикални конкурси и фести-
вали. Безброй са златните 
медали и гран при-победи на 
„Фортисимо“ от цял свят. Те 
станаха и двукратни световни 
шампиони в категории „Во-
кални ансамбли и камерни 
хорове“ и „Фолклор и акапе-
ла“ на Световните хорови иг-
ри в Антверпен – Белгия.

Другият голям успешен про-
ект на Милена Добрева е дет-
ската Вокална формация 
”Морски песъчинки”. Тя впе-
чатлява с богатия си и разно-
образен репертоар в различ-
ни стилове – обработен бъл-
гарски фолклор, поп и рок му-
зика, детска забавна музика, 
акапелни изпълнения в раз-
лични жанрове. Има издаде-
ни четири албума. Носител е 
също на многобройни призо-
ви места в национални и меж-
дународни конкурси и фести-
вали.

Милена Добрева извършва 
звукозапис, обработка и 
мастер на многобройни албу-
ми на фолклорни състави, 
госпъл формации, както и на 
индивидуални, разнообразни 
по жанр изпълнители. Компо-
зитор и аранжор на популяр-
ни и детски песни – наградени 
на многобройни национални 
конкурси.

Талантливата бургазлийка 
е носител на първа награда 
на конкурса „Учител на годи-
ната” на Република България 
2008 г., престижната награда 
„Бург на годината – 2018“, как-
то и Награда за диригентско 
майсторство.

 
* С отличието „Ключът от 

Кулата“ на 6 декември ще 
бъдат почетени:

ВанЬо ВЪлЧЕВ - поет, пи-
сател, театрал, кино- и теле-
визионен режисьор, журна-
лист. Съосновател и предсе-
дател на Дружество „Българ-
ски писател” в Бургас. Той е 
сред учредителите на сдруже-
нието „Бургаска писателска 
общност“. Ваньо Вълчев е из-
вестен като най-безмилостен 
сатирик и най-нежен лирик. 
Поетичното му вдъхновение 
създава едни от най-пламен-
ните песни в българската по-

Дона МИТЕВа

Едно от големите имена 
сред бургаските художни-
ци - Георги Динев, открива 
на Никулден изложба в га-
лерия „Неси“. Избрал е да 
покаже 11 - 12 платна на 

бургазлии.
„Откриването на излож-

бата на празника на Бур-
гас – Никулден, е щастли-
во стечение на обстоятел-
ствата, тъй като в галерия 
„Неси“ изложбите трябва 
да се заръчат поне годи-

на и половина - 
две преди това, за-
щото тя е желана 
галерия. Впослед-
ствие от галерията 
ми предложиха да 
я направя на 6 де-
кември, което аз  
приех с голям ен-
тусиазъм“, споде-
ли художникът. 

Той подчерта, 
че с тази бургаска 
галерия си съ-
трудничи още от 
създаването й. 
Правил е там из-
ложба графика, 
акварел и някол-
ко кураторски из-
ложби.

Това е трета 
изложба за Ди-
нев в рамките на 
няколко месеца. 
През септември 
негови картини 
са били изложе-
ни в Карлово. 
През ноември - 
в галерия „Види-
ма“, Севлиево.

„Бургас ми е 
роден град, как-
то се казва „пъ-

път ми е хвърлен тук“. Оби-
чам си града. Когато учих 
в Художествената гимна-
зия, по-късно и във Велико 
Търново, чаках момента, в 
който да си дойда по-бър-
зо в Бургас. И оттогава 
съм си тук. 

Освен това ние имаме 
един прекрасен пример в 

лицето на големия худож-
ник Стоян Цанев, който си 
живееше и си твореше тук 
и това не му пречеше да 
си показва картините по 
света“, подчертава Динев.

Близки, приятели, а и са-
мият Динев определя себе 
си като позитивен човек. 
Така, че и изложените кар-

тини са разнообразни, цвет-
ни, заредени с положител-
на енергия. Художникът е 
категоричен, че изненадва 
публиката и с неща, с които 
не е виждала досега.

„Морето присъства по 
един или друг начин в кар-
тините ми. Така че и Бур-
гас е вплетен косвено. 
Има няколко картини, кои-
то са резултат от една пре-

красна екскурзия в Гдан-
ск, Полша –  също град на 
море. 

Водата присъства косве-
но, по-деликатно, тъй като 
не съм от хората, на които 
сюжетите са рибарска 
лодка на брега на морето“, 
разказва за картините, ко-
ито е подредил в бургаска-
та си изложба Георги Ди-
нев.

Откриването на изложбата на празника  
е щастливо стечение на обстоятелствата

В жанрово отношение самият автор определя 
творчеството си като магически реализъм. В твор-
бите му се припокриват реалност и фантазия, нау-
ка и митология, история и футуризъм, материално 
и духовно. Георги Динев споделя, че често сънува 
идеите за картините си и затова в тях паралелно 
обитават реални обекти и фантастични създания. 
Отделя особено внимание както на формата, така и 
на цвета, за да постигне внушението, което търси. 
Голяма част от вдъхновението си черпи от музика-
та. Казва, че тя е неизменна част от творческия 
процес и може да бъде „видяна" в платната му. 
Привърженик е на идеята, че всичко в нашата все-
лена е свързано и всяко действие има своите по-
следствия. „Тъй като в природата и света всичко е 
взаимосвързано, мен повече ме вълнуват тези 
връзки – човек, природа, екосистема, връзката 
между земята, планетите. То и човешкото тяло е 
като един малък космос. Знаете как нещата са 
свързани – ако нещо мъничко ви заболи, примерно 
малкият пръст на крака, вие не се чувствате ком-
фортно, не можете да ходите нормално, не можете 
да си вършите нормално работата. Така е и с всич-
ко около нас. В такъв смисъл мен ме интересува 
отношението на човека към тая взаимосвърза-
ност, той трябва да я проумее и да пази природата 
и света. На пръв поглед ние може да сме една мно-
го микроскопична част от вселената, но от нас за-
виси много", разкрива художникът.

Художникът Иван Бахчеванов откри в  навечерието 
на 6 декември със самостоятелна изложба в зала 
„Проф. Димитър Аврамов“ в Библиотеката.

„Въртящите“ се картини на Маестрото са на внимани-
ето на неговите почитатели в Библиотеката от 5 декем-
ври

Член на Съюза на българските художници, обществе-
ник, дарител, Иван Бахчеванов има изключително го-
лям принос за развитието на културната среда. Негово-
то творчество и участието му в национални и междуна-
родни изложби популяризира  морето и „неговият“ Со-
зопол.

Самостоятелната му изложба в Библиотеката ще за-
радва публиката с картини, които позволяват и на зри-
теля да твори, докато ги съзерцава. Иван Бахчеванов 
демонстрира, как платната му се променят, когато бъ-
дат завъртени, как образите приемат други форми и из-
мерения.

Творбите на майстора винаги имат четири заглавия. 
Патент на Бахчеванов е да рисува така, че както и да е 
обърната картината, зрителят да вижда нова проекция, 
различна картина. Във всяка негова творба е вградена 
част от Черно море.

Симеон Димитров (в средата)
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Вестникът е член е на Бъл гар
ска та асо ци ация на ре гио нал ни
те ме дии (БАРМ). Носител е на 
наградата "Св.Константин Ки
рил Философ" на БАРМ.

Носител e на наградата "Златно 
перо" на СБЖ.

Вест ни кът е но си тел на ор ден "Св. св. Ки рил и Ме то дий",  
вто ра сте пен. 
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Ето имената на бургазлиите, които  ще получат почетни награди на Никулден
пулярна музика – „Телефонна 
любов”, „Огън от любов”, „А 
дали е така“ и много други. 
Автор и редактор на над 20 
книги с лирика, сатира, раз-
кази, детски стихотворения. 
Точно преди 20 години Ваньо 
Вълчев става почетен гражда-
нин на Бургас, а тази година 
получава „Ключът от кулата“ 
за приноса му към развитие-
то на българската култура и 
по повод неговата 85-годиш-
нина.

ИВан баХЧЕВаноВ – ху-
дожник, живописец, създа-
тел на уникалната художест-
вена картинна галерия в ста-
рото училище в Созопол. Ра-
боти в областта на живопи-
ста и монументалното изку-
ство. Почти 40 години е член 
на Съюза на българските ху-
дожници. През цялата си 
творческа кариера участва в 
национални, групови и са-
мостоятелни изложби, както 
и в представителни нацио-
нални изложби в чужбина. 
Иван Бахчеванов участва в 
множество благотворителни 
изяви и прави много дарения 
на свои творби. Негови про-
изведения са притежание на 
Националната художествена 
галерия, както и на галерии 
по света.

Иван Бахчеванов получава 
„Ключът от кулата“ за прино-
са му към развитието на бъл-
гарската култура и по повод 
неговия 70-годишен юбилей.

сИМЕон ДИМИТРоВ – 
мислител, интелектуалец, ду-
ховен дар, артистична лич-
ност с неповторима индиви-
дуалност, знаменит педагог – 
това са малка част от опреде-
ленията, с които културен 
Бургас се обръща към драма-
турга, режисьор и поет Симе-
он Димитров. Почетният бур-
газлия отбелязва две златни 
годишнини в началото на 
2022-ра (5 десетилетия твор-
чески път и 80-годишен юби-
лей), а десетките му успешно 
реализирани възпитаници по 

цял свят са най-голямото на-
следство за щедрите му уро-
ци.

Симеон Димитров работи 
като режисьор в едни от най-
престижните театри у нас. Не-
гови спектакли са награжда-
вани с национални награди за 
режисура, сценография и ак-
тьорско майсторство. Носи-
тел е на награда на Съюза на 
артистите в България и на 
множество награди за режи-
сура, автор е на поезия и дра-
матургия.

Симеон Димитров ще бъде 
удостоен с „Ключът от кулата“ 
за приноса му към развитие-
то на българската култура и 
по повод неговия 80-годишен 
юбилей.

янЧо ПРоДаноВ – бурга-
ски земеделец и зърнопроиз-
водител, също ще получи 
престижното отличие „Клю-
чът от Кулата“. Това става в 
отговор на благородния жест 
за безвъзмездно предоставя-
не на собствен имот – сграда-
та на бившата земеделска ко-
операция в кв. „Горно Езеро-
во“, за нуждите на филиала 
на детска градина „Синчец“, 
както и за съдействие за на-
миране на най-подходящия 
терен за изграждането на но-
вия просторен дом на детско-
то заведение, което вече мо-
же да приеме всички деца от 
квартала. Подобни благотво-
рителни инициативи остават 
завинаги в историята на все-

ки град. Г-н Проданов помага-
ше с дарителски жестове 
през цялото време на строи-
телството на новата сграда и 
продължава да помага на ДГ 
„Синчец“ – кв. „Горно Езеро-
во“.

 
* С почетен плакет на Об-

щина Бургас ще бъдат 
удостоени:

РаДосТИн ДаМасКоВ – 
представител на съвременна-
та българска живопис, малка 
пластика и монументална 
скулптура.

Радостин Дамасков е съз-
дал три емблематични творби 
за Бургас:

„Нулевият километър“ - Пъ-
път на Бургас – произведе-
ние, поставено в средата на 
централната градска част 
през 2011 г.

Друго емблематично за 
Бургас произведение на Да-
масков е паметникът на Петя 
Дубарова в Морската гради-
на, изработен след спечелен 
конкурс.

Най-новата голяма творба 
на Радостин Дамасков е свет-
ският паметник на Алексан-

дър Георгиев – Коджакафали-
ята, който беше открит през 
септември тази година. С не-
го бургаската общественост 
отдава почит към личността и 
делото на най-големия благо-
детел на града.

Радостин Дамасков получа-
ва ПОЧЕТЕН ПЛАКЕТ на Об-
щина Бургас за приноса му 
към развитието на българска-
та култура и сътворяването на 
паметника на Александър Ге-
оргиев – Коджакафалията.

сТоЙЧо КЬосЕВ – док-
тор по философия.

Стойчо Димов Кьосев е 
създател на философския 
клуб „Сократ”. Той стартира 
през 1984 година с ученици от 
Техникума по индустриална 
химия. Клубът бързо набира 
популярност и на следващата 
година сбирките започват да 
посещават и ученици от Ан-
глийската, Немската и Руска-
та гимназия.

След създаването на Бурга-
ски свободен университет, 
клуб „Сократ“ провежда там 
две студентски философски 
конференции със значително 
международно присъствие – 

най-вече от Норвегия, но съ-
що така от Португалия, Вели-
кобритания, Чили. От Клуба 
произлизат десет доктори на 
науките, десет професори и 
доценти от различни универ-
ситети в България и чужбина.

През настоящата 2022 годи-
на бивши участници в Клуба и 
изявени философи, свързани 
с Бургас, стартират инициати-
ва, наречена “Философите на 
Бургас”, чиято цел е да озву-
чи присъствието на хумани-
тарното знание в пъстрата па-
литра на артистичност, худо-
жественост и свободомислие, 
така характерни за Бургас.

Стойчо Кьосев получава 
ПОЧЕТЕН ПЛАКЕТ на Общи-
на Бургас за дългогодишната 
му преподавателска дейност 
и създаването на философ-
ския клуб „Сократ“.

 
* С почетна значка на Об-

щина Бургас се удостоява:
ДИМИТЪР сВИлЕноВ 

КанДИлоВ
В първите дни на октомври 

тази година на варненския 
плаж се случва инцидент, кой-
то за малко да завърши тра-
гично, ако не е била бързата 
реакция на двама 19-годишни 
младежи, единият от които 
бургазлия. Около полунощ, 
разхождайки се край брега 
на морето, те забелязват же-
на, която изведнъж се хвърля 
в морето. Младежите пред-
приемат всичко необходимо, 
за да организират спасяване-
то й и заедно успяват да изва-
дят изпадналата в безсъзна-
ние удавница на брега, където 
й оказват първа помощ. Те са 
Станислав Иванов от Помо-
рие и Димитър Кандилов от 
Бургас. Тяхната бърза и на-
временна намеса довежда до 
спасяването на човешки жи-
вот.

След единодушно решение 
на местния парламент Дими-
тър Кандилов се удостоява с 
„Почетна значка на Община 
Бургас“ за спасяването на чо-
вешки живот.

Неуморимата Милена Добрева – дви-
гателят на вокален ансамбъл „Фортиси-
мо”, който прослави Бургас не само в 
страната, но и в чужбина, е новият поче-
тен гражданин. Тя работи упорито още с 
хоровете „Морски песъчинки” и „Родна 
песен“, които също носят слава на гра-
да ни. За наградата и родния град тя 
казва:

„Бургас е моето всичко: родното ми 
място, моят дом, близките, приятелите, 
познатите, улиците, спомените… Та ако 
щете и кметът, децата и възрастните, с 
които работя. Бургас е моята вселена. В 
Бургас бликат талантите, и това всеки го 
знае. Той е онова, без което няма да ди-
шам, няма да съм аз.

Това, че съм предложена за „почетен 
гражданин на Бургас“ и получавам зва-
нието, не е само голяма чест, но и голя-
ма отговорност. Почетен гражданин, 
както бе писала Тони Димитрова - тряб-
ва да живееш почтено, за да оправдаеш 
доверието на бургазлии. 

Наистина не очаквах тази висока 
чест. Удоволствие и изненада е това, че 
единодушно е гласувано, което ме пра-
ви щастлива и удовлетворена. Означа-
ва, че правя нещо значимо, което се за-
белязва. Разбирам, че се залага на мен 
и ще се старя още повече да бъда дос-
тоен човек“, каза диригентката. 

Добрева признава, че от 2016 година 
започва да се вижда трудът й и да се 

оценява. За множеството награди, които 
получава казва, че не може да ги степе-
нува по важност. И ги цени всички еднак-
во. Те за нея означават едно - че е забе-
лязана и че прави нещо значимо, полез-
но, което е смисълът на работата й.

„Всички приеха новината без изне-
нада, защото са по един или друг на-
чин част от усилията да изнасяме Бур-
гас на световно ниво в областта на хо-
ровото изкуство. Когато се представя-
ме от Бургас и България това много ни 
сгрява, кара ни да се гордеем. В тези 
години се оказва, че у нас „Фортиси-

мо“ е съставът, който донася най-мно-
го награди и слава. Говорим да све-
товните сцени. Това е нещо, което не 
съм си и помисляла преди няколко го-
дини, че мога да отида на световна 
сцена, а сега вече е реалност и зат-
върждаване на успехите на няколко 
пъти. Доказва, че постигаме нещо, 
значи сме талантливи. Това е повод 
за гордост за Бургас и България“, ка-
тегорична е Добрева. 

Тя не забравя да благодари за под-
крепата на Община Бургас и лично на 
кмета Димитър Николов.

Стойчо Кьосев

Радостин Дамасков

Милена Добрева, 
диригент: Бургас е моето всичко



Интервю на  
Силвия ШАТЪРОВА

- Г-н Ушев, при голям ус-
пех премина премиерата в 
Бургас. Какви са впечатле-
нията ви от бургаската пуб-
лика?

- Изключително възпитана, 
ерудирана и сърдечна. Беше 
празник за мен, много се въл-
нувах, защото когато още сни-
махме филма, си казах: „Един 
ден ще дойдем тук да предста-
вим филма“. Тогава още я ня-
маше залата на НХК, сега я 
има, станала е страхотна и си 
струва да се правят премиери 
на филми.

- Как се чувствате в Бургас, 
виждаме Ви често тук, и по 
време на Летния кинофести-
вал гостувахте?

- Много добре! Преди още 
Емо (Емил Ованесов) да ме 
покани на този фестивал, не 
бях идвал за повече от някол-
ко часа и когато ме покани, 
бях очарован от хората, кои-
то срещнах. Те са страхотни, 

завързах невероятни приятел-
ства. Най-голямата ми приятел-
ка в Монреал е бургазлийка. И 
на премиерата го казах, и тук 
ще го повторя: „Ако се прибера 
един ден в България, това ще 
бъде в Бургас“. Възхитен съм в 
каква сграда се намира фили-
алът на Художествената акаде-
мия. Съжалявам, че съм завър-
шил в София, по мое време ня-
маше филиал в Бургас

- Как избрахте да снима-
те голяма част от филма 
в Бургас и региона, в него 
се повяват такива знакови 
места като Бургаски сол-
ници, Пантеонът, замъкът в 
Равадиново?

- Много обикаляхме в страна-
та с екипа, изрушкахме я цяла-
та. Идеята не беше да снимаме 
филм на морето. Трябваше да 
бъде свръхбруталистска архи-
тектура, депресираща и след 
като обиколихме всички памет-
ници, стана ясно, че не стават, 
защото са ужасно неподдържа-
ни, изпочупени. Нито един не 
беше подходящ, включително и 

Бузлуджа. Ние там направихме 
няколко кадъра и допълнихме 
след това на 3D. Обсъждахме 
вариант да ходим да снимаме 
в Сърбия, защото там техните 
паметници са много импозант-
ни и запазени, но заради ковид 
това не можеше да се случи. 
Тогава някой подхвърли иде-
ята: „Пантеонът в Бургас е ху-
баво място!“

Дойдохме, видяхме го, че 
е хубав, поддържан и чист. 
Ставаше идеално. След това 
започнахме да разпитва-
ме за интересни места нао-
коло. Започнахме да обика-
ляме, след като отидохме на 
Солниците, просто си казах: 
„Това е мястото! После видя-
хме замъка в Равадиново, кой-
то с цялата му кичозност също 
ни привлече. Заради локацията 
в Бургас от бруталистска при-
казка се превърна в поетична 
приказка. Това промени цяла-
та посока на филма. След като 
дойдохме тук, пренаписахме 
половината сценарий, за да го 
вържем с локациите. Така на-

пример се появи персонажът 
на Солника, него го нямаше в 
първоначалния вариант.

- Как чуждите зрители 
приемат такива места като 
Бургаски солници, замъ-
ка в Равадиново, Пантеона, 
Бузлуджа?

- Това е страшно интересно 
навсякъде, където го показва-
ме. В Монреал беше за първи 
път, там ме питаха: 
„Каква част от фил-
ма е правена на зе-
лен екран?“. Да по-
ясня, че това е зас-
немане, а после доба-
вяне на 3D изображе-
ния. Използва се мно-
го често като похват. 
В първия момент си помислих, 
че не съм разбрал въпроса. 
Отговорих им, че няма зелен 
екран тук. Тези места същест-
вуват на 100% и са истински 
места в България. Казах им: 
„Всички външни кадри са сни-
мани около Бургас“. Те са виж-
дали Бузлуджа, то е известно 
място, но всичко останало е не-
познато. Две жени ми призна-

ха след прожекция на филма: 
„Този филм ни предизвиква да 
посетим България. Никога до-
сега не съм искала да ходя там, 
но сега ми се прииска“.

България не е популяр-
на туристическа дестина-
ция в Канада. Там ходят на 
Карибите. Най-много да стиг-
нат до Прага. 

Същото нещо се повтори и в 

Естония. Няколко критици ми 
казаха, че декорите са много 
реалистични.

- Защо не добре разказа-
на история, а антиутопия е 
този филм? 

- Антиутопията е гротеска на 
утопията, която хората си въоб-
разяват, че може да се случи. 
Тя е като криво огледало.

Затова ми беше интересно 

да разкажа тази история, за 
да се види накъде отиваме, на-
къде сме се запътили. В бъде-
ще хората ще стават все по-
вече безсмъртни. Животът ни 
ще продължава все по-дълго. 
Въпросът е струва ли си да се 
случва това? Най-голямата на-
града, която имаме е нашата 
смъртност и нашата тленност, 
това че ние сме временно на 

тази земя. Така може 
да оценим важни неща. 
Въпросът за материал-
ното, нематериалното, 
за книгите, това е ва-
жен въпрос, който съ-
ществува във филма. 
Целта на главния ге-
рой е да препише всич-

ки книги, за да ги приведе в ди-
гитален формат и да бъдат от-
несени от земята. След това ги 
изгаря и трие. Той живее в свят, 
в който вече няма книги, което 
също е реална опасност.

- Защо главният герой 
само преписва книги, а не 
прави творчество - това 
липса на инициатива, ми-
съл ли е?

Теодор Ушев е роден на 4 февруари 1968 годи-
на. Син е на художника Асен Ушев. Принадлежи 
към големия Ушев род от Банско. Дипломира се 
през 1993 година. в специалност „Плакат“ в Ху-
дожествената академия.[1] 

В България е известен главно с театралните си 
афиши от 1990-те години. 

Понастоящем живее в Монреал, Канада, къде-
то създава своите филми в сътрудничество с ка-
надския Национален Филмов Борд (НФБ). 

От 2010 г. преподава и провежда работилници 
и майсторски класове в повече от 20 университе-
та и фестивала по света, включително в Япония, 
Франция, Испания, Германия, Португалия, Лон-
дон, Будапеща и много други. 

ПрИзНАНИе И НАГрАДИ
Анимационните му творби – късометражните 

филми „Тауър Бауър“ (Tawer Bawher, 2005), по 
музика на Георгий Свиридов, детският „Царица“ 
(Tzaritza, 2006) и „Човекът, който чакаше“ (The 
Man Who Waited, 2006), по текст на Кафка – пе-
челят множество награди по света. 

Филмите на Ушев печелят повече от 230 награ-
ди и признания и са показвани в много ретрос-
пективи, включително на фестивала за късоме-
тражни филми в Клермон-Феран, Франция. През 
2013 г. в официалното си обръщение за открива-
нето на фестивала френският министър на култу-
рата Орели Филипети казва: „Клермон, това е съ-
протива. Тези думи на Теодор Ушев, автор на не-
вероятния плакат за 2013 г., дават тон на 35-ото 
издание на фестивала на късометражното кино 
в Клермон-Феран“. 

През 2013 г. филмът Gloria Victoria е обявен за 
най-добър анимационен филм на годината в ан-
кета с участието на 15 водещи критици и фести-
вални директори. Gloria Victoria е номиниран за 
анимационните награди на Холивуд Annie awards 
за 2014 г., и достига до късия списък за наградите 
на Американската филмова Академия „Оскар“. 

През 2014 г. Канадският филмов институт из-
дава книга, посветена на творчеството на Ушев. 
Книгата носи заглавието Dark Mirror: The Films of 
Theodore Ushev („Тъмно огледало: Филмите на 
Теодор Ушев“) и е под редакцията на Том Максор-
ли, изпълнителен директор на института.[2][3] 

През 2017 г. неговият филм „Сляпата Вайша“, 
по едноименния разказ на Георги Господинов, е 
номиниран за наградата на американската фил-
мова академия „Оскар“ за късометражен анима-
ционен филм. 

През 2020 г. "Физика на тъгата", филм по ед-
ноименния роман на Георги Господинов, пече-
ли най-голямата награда в света на анимация-
та - "Кристал", на Фестивала на анимационното 
кино във Анси, Франция. Филмът печели повече 
от 130 награди по света, вкл. Големите Награди 
на фестивалите във Валядолид, Дрезден, загреб, 
Торонто, Монреал, Киев, и попада в късия списък 
за наградите „Оскар“.
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Канадци ми признаха след филма, че искат да го 
посетят, запленени от местата, показани в него

Чф

Ако някога се върна  
Теодор Ушев, кинорежисьор:

Ден след като премиерата на първия пълномет-
ражен филм на Теодор Ушев – „ϕ1.618“ премина 
в Бургас при голям успех, режисьорът бе на гости 
в редакцията на „Черноморски фар“. Голяма част 
от филма е снимана в Бургас, на знакови бурга-
ски места. Днес на празника на града, публикува-
ме интервюто с него.

” Най-голямата награда, 
която имаме, е нашата 
тленност и че сме 
временно на тази земя

4

работни снимки от Солниците 



- Задачата му е била такава, 
той е хванат от Титан. Разбрали 
са, че притежава някакви ка-
чества и е конвертиран в без-
смъртен човек, чиято задача 
е за 100 години да препише 
всички книги на земята. И той 
това прави. Всички думи, кои-
то използва, са цитати от кни-
ги. Затова така изглежда, че ди-
алогът е префърцунен, измис-
лен, за това съм чувал крити-
ки. Но Криптон е човек, който 
сто години не е общувал, кой-
то е преписвал книги, нормал-
но е неговият изказ да бъде то-
тално шантав и сбъркан, защо-
то не е бил в разговор, нямал е 
общуване. Фразите, които из-
говаря, са базирани на някакви 
книги, наши любими книги, ци-
тати - от „Ана Каренина“, книги 
на Чехов, „Краят на човечест-
вото“ на Фукуяма.

- Говорите свободно за 
слабостите на филма по вре-
ме на премиерата, какво би-
хте поправили в него?

- Нищо не бих поправил, аз 
не вярвам, че има перфектен 
филм. Понякога неперфект-
ността работи. В един момент 
се усетих и си казах: „Аз ис-
кам ли да оправя сценария - 
да е по-интересен, диалоги-
чен?“ И отговорът беше - не, 
защото ако го бях направил, 
хората щяха да следят какво се 
случва на екрана, а на мен ми 
беше важно да направя визуа-
лен филм, да е силен като изо-
бражение, насочен към други 
възприятия, по-скоро към пе-
риферната ни система, откол-
кото към мозъка. Филм, кой-
то следите като електронна 
игра. Това беше една от це-
лите, да направя електронна 
игра, като „Майн крафт“, там 
събират минерали, а тук - ма-

джун и луга. Исках да разкрия, 
че тази Гаргара го е лъгала, 
че нито лугата, нито маджунът 
съживяват спящата красави-
ца, нито него-
вата целувка, 
нейната цел е 
била да дока-
ра на борда 
на „Пумпала“ 
и го е извела, 
за да не може 
той да поддър-
жа този ча-
совник.

- Наивен ли 
е той?

- Абсолютно, като всеки чо-
век, който пише по цял ден. 
Артистите са наивни хора. Те 
са най-наивните и най-глупа-
ви хора. Те стоят по цял ден 
и се занимават с нещо, кое-
то няма никаква връзка с ре-
алността и затова е много ва-
жно те да не бъдат допускани 
до властта. Изобщо трябва да 
са по-далече от взимането на 
отговорни и прагматични реше-
ния. Това беше едно от първи-
те неща, когато се срещнах с 
Деян (бел.ред: Деян Донков) и 
му казах: „Да, знам, че ти си си-
лен и можеш да изиграеш бо-
рец. Но трябва да играеш глу-
пак, наивен льохман“. През це-
лия филм Гаргара винаги върви 
първа, тя го води и той се влачи 
след нея, защото той 100 годи-

ни не е мръдвал от тази кула, 
той не може да ходи. Тя е ини-
циативната.

- Заговорихме за актьор-
ския състав, кажете как на-
правихте кастинга и най-
вече за основните герои 
Деян Донков и интересната 
Мартина Апостолова, които 

влизат в ролите на Криптон 
и Гаргара?

- Аз си направих кастинга, 
гледах много спектакли, по-

малко кино, 
гледах интер-
вюта, разпит-
вах за арти-
стите как ра-
ботят, защо-
то за мен е 
много важно 
освен един 
актьор да е 
добър, и да 
бъде много 
дисциплини-

ран заради ограничения бю-
джет. Снимките бяха като в 
казарма - ставане рано, ляга-
не късно. Аз съм много строг, 
дори и в един следснимачен 
ден се бяха събрали да си го-
ворят и пият вино и отидох и 
разтурих купона им. Бях без-
компромисен. Динката (Деян 
Донков) беше един от първи-
те, които избрах, знаех, че 
може да изиграе всякаква 
роля. Най-трудно беше с 
Мартина Апостолова, защо-
то не я познавах. Тогава ми 
попадна филмът „Ирина“ на 
Надежда Косева, обадих й 
се и тя ми каза за Мартина: 
„Тя е страхотна, тя е съвър-
шена, страхотно научена, дис-
циплинирана!“. Много беше ва-
жно за мен тя да има култура 

на движение на тялото. Много 
български артисти неглижират 
работата с него. Работят пове-
че с лицето си, отколкото с тя-
лото. Имаше един майсторски 
клас с Хелън Мирън и тя казва 
в него, че най-трудното нещо 
за един актьор е да ходи нор-
мално. Мартина ходеше в този 

филм естествено.
- Появата на Иво Димчев, 

как се спряхте на него?

- Той е образ, забавно е с 
него. Седем костюма му бя-
хме приготвили, той ги отхвър-

ли с мотиви - „това е кич“, „това 
ме прави дебел“, „това не ми 
отива“. Самият той е пърфор-
манс, той е свикнал сам да 
си прави костюмите. Всичко 
е уан мен шоу. Накрая му ка-
зах: „Обличай се както искаш!“ 
и той каза: „Аз обичам вери-
ги!“ и сложихме 60 кг вериги. 

И дори сам си направи каска-
дите. После се появи на сним-
ките с прясно татуирани точки 

на главата. Страхотен об-
раз е той.

- Част от аудиторията 
трудно го възприема във 
вашия филм.

- Той игра себе си, освен 
това играе пророк, който 

има фенове, появява се за пет 
минути и го взривяват, не виж-
дам какъв скандал има в това. 
Един артист, когато е решил 
да бъде екстравагантен, той 
трябва да е докрай смел и да 
отстоява тази позиция. Това е 
отговорност към самия себе 
си. Аз уважавам хора, които 
са смели, за мен смелостта е 
нещо, което липсва. Да напра-
виш нещо, което знаеш, че ще 
бъдеш оплют, че ще те мразят 
за това и ти продължаваш да 
го правиш до момента, в кой-
то хората започват да го при-
емат. Това е една от най-из-
вестните дефиниции на аван-
гарда. Авангард е тогава, ко-
гато успееш да убедиш хора, 
класи и прослойки в идеи, ко-
ито не им принадлежат, успе-
еш да ги накараш да ги прием-
ат и да те гледат.

- Един специфичен въпрос 
от наша читателка, киноман: 
Защо филмът беше в почти 

квадратен формат (4:3 може 
би...), а не беше 16:9 (може 
би) - на цял екран?

- Този формат, който използ-
ваме, се нарича златното се-
чение, той не е 4:3, не е и 16:9.
Той е между тях и съотношение 
на височината към дължината 
е точно ϕ1.618. Благодаря за 
този въпрос. Важен бе.

- Защо сам си промоти-
рате филма, виждаме Ви на 
турнета в страната? 

- Причината не е само в това, 
че това е първият ми филм и 
първото ми бебе. Много ис-
ках първата прожекция да е в 
България, напуснал съм я пре-
ди 23 години. Не мога да сле-
дя как се развиват процесите, 
правя го през медиите и фейс-
б у к ,  н о 
това не е 
истинска-
та държа-
ва. Когато 
идваш за 
ваканция - 
не виждаш 
истинските хора, защото си на 
изкуствени места, не си в ра-
ботна обстановка. Този кон-
такт ми липсва, исках да раз-
бера какво се случва. За мен 
реакциите във фейсбук не са 
показателни, особено в бъл-
гарския.

Още преди филмът да изле-
зе имаше тролска атака срещу 
страницата му, координирана и 
заплатена от някого. Под един 
пост - 400 човека бяха с нега-
тивни коментари и обиди. Не 
мога да се опирам на комен-
тари и критика във фейсбук. 
За мен беше важна реакцията 

и критиката в зала, да видя, да 
говоря с недоволните или пък 
с доволните, защо не го харес-
ват. Това се научих в Канада, 
там ходех на турнета с филми-
те, освен на фестивали и в учи-
лища, и в университети, праве-
не на майсторски класове, но 
нямам опит в игралното кино и 
в България.

Работата по един филм не за-
вършва с монтажа и изпраща-
нето му по фестивали, точно то-
гава започва работата на един 
режисьор. Клишето е: „Ако ме 
гледат, значи съм направил ше-
дьовър, ако не ме гледат - зна-
чи съм неразбран“.

Първата седмица държа да 
походя и да видя кое рабо-
ти, кое не, заради моя след-
ващ филм.

- „ϕ1.618“ къде ще бъде 
показан?

- Във всички държави, в 
Канада ще бъде прожекти-
ран във всички кина в края 
на март - началото на април. 
Няма да остане фестивален 
филм, не сме го правили като 
такъв. Имаме дистрибуция във 
Франция. Имаме уговорени 
прожекции в най-престижни-
те кина в Англия, там ще бъде 
в 43 кина, в Германия имаме 
запазени места за прожекции. 
Получаваме много запитвания, 
дистрибуторът ни е световна 
промоутърска агенция.

- Работите ли върху след-
ващ?

- Да, надявам се да се сни-
ма в България. Имаше мно-
го хейт срещу това защо ид-
вам да снимам тук, а не там. 
Причината е една: аз искам 
да снимам в България с бъл-
гарски актьори, те са страхот-
ни. За да стане това, аз тряб-
ва да имам някакво финанси-

ране, то плаща на тях, не на 
мен. Заплаща се на тези 60 
души, които работят на мяс-
то. Аз не съм взел нито един 
лев от българската субсидия. 
Моят хонорар е от канадска-
та част. Аз съм си заплащал 
престоя тук в България, за 
да снимам този филм. За да 
снимам в България, трябва 
да има някакво финансира-
не от държавата, частни лица 
не дават. Парите, които взи-
мам от Канада, могат да бъ-
дат похарчени само там, па-
рите от Франция - също там, 
когато взема пари от там - 
трябва да докарам френска 
актриса, оператор, художник. 
Трябва да се съобразявам с 
техни продуценти, колкото по-
вече продуценти, толкова по-
сложна става работата на ре-
жисьора. 

Не съм част от системата 
на Холивуд и никога не съм 
бил и никога не искам да бъда. 
„Сляпата Вайша“ когато спе-
чели номинацията, беше филм 
извън системата. Не ми е ин-
тересно да бъда, може би един 
ден след много години. Аз пра-
вя авторски филми и искам да 
продължавам да ги правя да 
имам свободата - да се про-
валям. Надявам се следващи-
те два филма да успея да ги за-
снема в България. Единият ще 

бъде на ан-
глийски, с 
англогово-
рящи арти-
сти, защо-
то по-голя-
мата фи-
н а н с о в а 

част е канадска. Всички вто-
ростепенни роли ще бъдат по-
верени на български актьори.

- А като жанр - какви ще 
са?

- Отново фантастика, на мен 
не ми е интересно да правя со-
циални драми, а и не мога да 
ги правя. Единият ще е фантас-
тичен, черна комедия. Другият 
е по романа на Георги Тенев 
„Резиденцията“, култ към при-
родата и дъновизма, който е 
преследван от властта. Ще 
бъде сниман в знакови, инте-
ресни български гори, еколо-
гичен фентъзи трилър.
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в България, то ще бъде в Бургас

Кадри от филма „ϕ1.618“ 

” Артистите 
са наивни 
хора, важно е 
да не бъдат 
допускани  
до властта

” Не съм част от 
Холивуд и никога 
не съм бил

” Уважавам хора, 
които са смели

Кметът Димитър Николов (вдясно) бе на премиерата в Културен дом НХК



Дона МИТЕВА

На първо място поставя 
семейството. Като истински 
български арменец, той дър-
жи на семейните ценности. 
После идват музиката, пое-
зията, работата. За този млад 
човек все по-често ще се го-
вори в Бургас, а и не само. 
Това е Самуел Мануелян – 
усмихнатият млад мъж с ки-
тара, в чиито очи грее пламъ-
кът на изкуството и заразя-
ва. 

Динамичен, посвоему ро-
мантичен и напорист, малки-
ят син на Лорис Мануелян - 
друго име, което си делят ме-
дицината и изкуството, вече 
умело крачи извън сянката 
на своя баща, правейки еле-
гантна музикална кариера. 
Замисля записи на авторски 
песни. Крои планове за ал-
бум.

Прав е народният гений, 
като казва „Крушката не па-
да по-далеч от дървото“. До-
казва го бургаското семей-
ство Мануелян. Самуел сме-
ло върви по наследствения 
път на дядо и баща. Като про-
фесионална кариера леееко 
е кривнал, избирайки вете-
ринарната медицина, но про-
фесионално остава на се-
мейния път, отдаден на кон-
такта с лекарите, като дис-
трибутор.

„В началото на пътя ми в 
изкуството стои китарата. 
95% тръгва точно от нея. Ма-
кар мнозина да казват, че 
сме наследствени поети, аз 
не смятам себе си за поет. 
Но пък една песен има нужда 
от текст. За мен в повечето 
случаи първо е музиката, ме-
лодията и след това текстът“, 
обяснява младият музикант, 
който е завършил математи-
ческа гимназия в Бургас и 
след това ветеринарна меди-
цина в Стара Загора. И няма 
нито един професионален 
урок по китара.

„Баща ми беше този, който 
още в началните класове ми 
показа първите три-четири 
акорда. От там нататък про-
дължих сам да се уча. Имаше 
идея в един момент да ходя 
на уроци по китара, но така и 
не се случи“, признава Саму-

ел. 
Сега не минава ден без той 

да посвири на своята люби-
ма китара. „Вземам я винаги, 
когато я видя, а тя стои в хо-
ла, на такова място, че няма 
как да не бъде забелязана. 
Дори когато нямам никакво 
време, пак поне петнадесе-
тина минути намирам, за да 
посвиря“, продължава разка-
за си младият музикант.

Не избира случайно вете-
ринарната медицина. Виж-
дайки как трудно намира 
възможност по-големият му 
брат да специализира, след 
като е завършило шестго-
дишното му следване, реша-
ва да се посвети на животни-
те. „Всички обичаме живот-
ните, аз също имам особена 
любов към тях и затова ре-
ших да им се посветя, воден 
със сигурност от някои идеа-
листични представи, които 
още по време на следването 
разбрах,че в реалността не е 
точно така. Но пък за сметка 
на това в Стара Загора, по 
време на следването започ-
нах да отделям повече време 
на китарата“, говори за сту-
дентските години младият 
бургазлия.

Макар още в Математиче-
ската гимназия, в биологич-
ната паралелка да посвирва, 
в университета времето за 
занимания с музика става 
повече. 

„Оформи се един кръг от 
студенти, които не обичахме 
да ходим по дискотеки и за-
ведения. Отдавахме се на 
уютни вечери с китара. Така, 
колегите като ме усетиха, че 
свиря, и се започна – отнача-
ло „изсвири“, после се стиг-
на и до „изпей“. Имаше и уни-
верситетска банда. Още в 
първи курс се качих на сцена 
с тях. Изсвирих едно парче. 
После в трети курс станах 
част от бандата“, връща се 
назад във времето, прекара-
но в Стара Загора, Мануелян 
- младши.

Като студент четвърти курс 
заедно с колегите и един пре-
подавател, доцент, вече оф-
ормени като банда с репер-
тоар, получават предложе-
ние за работа през лятото в 
заведение на Слънчев бряг.

„Началото на работата съв-
падаше с изпитната сесия и 
този, който организираше 
работата, ни каза сами да 
решим дали можем да се 
справим, или се отказваме. 
Попитах баща си за съвет, а 
той ми каза, че трябва сам да 
преценя. Не ми беше за купо-
на, а за музиката. Навих се. 
Всички бяхме „за“. Натовар-
ването ни мобилизира. Сеси-
ята бе успешна, лятото също. 
Там, в Слънчев бряг, раз-
брах, че музиката ми доставя 
удоволствие“, връща се в 
първото си лято, посветено 
на музиката Самуел.

Музиката носи удоволст-
вие не само на него, а и на 
близките му. Той с усмивка 
разказва за реакциите на 
малката си, четиригодишна 
дъщеричка и на домашния 
любимец булонката Бенет. 
Дете и куче притихват и се 
наслаждават на мелодията, 
когато Самуел засвири.

„Бенет реагира като публи-
ката, само дето не можа да 
вика „браво“, шегува се му-
зикантът. А за дъщеря си, ко-
ято носи красивото и необик-
новено име Велена обясня-
ва, че започва да развива ве-
че музикален вкус. Питам го 
за името на малката чаров-
ница – как се ражда: „Държа-
хме със съпругата ми да е с 
първа буква В. Правихме 
различни комбинации докато 
стигнахме до Велена. По-
следният тест бе, че наме-
рихме в социалните мрежи 
жени, които носят това име и 
ги попитахме, като им обяс-
нихме, че имаме намерение 
дъщеря ни да носи това име, 
дали те самите си го харес-
ват. Всички отговориха поло-
жително. Това бе и доказа-
телство, че сме намерили 
красиво име за нашето мо-
миченце“, отклонява се от те-
мата за музиката гордият тат-
ко, който си признава, че на 
преден план поставя семей-
ството.

С приключване на студент-
ството и бандата от само се-
бе си се разпада. Самуел на-
мира нови братя по музици-
ране и започва работа на ко-
раб в Карибския басейн. „От 
дете слушам за околосвет-
ското пътешествие на баща 
ми като корабен лекар. Така, 
че да съм на кораб се пре-
върна и в моя мечта, която 
осъществих. Два сезона про-
пуснах зимите тук. Не ми 
пречеше затварянето на ко-
раба, нито обратният режим. 
Аз си имах свой ритуал. Като 
приключим с програмата, да 

не скачам направо в легло-
то, а да изчакам малко. Да 
дойде време за изгрева. То-
гава се качвах на най-горна-
та палуба и там го посрещах. 
Чак тогава отивах да спя“, 
разказва за романтичния си 
ритуал младият мъж, който 
като баща си е обикалял по 
вода.

Котва в Бургас на кариб-
ското преживяване слагат 
любовта към Даяна и създа-
деното семейство. Избира да 
свие гнездо, вместо да пъте-
шества и е убеден: „В Бургас 
е по-хубаво от Карибите. Жи-
веем на прекрасно място. 
Винаги съм искам да живея в 
Бургас и не съжалявам за ре-
шението си“, категоричен е 
музикантът и се чувства уют-
но близко до родители, прия-
тели и роднини.

Традиционалист е и в му-
зикалните си предпочитания 
– поп и рок, прогресив рок от 
60-те, 70-те, 80-те. Помни до-
бре и първото си парче, на 
което сам сваля акордите. 
До ден днешен много обича 
Майкъл Джексън. И веднага 
прави препратка към четири-
годишната Велена, която има 
своя любима песничка, но тя 
не е от детските, а е на „Бий-
тълс“. Вкусът е наследен, а и 
донякъде оформен от родите-
лите. В семейството има над 
400 диска с подбрана люби-
ма музика.

„В ученическите години ня-
мах приятели, с които да слу-
шаме еднаква музика. За 
сметка на това с баща ми и 

брат ми имаме абсолютно 
еднакъв вкус. Цялото семей-
ство пътуваме за концерти 
на наши любими изпълните-
ли. Били сме на много места 
по света, за да ги чуем. Сега 
през февруари тримата с ба-
ща ми и брат ми отиваме в 
Дъблин, за да чуем една мно-
го интересна ирландска бан-
да. Но иначе сме си правили 
музикални екскурзии напри-
мер за концерт на Пол 
Маккартни или пък на Ерик 
Клептън. Осъзнавам, че при 
нас има силна връзка между 
поколенията“, признава бур-
газлията. 

Точно тази силна връзка 
отваря Самуел и към поезия-
та. След пеенето идва и тя, 
защото иска да прави автор-
ска музика. 

„Не искам слава на всяка 
цена. Известността  не ми е 
цел. Просто се чувствам пре-
красно, когато свиря. С годи-
ните започвам да слушам с 
друго ухо и бургаската музи-
ка. Бургаските музиканти се-
га ги слушам по друг начин и 
разбирам, че са много до-
бри“, признава Мануелян - 
младши. 

Той самият събира хора, с 
които да прави истинска – 
докосваща музика. Радва се 
на покани за участия, които 
се множат. Множат се и ап-
лодисментите и добрите ду-
ми за изпълненията.

Смята да запише албум с 
авторска музика, а като на-
чало дори отделни парчета.  
Има готови около 20. Плано-

вете отиват и по-далече – да 
запише песни на баща си. 
Предпочита проектът да е 
акустичен, защото „акустика-
та е класика“. „Вкусът отива 
все повече в крайности“, 
разсъждава на глас, защита-
вайки своята китара. 

Самуел създава не само 
музиката, но и текстовете на 
своите песни. Предпочита да 
пише на английски, казвай-
ки, че да се направи прекра-
сен текст на български тряб-
ва голям поетичен талант, 
който той в момента започва 
да развива. На ясно е, че 
трябва да се отдаде точно на 
богатството на родния език и 
да прави музика с него.

Музикантът  е отворен и за 
всякакви предложения. Така 
без да се познават се свърз-
ват с поетесата Яна Вълчева 
– намира неин текст и за ден 
се получава чудесна песен. 
Сега може даже да се похва-
ли, че са приятели. Тони Ди-
митрова чува негово изпъл-
нение с друг колега на бла-
готворителна проява и ги 
препоръчва да свирят. Ману-
елян не подценява правенето 
на клубна музика, затова има 
и чести ангажименти в тази 
посока.

Най-голямата сцена, на ко-
ято до момента е излизал Са-
муел със своите партньори 
музиканти е концертът „Аз 
обичам Бургас“. 

Обикновено бургазлията 
свири със свой приятел от 
студентските години, който е 
психиатър в Стара Загора – 
Йордан Петков. Двамата спе-
челиха голямата награда на 
фестивала „Солени ветрове“ 
от конкурса за нова песен с 
активна гражданска позиция 
„Срещу вятъра“ с авторската 
си песен „Мечтател“. Бардът 
Атанас Стоянов, който бе 
председател на журито това 
лято, сподели при връчване-
то на наградата, че е очаро-
ван от двамата музиканти и 
много му е харесал текстът 
на Мануелян. 

По време на фестивала ба-
ща и син застанаха на една 
сцена. Бившият заместник-
кмет на Бургас д-р Лорис 
Мануелян, който за първи 
път участва в Международ-
ния фестивал Летни празни-
ци на изпятата поезия „Соле-
ни ветрове“ , изпя песен, чи-
ето изпълнение посвети на 
жена си.  Той, заедно със 
Самуел и Йордан поздрави-
ха от сцената на „Охлюва“ 
Валентина, която имаше 
рожден ден. 

За летния фестивал млади-
ят Мануелян казва, че е било 
прекрасно преживяване: 
„Запознах се с хора със сход-
ни интереси. Музиката ни 
свърза. Духът на фестивала  
е страхотен“.

Самуел свири също с Пла-
мен Димитров, когото опре-
деля като: „страхотен музи-
кант“: „С Пламен Димитров 
сме съученици. Работи в Ан-
глия и живее в Кеймбридж. 
Свири на клавир, на китара, 
на бас и дори и на бараба-
ни“. Свири също с Димитър 
Райнов, с когото са се запоз-
нали сравнително скоро. Той 
също е от Бургас и е завър-
шил ПМГ, но няколко години 
по-рано. Работи в междуна-
родна компания. 

Младите мъже обмислят 
създаване на постоянна бан-
да, която да се впише в кул-
турните прояви на града, а 
защо не и на страната. 

Всичко хубаво предстои.

4 Той и Кирил

Съветници питат, 
администрацията отговаря

Винаги съм искал да живея  
в Бургас и не съжалявам за решението си
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ЛицатА
на града

Самуел Мануелян, музикант:

„Просто се чувствам 
прекрасно, когато свиря“, 
признава китаристът

Семейството

Йордан Петков и Самуел Мануелян спечелиха го-
лямата награда на фестивала „Солени ветрове“

Баща и син на една сцена

Концерт 
на Sofar 

в Бургас



Уважаеми поморийци,

Скъпи хора, носещи морето в сърцата си,

Приемете моите поздрави по случай днешния 
голям християнски празник. Никулден носи своя 
религиозен, но и емоционален заряд, защото за 
всички нас морето е надежда, препитание, при-
родно богатство, хоби, дом и безусловна любов. 

То е като близък човек, когото обичаме. Дори 
и да не го виждаме всеки ден, ние знаем, 

че е до нас, давайки ни енергия, спокой-
ствие и сила. 

Скъпи рибари, моряци, банкери 
и търговци,

Днес е Вашият професионален 
празник. Желая Ви попътен вятър 
както в морето, така и в сделките. 
Нека винаги намирате пристан, 
на който да Ви очакват с обич 
и усмивка. 

Честит Никулден и на Вас, 
уважаеми бургазлии!

Поздравявам и именици-
те днес! 

На всички празнуващи желая непоклатимо здраве, удовлетворение и мир. Нека 
свети Николай Чудотворец осветява пътя Ви напред! 

  
ИВАН АЛЕКСИЕВ
КМЕТ НА ОБЩИНА ПОМОРИЕ
06.12.2022 г.

Настоящият състав на 
Общински съвет – Бургас, 
мандат 2019-2023 г,. е из-
правен пред редица пре-
дизвикателства. През из-
миналите три години се 
сблъскахме с проблеми, 
които нямат аналогия в ис-
торията, но и посрещнахме 
нови, мащабни проекти и 
днес смело можем да за-
явим, че Бургас е на кар-
тата на големите европей-
ски градове. Минахме през 
пандемия от ковид, през 

която заседавахме в не-
мислими условия, каквито 
не сме си представяли, че 
биха били възможни. Об-
щински съвет – Бургас то-
гава заседава на игрище-
то в спортна зала „Бойчо 
Брънзов“, заседавахме и 
онлайн, с видеокамери и 
микрофони от разстояние, 
срещахме се и се запозна-
вахме виртуално. 

6 ДЕКЕМВРИ - ДЕн на БуРгас

Черноморски

Никулден е празник  
на вярата в 

пребъдването на Бургас

Уважаеми съграждани и гости на град Царево!
Уважаеми рибари и банкери,

Скъпи именици,
Никулден е! Официален празник на град Царево!

За мен е удоволствие да Ви поздравя по повод един 
от най-големите православни празници, посветен на 
Николай Мирликийски Чудотворец. Той е покровител 

на рибарите, моряците, занаятчиите, банкерите. 
През целия си живот Светецът е бил пример на 

добродетелност, човеколюбие и скромност. 
Нека и всички ние да се водим от тези добродетели.

Пожелавам Ви да бъдете здрави, да постигате 
все повече професионални и лични успехи!

Честит празник на всички празнуващи!

С уважение:
иНж. ГеОрГи Лапчев

кмет На ОбщиНа ЦаревО

Поздравителен адрес

Солта на живота

Весела ГОРАНОВА

„За първи път ще присъствам на 
празнуването на празника на Бур-
гас и ще имам честта да съм во-
дещ. Всъщност това ще бъде пър-
вият Никулден от 32 години насам, 
който ще празнувам с приятелите, 
роднините, съучениците и съграж-
даните си. Едва ли можете да си 
представите какво означава това 
като емоция. Моят естествен, по-
ложителен шовинизъм, който раз-
вих през годините заради обрече-
ната, свързана с професията ми от-
далеченост от родния ми град, ме 
кара да избухвам от щастие при 
всяка положителна новина, праз-
ник или постижения, свързани с 
Бургас. Въздухът, водата, земя-
та на родния ми град – имам чув-
ството, че ме лекуват и зареждат 
с енергия и обич – задължителни-
те компоненти за да живееш щаст-
ливо и да постигаш успехи. Реших, 
че няма да пропускам празници на 
любимите си хора там. Разстояни-
ето Бургас - София вземам с ко-
лата си. Не ми тежи. Слушам уро-
ци по испански и английски дока-
то пътувам. И не го приемам като 
три часа и половина път, а като три 

часа и половина урок. 
В последните две години се прибирам 

много по-често от преди. Със семейството 
ми построихме къща до тази на родители-
те ми, за да мога да се прибирам с люби-
мия човек, с децата си, а по-нататък и със 
семействата им, живот и здраве, така че 
да има спокойно място за всички ни. Ис-
крено се надявам бургазлии да виждат и 
да оценяват разкрасяването на града ни 
така, както аз го виждам. Възторгът ми се 
подхранва от всеки успех на групи, орга-
низации, отбори или талантливи личности. 
Гордея се с тях, все едно са ми роднини 
по първа линия и се чувствам така, сякаш 
сме една кръв. 

Включвам се много по-често отпреди 
в събития или каузи, свързани с Бургас. 
Традиционно заедно с КОЦ - Бургас про-
веждаме благотворителен велотон, на 
който се събират средства всяка годи-
на за различни цели – за закупуване на 
скъпа апаратура за онкоцентъра; за да-
ряване на кръв; за изработка на перуки 
за онкоболни пациентки. 

Ноември и декември тази година са 
ми доста натоварени. Така се случи, че 
участвам в церемониите по награждава-
нето на най-добрите българи или екипи в 
България от различни области – библио-
теките, читалищата, училищата, хотелите, 
ресторантите, болниците... Всяка цере-

мония за връчване на годишни награ-
ди ме срещна с утвърдени имена на 
личности и компании, които са при-
мер за успешен бизнес, личностно 
развитие и въведени иновации. 

Смея да си мисля, че завършвам 
годината като щастлив човек, кой-
то харесва работата си с всичките 
й предизвикателства и срещи, кои-
то животът предоставя. 

С нетърпение очаквам Никул-
ден, за да се заредя от щастие-
то и веселието на най-бургаския 
празник!“,сподели Гергана пред 
„Черноморски фар“

Редовно може да я видим на Мо-
ста - нейно любимо място, наскоро 
се снима и пред Гъбката, както и на 
плажа. „Обичам Морската градина. 
Очите ми се пълнят с гледки, морска 
шир, лицата на щастливи и спокойни 
хора. Няма случай да се разхождам 
из Бургас и да не стигна до моста или 
терасата, Морското казино, терасата 
и Летния театър“, казва още Гергана, 
известна като Златния глас на дубла-
жа и Момичето от GPS-а, който ни на-
пътства, докато шофираме. 

През ноември бе водеща на спекта-
къла на Танцова формация „Петлите“, 
а през лятото - на проекта „Пеещи ар-
тисти“, който бе в Летния театър.

Изпращаме третата година от настоящия 
мандат на Общински съвет – Бургас  

с удовлетворение от постигнатото и с 
нови сили за още по-амбициозни предстоящи 
проекти през последната, четвърта година

продължава на стр. 10

Актрисата Гергана Стоянова  
ще празнува Никулден 

в родния си град 
 „Златният глас в дублажа“  

ще води големия концерт на „Тройката“
  Включва се все по-често в бургаски каузи 

Завръщане 
в Бургас

Гергана с майка си и сестра си мирослава 
на любимото й  бургаско място -терасата до 
морското казино
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Дълги години кафе-слад-
карница „Малина” държи 
палмата на първенство-
то сред заведенията на 
Бургас – заради централ-
ното си местоположение 
(ул. „Александровска” 
29, близо до общината и 
гарата), високото ниво 
на обслужване, качестве-
ния асортимент. Заради 
това привлича много-
бройна клиентела и зна-
менитости. Повече от 
десетилетие тя служи за 
сцена на неофициалния 
клуб на бургаското пое-
тическо общество, което 
събира около себе си и 
много художници и арти-
сти. Отсреща се намирал 
„Кабинетът на Фотев”, 
както наричали офиса 
на Съюза на писатели-
те в града, където рабо-
тел прочутият бургаски 
поет, и това също обяс-
нява популярността на 
„Малина”. Мнозина са 
минавали пред витрините 
на „Малина”, само и само 
да зърнат Христо Фотев, 
обикновено мълчаливо 
пушещ в едно от сепаре-
тата до прозорците.

Един от неговите въз-
торжени почитатели 
описва първото си впе-
чатление от известния 
поет, когото зърва през 
витрините на сладкарни-
ца „Малина”.

„Преминавах, бързай-
ки за някъде, покрай 
сладкарница „Малина”, 
когато чух един глас 
да казва почти до ухо-
то ми:

– Виж, Христо Фотев.
Не говореше на мен. 

Някакви хора отмина-
ха, но аз се спрях като 
закован пред витрината. 
И го видях. Току-що беше 
вдигнал чашката с кафе 
до устните си и от това 
движение тялото му беше 
образувало лека дъга. 
Държеше дръжката изящ-

но с тънките си дълги 
пръсти, лицето му ми 
се стори напрегнато, 
от което чертите му, 
и без това артистич-
но фини, изглеждаха 
изострени. Седеше 
до самата витрина, 
делеше ни само стък-
лото – него, облян 
в ярка светлина на 
глобусите вътре, и 
мен – в полумрака 
на улицата. Сигурно 
е било неприлич-
но да наблюдавам 
така втренчено, но в 
онзи момент не бях 
в състояние да пре-
ценявам. Аз прос-
то го гледах и виж-

дах в него Поета.” (Паруш 
Парушев – „Строшено 
огледало”. С., 2017, с. 
219)

В разцвета на славата 
си през 60-те дори и 70-те 
години на ХХ в. в „Малина” 
се събира не само елитът 
на Бургас, но и гостите на 
писателите, художниците, 
актьорите и режисьори-
те от София и други места 
на България. Веднъж сед-
мично, обикновено в събо-
та, бургазлиите водели тук 
децата си да се почер-
пят, затова днес мнози-
на от тях, вече на достой-
на възраст, имат спомени 
от личностите, прослави-
ли Бургас.

Писателят Георги Мар-
ков, който много обичал 
Бургас, също оставя спо-
мени за „Малина”: „Там 
ходеха всички и по вся-
ко време. И разговорите 
бяха много различни от 
софийските. Ако във всяко 
софийско кафене главната 
идея беше да се направи 
впечатление, да се покаже 
знание, изобретателност 
или разни външни ефек-
ти, в Бургас този панаир 
на суетата не можеше да 
разчита дори на една сер-
гия. Помпозните приказ-
ки и очевидното самох-

валство никак не вървяха 
заедно с подовото масло 
на сладкарница „Малина”. 
Вместо модни дрънкани-
ци, слушахме до късно 
през нощта последните 
стихове на Христо, които 
може би никога нямаше да 
бъдат отпечатани” (Георги 
Марков – „Задочни репор-
тажи за България”. С. 2005, 
с. 509).

„Малина” има дълга 
история. Открита двайсе-
тина години преди 9 сеп-
тември 1944 г., тя вина-
ги е била най-престижна-
та сладкарница в Бургас. 
Подобно на Писателското 
кафене в София и тя е 
създадена от предприем-
чиви македонци – братя 
Анастасови. Те въвеждат в 
Бургас новаторските и лук-
созни за времето си шоко-
ладови изделия.

Към сладкарницата има-
ло собствена сладкар-
ска работилница, която 
зареждала с фино израбо-
тени пасти щанда в само-
то заведение, по виенски 
образец, каквото било и 
обзавеждането. Заради 
това, а и заради безу-
пречното обслужване, 
„Малина” била най-изис-
каното заведение в Бургас 
преди 1944 г., в което по 

време на войната има-
ли право да влизат само 
германски офицери (Катя 
Корудерлиева-Стоянова 
– „Памет бургаска”. Т. 2, 
2016 г., с. 131).

Богатият асортимент 
(за времето на социали-
зма) и добро обслужване 
са запазени в „Малина” и 
след 9 септември 1944 г., 
но интериорът е проме-
нен, само масивното дър-
во е запазено. Днес поч-
ти не могат да се наме-
рят снимки от вътрешност-
та на сладкарницата, има-
ме само някои откъслеч-
ни спомени на бургазлии, 
които разказват, че слад-
карницата имала и вътре-
шен двор. Точно срещу 
вратата, навътре в заве-
дението, имало прозор-
че. Там стояли наредени 
чаши и бутилки и безплат-
но се пиела сода, а в по-
късните години се пред-
лагали, срещу заплащане, 
най-луксозните безалко-
холни напитки от времето 
на соца – „Швепс” и осо-
бено „Кока-Кола”.

„За мен сладкарни-
ца „Малина” е свърза-
на със спомена за малки-
те кръгли масички с кръг-
ли фотьойли около тях, с 
едно пано китеник в зеле-
ни тонове на стената сре-
щу входа, с пастите „Ком” 
и „Дънер” и нашите ежесе-
дмични посещения, кога-
то баща ни ни водеше три-
мата, мен и двамата ми 
братя, на редовната пор-
ция щастие, олицетворе-
на от една паста, малеби и 
„Швепс”, разказва Марина 
Якимова от сайта „Старият 
Бургас”. Други си спом-
нят за сепарета със синя 
облицовка около големи-
те витрини, които гледат 
към „Александровска”, 
любимо място за срещи 
на поетите. В средата на 
заведението имало стълб, 
който подпирал тавана.

Най-известният специ-
алитет, запазен и след 
1944 г., било малебито, 
залято със сироп, подна-
сян и с топка сладолед. В 
„Малина” ухаело на вани-
лия от пресните сладкиши, 
вкусните саралии, охлю-
вчета и тулумбички, кои-
то по бургаски се наричат 
„тиквички“.

Сервирала се истинска 
лимонада, вкусен нектар 
от кайсии и розов сладо-
лед, най-желаният от деца-
та. Приготовлявали се най-
модните тогава сандвичи с 
шунка и кашкавал.

Кафе-сладкарница „Малина“ и бургаското поетическо общество

Площадът и сградата със сладкарница „Малина“ от преди 1944 г.

Маси пред сладкарница „Малина“ от 40-те години. На витрината личи рекла-
мата на братя Анастасови за сладолед. Снимка: Т. Славчев

Сладкари представят своята продукция, сред която се вижда коронното мале-
би, предлагано в „Малина”, пасти „Ком” и други вкусотии

Женският екип на сладкарница „Малина“.
Снимка: Петко Минчев



Винаги препъл-
нена, сладкарница-
та е неофициален 
литературен клуб 
на поетите Димитър 
Велинов, Христо 
Фотев,  Реджеб 
Кюпчу, сатириците 
Васил Ст. Василев 
(Гаучо) и Николай 
Цонков (Лайков), 
Гено Генов, Иван 
Ванев – авторът на 
„Бургаски вечери”, 
Йордан Захариев, 
Венда Райкова, 
Стойчо Гоцев и 
актуални журна-
листи.

„Реджеб имаше 
необикновен, къдрав смях. 
Когато се смееше, а той се 
смееше често, витрините 
на „Малина” и „Куба” дрън-
чаха от смеха му, а по ули-
ците минувачите се обръ-
щаха с любопитство или 
възмущение”, спомня си 
поетът Недялко Йорданов 
(Недялко Йорданов – „От 
себе си не си отивай”. С., 
2006, с. 104)

За приятелството между 
интелектуалците и бохемс-
твото им в тяхната мла-
дост, разказва години 
по-късно самият Христо 
Фотев:

„Това не беше бохема. 
Бохемът е безотговорен. 
Ние бяхме търсещи лич-
ности. Кръстьо Станишев, 
който много ме стимули-
раше, Николай Цонков, 
Понката – едно бурга-
ско момче, мой приятел, 
Георги Баев (Джурлата). И 
много други.” Тази негова 
мисъл допълва художникът 
Георги Баев (Джурлата): 
„Бяхме близки, разбира 
се. Брояхме се на пръ-
сти художници и поети. 
Пиехме по малко, говорех-
ме за поезия, за рисуване. 
Ходехме по изложби. Той 
ми четеше нещата си, аз 
му показвах моите. С това 
„се хранехме”.” (Румяна 
Емануилиду – „Лица 1”. 
София, 1999, с. 70, 255).

Освен това, тук редов-
ни клиенти са артистите 
Светослав Иванов (Сла-
вито) и Георги Георгиев 
(Гец), Доси Досев, Алек-
сандър Притуп-Шурата, 
Нейчо Попов, художни-
ците Генко Генков, Георги 
Баев (Джурлата), Кирил 
Симеонов и още – бат 
Петьо Пандира, Стефан 
Кефа, Кольо Памида, 
Стефан Чолаков и мн., 
мн. др.“, допълват от сай-
та „Старият Бургас”.

Към тази пъстра компа-
ния трябва да добавим още 
известните сатирици, при 
техните гостувания в града 
– приятелите на родените 
в Бургас Георги Калоянчев 
и Хиндо Касимов – 
Георги Парцалев, Никола 
Атанасов, Петър Слабаков 
и много други. Както и слу-
чайните приходящи, курор-
тистите през лятото и веч-

но навъртащите се нао-
коло „талисмани” Изито, 
Софчето и Коко.

До днес са достигна-
ли автентичните разка-
зи на участници в тези 
постоянни срещи в слад-
карница „Малина”, ето 
един от тях на поета 
Ваньо Вълчев: „С худож-
ника Кирил Симеонов и 
Джурлата (Георги Баев 
– б. а.) бяхме едно поко-
ление. В 8,30 часа вся-
ка сутрин се отиваше 
в „Малина” и се стое-
ше до обед. Говореше 

се за много неща, при-
съединяваха се и други 
хора от околните маси. 
Художниците живееха 
интензивно, живееха 
като приятели. Тогава, 
между другото, бяха по-
малко на брой худож-
ниците… Бях новобра-
нец в „Малина“ и Киро 
(Симеонов – б. а.) гово-
ри разпалено как се пра-
ви рибена чорба. И каз-
ва: „И не знаете какво 
се слага вътре!”. А аз от 
другата маса се включ-
вам: „Дивисил.” Той се 

обърна и ме пита: „Ти 
пък откъде знаеш?” Мой 
съгражданин от Свищов 
– Кръстю Коюмджиев, 
критик литературен, е 
написал една книжка: 
“Ела, Боже, да ядем”. 
Тя е с готварски рецеп-
ти, но всяка от тях се 
простира на две стра-
ници, тя разказва как я 
е готвила баба му и т. н. 
За рибената свищовска 
чорба има едно велико-
лепно описание, в което 
накрая пише: „Всъщност 
рибарите я правят с как-
вото имат и с дунавска 
вода.” Няма ги вече ония 
колоритни бургазлии. 
Започнаха много затво-
рено да живеят хора-
та. Няма ги компаниите 
бохемски от художници, 
от артисти. Сигурно има 
млади, които не познава-
ме.” (В. „Труд” в Бургас, 
22 април 2017 г.)

Ценни спомени за слад-
карница „Малина” има 
бургаският поет Недялко 
Йорданов в автобиографич-
ната си книга „От себе си не 
си отивай”. Бургаското пое-
тическо общество се състо-
еше от десетина души, пише 
той. „Дълги години, може би 
десет, може би петнайсет, 
всяка сутрин ние се съби-
рахме да си пием кафето. 
Бяхме...

Почвам да изброя-
вам: Стойчо Гоцев, Илия 

Буржев, Димитър Велинов, 
Реджеб Кюпчу, Николай 
Цонков, Георги Райков 
и, разбира се, Христо 
Фотев и аз... Все поети. 
Към нас се присъединява-
ха белетристите Желязко 
Липов, Стефан Драганов, 
Георги Равнинов, а поня-
кога и ветеранът фей-
летонист Ненчо Попов. 
Ненчо завеждаше сати-
ричната страница в един-
ствения бургаски вест-
ник – „Черноморски 
фронт”, която се казва-
ше „Черноморски рак”. 
Той беше нещо като наш 
„спонсор”, защото редов-
но ни пускаше по някое 
хумористично стихотво-
рение, за което получава-
хме хонорар. Хонорарите 
са били вероятно нищож-
ни, но ни даваха възмож-
ност да си купуваме по 
три-четири кутии цигари и 
да изпиваме по десетина 
кафета на седмица.

Кафето пиехме в про-
чутата  сладкарница 
„Малина” на главната ули-
ца – сега там има някакъв 
магазин. В „Малина” беше 
ужасно запушено от дима 
на цигарите, но ние вдиш-
вахме с пълни гърди тази 
прекрасна атмосфера на 
поезия и приятелство.

А по-късно се премес-
тихме в отсрещното кафе-
не „Куба” – „Малина” се 
преобрази в обикновена 

сладкарница и там вече не 
можеше да се пуши.

...Малко по-късно ние 
получихме и една голя-
ма стая (след много мол-
би и борби). В тази стая – 
точно срещу кино „Христо 
Смирненски” на улица 
„Милин камък”, беше кръс-
тено нашето писателско 
дружество – първият фили-
ал на Съюза на писатели-
те в провинцията.

Какво ли не помни 
тази стая, която тогава 
Окръжният народен съвет 
ни облицова с дървена 
ламперия и ни даде маса, 
кресла и табуретки. Там 
се настани Христо – като 
щатен секретар на дру-
жеството, там си пиеше 
виното с Петю Пандира и 
със знайните и незнайни-
те си приятели – капита-
ни и рибари. Там идваше 
ученичката от Английската 
гимназия Петя Дубарова. 
Там правехме своите 
вътрешни литературни 
четения, тоест четяхме си 
един на друг новонаписа-

ните стихотворения...
Между два рейса на 

кораба засядаше при 
Христо, капитанът на кораб 
„Дянко Кънчев“ в писател-
ската стая и двамата си 
пиеха виното. Беше хубав 
мъж, имаше издадена кни-
га на морска тематика, и 
то доста успешна...

...В тази компания око-
ло Христо винаги имаше 
особен ореол. В него има-
ше нещо вродено артисто-
кратично, по-скоро артис-
тично.

Той беше артист във 
всичко, което правеше. 
Дори когато отпиваше 
от чашата си”. (Недялко 
Йорданов – „От себе си 
не си отивай”. С., 2006, с. 
79-80, 99, 131).

Как да не се сетиш за 
стиха на Христо Фотев:
...Бургас е 

най-жестокият театър.
И аз съм сам – 

без никакъв декор.
По-гол съм аз 

от северния вятър...
Не ме оставяй ти, 

мой малък хор.

Откъс от книгата „Бохем-
ските места на соца“ с 
автор Мариана Първанова 
(ИК „Знаци“, 2022). Книгата 
е налична в бургаските кни- 
жарници „Хеликон“, „Сие- 
ла“, „Либерта“, „Книжарни-
цата“ и др.
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Кафе-сладкарница „Малина“ и бургаското поетическо общество

Пред „кабинета” на Христо Фотев – Реджеб Кюпчу, Николай Цонков и Христо 
Фотев

Поетът Ваньо Вълчев, автор на 
текстове на много хитове, сред 
които „Телефонна любов“

Сатириците са били чести гости на култовата сладкарница

Историческа снимка. Прави, от ляво надясно: Димитър Парталев, Манол Щерев 
(Дафнето), Парашкев Влахов (Перито), Георги Баев, ?, Динко Хаджидинев 
(Хаджито), ?, Стоян Добрев (Бизона), Мелкон Мелконян; клекнали от ляво 
надясно: ?, Христо Чакъров, Петьо Пандира, Христо Фотев, Яни Хрисопулос, 
Дионисий Дионисиев (Бай Дион), 70-те години

Христо Фотев с Петьо Пандира



Весела ГОРАНОВА

Макет на потъналия ко-
раб "Титаник" с размери 80 
на 40 см беше  показан за 
пръв път на информацион-
ния форум "Базар на про-
фесиите" в Бургас, който се 
проведе преди дни в ОУ 
“Елин Пелин“ в Бургас.

Умаленият плавателен 
съд е изработен в Професи-
онална гимназия по морско 
корабоплаване и риболов 
"Свети Никола" от десе-
токласника Микита Коло-
миев, който се е впечатлил 
от историята на кораба и 
решил да го построи в ма-
лък размер, разказаха пре-
подаватели по време на фо-
рума. За тях е било учудва-
що, че досега той не е гле-
дал легендарната филмова 
лента на Джеймс Камерън 
с участието на Лео ди 
Каприо и Кейт Уинслет.

"Близо два месеца учени-
кът се труди по изработва-
нето на макета на потъна-
лия океански лайнер. На-
правен е от различни мате-
риали, изработван е детайл 
по детайл", обясни и дирек-
торът на гимназията Христи-
на Жабова. 

Микита учи за първа годи-
на в бургаското Морско учи-
лище, живее с родителите 
си в Бургас и е от Украйна.

Във времена на виртуал-
ни игри Микита се захваща 
с моделизъм, което не е 
толкова популярно сред 
учениците в момента.

За държавния изпит уче-
ниците в гимназията трябва 
да изработят дипломни про-
екти и затова правят маке-
ти на кораби. Независимо 
че технологиите навлизат и 
гледат чрез приложения ко-
раби, както на 3D, 4D, ги за-
владява да правят нещо с 
ръцете си“, казва Мартина 
Евтимова, учител по при-
родни науки, която бе на 
базара на професиите.

В Професионална гимна-
зия по морско корабопла-
ване и риболов "Свети Ни-
кола" се обучават ученици в 
специалностите "Корабово-
дене - морско", "Корабни 
машини и механизми", "Мит-
ническа и данъчна админи-
страция". Наскоро точно от 
последната специалност 
ученикът Александр Моска-
ленко от XI "б" спечели пър-
во място в Националното 
състезание по митнически 
и данъчен контрол. Състе-
занието се проведе в Ям-
бол и се организира от сто-
панска академия "Димитър 
А. Ценов" - Свищов. В него 
участваха ученици от Сли-
вен, Ямбол, Бургас, Хаско-
во. Бургаското Морско учи-

лище бе представено от 
шестима ученици от XI "б" 
клас по специалността 

"Митническа и данъчна ад-
министрация". Учениците от 
другите градове са от XII 

клас. Това прави предста-
вянето на бургаските учени-
ци повече от успешно!

Александр Москаленко 
се класира на първо място 
с най-високи резултати и 
познания. Той получи гра-
мота от доц. Момчил Анто-
нов от Стопанска акаде-
мия, катедра "Контрол и 
анализ на стопанската 
дейност". Бургаският уче-
ник получава и правото да 
бъде приет без изпит за 
студент в Академията в 
Свищов, като за първата 
академична година такси-
те ще му бъдат поети от ви-
сшето учебно заведение.

Правото да продължат 
обучението си в Стопан-
ската академия без прие-
мен изпит извоюваха и ос-
таналите петима ученици 
от бургаската гимназия.

Доброто си представяне 
те дължат на своите пре-
подаватели Бистра Янкова 
- преподавател по теория 
на специалността "Митни-
ческа и данъчна админи-
страция" и Мариана Пе-
нева - преподавател по 
практика на същата специ-
алност.
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УчилищЕмоето

Макет на потъналия 
„Титаник“ направи ученик  
от Морското в Бургас

 З А П О В Е Д
№ 1014/02.12.2022.г.

Със Заповед №959/03.11.2022 г. на Кмета на Общи-
на Приморско е открита процедура по провеждане на 
публичен търг с тайно наддаване за продажба на недви-
жими имоти частна общинска собственост, находящи 
се в гр. Приморско, СО „Узунджата” – гр.Приморско, с. 
Писменово и с. Веселие, Община Приморско, Област 
Бургас. Назначена е комисия със Заповед 
№972/15.11.2022 г., която на 15.11.2022 г. да проведе 
процедурата на публичния търг с тайно наддаване. На 
свое заседание, проведено на посочената дата, коми-
сията е констатирала, че в указания срок - до 17.00 ча-
са на 14.11.2022 г. в деловодството на Община При-
морско за обект №6 представляващ ПИ с идентифи-
катор 56513.501.301(петдесет и шест хиляди петсто-
тин и тринадесет, точка, петстотин и едно, точка, трис-
та и едно), целият с площ 559(петстотин петдесет и де-
вет)кв.м., по КК и КР на с. Писменово, Община Примор-
ско, Трайно предназначение на територията: Урбанизи-
рана. Начин на трайно ползване: Ниско застрояване 
(до10m). При граници на имота: 56513.501.268; 
56513.501.302; 56513.501.287; 56513.501.124 и 
56513.501.283, представляващ УПИ VIII(осем римско) 
в кв.13(тринадесет) по регулационния план на с.Писме-
ново, Община Приморско, частна общинска собстве-
ност съгласно АЧОС №3993/07.03.2022 г. вписан с 
вх.рег. №552/15.03.2022г., Акт №142,том 2 при СВ-гр.
Царево с начална тръжна цена 23 650,00 лв.(двадесет 
и три хиляди шестстотин и петдесет лева) без ДДС 
има постъпила една оферта по описа съдържащ се в го-
рецитираната заповед и съгласно чл. 79, ал. 3 от Наред-
бата за реда за придобиване, управление и разпореж-
дане с имоти и вещи - общинска собственост следва да 
бъде проведен повторен публичен търг при същите ус-
ловия и ред. Всички действия и констатации на комиси-
ята са отразени в изготвен нарочен протокол. 

Предвид гореизложеното и на основание чл.44, ал.2 
от Закона за местното самоуправление и местната ад-
министрация, чл.35 ал.1 от Закона за общинската соб-
ственост и чл.79, ал.3 от Наредбата за реда за придо-
биване, управление и разпореждане с имоти и вещи - 
общинска собственост

З А П О В Я Д В А М : 
І. НАСрОчВАМ ПОВТОрЕН публичен търг с тайно 

наддаване за продажба на недвижим имот, частна соб-
ственост на община Приморско, находящ се в с. Писме-

ново, община Приморско, област Бургас, както следва:
1. ПИ с идентификатор 56513.501.301(петдесет и 

шест хиляди петстотин и тринадесет, точка, петстотин и 
едно, точка, триста и едно), целият с площ 559(петстотин 
петдесет и девет)кв.м., по КК и КР на с. Писменово, Об-
щина Приморско, Трайно предназначение на територи-
ята: Урбанизирана. Начин на трайно ползване: Ниско 
застрояване (до10m). При граници на имота: 
56513.501.268; 56513.501.302; 56513.501.287; 
56513.501.124 и 56513.501.283, представляващ УПИ 
VIII(осем римско) в кв.13(тринадесет) по регулацион-
ния план на с.Писменово, Община Приморско, частна 
общинска собственост съгласно АЧОС 
№3993/07.03.2022 г. вписан с вх.рег. 
№552/15.03.2022г., Акт №142,том 2 при СВ-гр.Царе-
во. 

1.1. Начална тръжна цена 23 650,00 лв.(двадесет 
и три хиляди шестстотин и петдесет лева)без ДДС.

ІІ. ОПрЕДЕЛЯМ следните задължителни условия за 
провеждане на публичния търг с тайно наддаване:

1. Направените предложения не могат да бъдат по-
малки от първоначалната тръжна цена без ДДС плюс 
10%.

2. Депозитът за участие в публичния търг е в размер 
на 10% от началната тръжна цена за съответния имот 
без ДДС.

3. Начин на плащане на цената – В 7/седем/ дневен 
срок от получаване на поканата за сключване на дого-
вор, спечелилият участник следва да заплати цената и 
дължимите данъци и такси определени в заповедта за 
спечелил търга.

4. Не се допускат до участие в търга лица, имащи 
данъчни или облигационни задължения към община 
Приморско. 

ІІІ. УТВЪрЖДАВАМ следната тръжна документация:
1. Заявление за участие – (по образец);
2. Административни сведения за участника – (по об-

разец);
3. Скици на имотите;

4. Актове за частна общинска собственост;
5. Препис от настоящата заповед;
6. Извлечение от НРПУРИВОС в частта относно про-

цедурата за провеждане на търга;
7. Проект на договор – (по образец).
8. Ценово предложение - (по образец).
ІV. ОПрЕДЕЛЯМ следните задължителни документи 

за участие в публичния търг с тайно наддаване:
1. Заявление за участие – (по образец);
2. Административни сведения за участника – (по об-

разец);
3. Копие на документи, удостоверяващи регистраци-

ята на участника: удостоверение за ЕИК/БУЛСТАТ, (или 
посочен в заявлението ЕИК – за регистрираните по Тър-
говския закон участници);

4. Идентификационен номер по ЗДДС (за регистри-
раните по ЗДДС);

5. За търговци ЮЛ - решение на управителен орган 
за участие в търга и придобиване на имота по направе-
ното предложение;

6. Квитанция за закупена тръжна документация;
7. Квитанция за внесен депозит за участие;
8. Предложение за размера на цената, поставено в 

отделен запечатан, непрозрачен плик, с надпис от 
външната страна „предлагана цена” и името на участ-
ника, и поставен в общия плик; размерът на цената да 
е посочен без включен ДДС.

* Всички документи трябва да са с дата на изда-
ване, не по-рано от 3 (три) месеца от обявената да-
та на отваряне на офертите или да са в срок на тях-
ната валидност, когато такава е изрично записана в 
тях.

* Документите се предоставят в оригинал или ко-
пия, заверени с подпис и печат на участника.

V. Срок за закупуване на тръжната документация 
– от деловодството на Община Приморско - до 16.00 
часа на 16.12.2022 г.

VІ. Срок за подаване на предложенията за участие 
в търга – до 17.00 часа на 16.12.2022 г.

VІІ. Предложения за участие се подават в дело-
водството на Община Приморско, в запечатани и не-
прозрачни пликове, върху които следва да е изписа-
но името на участника и описание на обекта, за кой-
то се участва в търга. Предложенията за участие тряб-
ва да отговарят на Наредбата за реда за придобива-
не, управление и разпореждане с имоти и вещи – об-
щинска собственост и да съдържат всички изискуеми 
документи за участие, определени с настоящата запо-
вед.

VІІІ. Цена на тръжната документация - е 0,2% от 
началната тръжна цена на обекта, но не по-малко от 
100 (сто) лв. и не повече от 300 (триста) лв., съглас-
но чл.75, т.2 от НОАМТЦУ на територията на община 
Приморско, платими на касата или по сметка на об-
щина Приморско. Депозитът за участие е платим по 
сметка на общината: ОББ АД, ІBAN BG 59 UBBS 
80023300372010, BІC UBBSBGSF, БУЛСТАТ 
BG102164063 на Община Приморско, който се вна-
сят най-късно до изтичане на срока за подаване на 
предложенията за участие.

ІХ. Дата на отваряне на предложенията – 
19.12.2022 г., час на отваряне - 10.30 часа, място на 
отваряне - сградата на общинска администрация При-
морско, на адрес: гр. Приморско, ул.”Трети март” 
№56.

Х. Оглед на имотите може да се извърши по желание 
на кандидата всеки работен ден, до датата на провеж-
дане на търга, с предварителна заявка и след закупува-
не на тръжна документация, с негов превоз и в присъст-
вието на представител на Община Приморско.

Препис от настоящата заповед да се връчи, на всич-
ки длъжностни лица, до които се отнася, за сведение и 
изпълнение.

Контрол по изпълнението на заповедта възлагам на 
Мария Георгиева – Секретар на Община Приморско.

На основание чл.66, ал.5 от Наредбата за реда за 
придобиване, управление и разпореждане с имоти и 
вещи – общинска собственост, настоящата заповед да 
се публикува в един регионален ежедневник, един на-
ционален ежедневник, да се постави на информацион-
ното табло в сградата на общинската администрация 
Приморско, както и да се публикува на интернет стра-
ницата на Община Приморско.

На основание чл.44, ал.1, т.18 от ЗМСМА, в тридне-
вен срок от издаването на настоящата заповед да се 
изпрати препис от същата на Председателя на Общин-
ски съвет – гр. Приморско.

Настоящата заповед не подлежи на оспорване.

ОБЯВА

"МБАЛ-Средец"ЕООД Търси да назначи на работа, на постоянен 
трудов договор лекар по физикална и рехабилитационна 
медицина,притежаващ сертификат за извършване на ВСД-1бр.И 
лекар със или без специалност -1бр.

ОБЯВА
„Балкан 13” ЕООД с адрес на управление гр. Бургас, ул. „Сан 

Стефано” № 60 А, представлявано от Цветан Янчев Съзанов - 
Управител, съобщава на жителите на гр. Поморие, следното 
свое инвестиционно предложение:  изграждане  на жилищна 
сграда с гаражи в УПИ III-5331, кв. 267, гр. Поморие."

УВЕДОМЛЕНИЕ
СТАНКА КОСТАДИНОВАДИМИТРОВА има следното инвестици-

онно предложение:Изграждане на "ЕДНОФАМИЛНА ЖИЛИЩНА 
СГРАДА” В УПИ X-191, КВ.10, С.РАВАДИНОВО, ПИ С ИДЕНТИФИ-
КАТОР 61042.501.408 ПО КК НА С.РАВАДИНОВО, ОБЩИНА СО-
ЗОПОЛ"

ПОКАНА
от Ликвидационния съвет на ЗКПУ "ЗЛАТЕН КЛАС" - 

В ЛИКВИДАЦИЯ за получаване на дивиденти
Адрес: гр. Бургас, кв. "Ветрен", ул. "Пирин" №5

Каним всички член-кооператори да получат лично допълнително 
изплащане на дивиденти от 08.12.2022 г. до 20.12.2022 г. всеки ра-
ботен ден във времето от 10.00 ч. до 15.00 ч., съгласно взети реше-
ния от общо събрание на 26.03.2022 г. или да заявят банкова смет-
ка на e-mail: zlaten.klas@abv.bg.

Дивидентите ще се изплащат при стриктно спазване на всички 
противоепидемични мерки - отстояние на 2.5 м един от друг на ко-
операторите.

От Ликвидационния съвет

Макетът бе показан по време 
на "Базар на професиите"
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Днес обаче е празник и 
в този ден трябва да каз-
ваме и посочваме реал-
но случващите се хубави 
неща в града ни, защо-
то през последните годи-
ни Бургас върви напред 
с бързи темпове и сигур-
ни успехи.   

Здравеопазването про-
дължава и винаги ще 
бъде основен приори-
тет в съвместната рабо-
та на Общински съвет – 
Бургас и Община Бургас. 
Подкрепата за развитие-
то на здравеопазването 
е част от стратегията на 
Община Бургас за осигу-
ряване на добър жизнен 
стандарт и е основен при-
оритет в Програмата за 
управление на местната 
власт през последните 
два мандата. 

Исторически момент 
отбелязахме със стар-
тиране изграждането на 
Национална онкологич-
на болница във Ветрен. 
Огромна гордост за гра-
да ни в посока разви-
тие на здравните грижи 
е проектът за създава-
нето на Многопрофилна 
болница за активно ле-
чение на детски боле-
сти „Света Анастасия“. 
Благодарение на реше-
нието, което бургаски-
те общински съветници 
подкрепиха на послед-
ната сесия, а именно – 
поемане на дългосрочен 
дълг, най-категорична-
та стъпка вече е напра-
вена. Надявам се след 
няколко години в гра-
да ни да има качестве-
на педиатрична грижа. 
Предстои изграждане на 
Университетска детска 
болница със спешен цен-
тър и високотехнологич-
но оборудване, която ще 
обедини специалисти в 
лечението на детски бо-
лести на едно място и ще 
позволи комплексно ле-

чение на децата не само 
от община Бургас, а и от 
цяла Източна България. 
Многопрофилната болни-
ца за активно лечение на 
детски болести в Бургас 
е основен компонент от 
проект: „Нов модел за ин-
тегрирана детска здравна 
грижа на територията на 
Югоизточен район“, кой-
то ще се реализира в рам-
ките на Концепция за ин-
тегрирана териториална 
инвестиция, финансира-
на със средства на ОП на 
ЕС – в партньорство меж-
ду Община Бургас, общи-
ните от област Бургас, 
както и част от общини-
те от областите Сливен, 
Ямбол, Стара Загора, 
Медицински факултет на 
университет „Проф. д-р 
Асен Златаров“ – Бургас, 
както и на редица профе-
сионални и неправител-
ствени организации. 

Планираните дейности 
по проекта включват из-
граждане на нова, осеме-
тажна сграда, с външни 
пространства за разход-
ка и игра, включително 
паркинг за специализи-
рани автомобили и хора 
с увреждания, с обща 
площ над 24 000 кв. м. В 
болницата ще се осъщест-

вява лечение по основни 
за детската възраст спе-
циалности – обща педи-
атрия, детска кардиоло-
гия, хирургия, ендокрино-
логия, нефрология, пулмо-
логия и фтизиатрия, кли-
нична хематология и он-
кохематология, както и 
по лицево-челюстна хи-
рургия, алергология, очни 
болести, УНГ, ортопедия и 
травматология, инфекци-
озни болести, рехабили-
тация и т. н. Болницата ще 
разполага със 133 легла, 
от които 10 интензивни, 
както и с мултипрофилно 
спешно отделение. 

В края на месец май 
мeждyнapoдният eкип oт 
кoнcyлтaнти, избpaни oт 
Eвpoпeйcкaтa инвecти-
циoннa бaнкa (ЕИБ) c 
вoдeщ yчacтник иcпaнcки-
ят мyлтинaциoнaлeн 
к o н c o p ц и y м  І D О М , 
пpeдcтaвиxa пpeд oб-
щинcкитe cъвeтници в 
Бypгac идeйния пpoeкт нa 
бъдeщaтa дeтcкa бoлни-
цa. B cpeщaтa yчacтвaxa 
представители на всички 
заинтересовани инсти-
туции, представители на 
Евpoпeйcкaтa инвecти-
циoннa бaнкa, пpeдcтa-
витeли нa pъкoвoдcтвoтo 
нa унивepcитeт „Пpoф. 

д-p Aceн Злaтapoв“ и 
нa Фaкyлтeтa пo мe-
дицинa, нa Бългapcкия 
лeкapcки cъюз общест-
веници, граждани. 

Община Бургас от двe 
гoдини paбoти c eкс-
пepтитe нa EИБ и нa из-
бpaния мeждyнapoдeн 
кoнcopциyм. Eкипът ce 
cъcтoи oт cпeциaлиcти 
oт нaд 10 дъpжaви, 
кoнcopциyмът e пpoeк-
тиpaл нaд 100 бoлници в 
цял cвят. Цeлтa e в модер-
ната детска болница да 
бъдат лекувани нe caмo 
дeцата, a дa се създаде 
нoвa филocoфия зa лeчe-
ниe. В едно семейство, 
в което има болно дете, 
страдат всички членове, 
родителите. Затова екипи 
от психолози ще работят 
ежедневно и с тях.

Бoлницaтa щe кaн-
дидaтcтвa зa aкpeдитa-
ция кaтo yнивepcитeтcкa. 
Texничecкaтa пoмoщ, в 
paмкитe нa кoятo ce ocъ-
щecтвявaт вcички дeй-
нocти пo пpoeктa, e из-
цялo бeзвъзмeзднa, eки-
път e избpaн oт бaнкaтa, 
извъpшeнa e oгpoмнa 
paбoтa oт гoлям eкип.

Пoдpoбнo e aнaли-
зиpaнa дeмoгpaфcкa 
и  мeдицинcкa  ин -
фopмaция, cтaтиcти-
кa зa зaбoлeвaeмocт-
тa cpeд дeцaтa в Бypгac 
и в Югoизтoчния peгиoн 
зa пeт гoдини нaзaд. 
Изгoтвeни ca дoклaди 
c oцeнкa нa нyждитe, 
финaнcoвo-икoнoмичecки 
aнaлиз, фyнкциoнaлнa 
cтpyктypa и пpoгpaмa 
нa бoлницaтa, пoдpoбeн 
пpoeкт зa инфpacтpyк-
тypaтa нa бoлницaтa и зa 
oбopyдвaнeтo.

Mнoгoпpoфилнaтa бoл-
ницa зa aктивнo лeчe-
ниe нa дeтcки бoлecти 
в Бypгac ce пpeдвиж-
дa дa бъдe paзпoлoжeнa 
нa oбщинcки тepeн в 
нeпocpeдcтвeнa близocт 
дo УMБAЛ – Бypгac кaтo 
двeтe лeчeбни зaвeдe-
ния щe пoлзвaт нaлич-
нaтa тexничecкa и мeди-
цинcкa инфpacтpyктypa и 
мeдицинcкa eкcпepтизa, 
c дoбpa тpaнcпopтнa 
дocтъпнocт. 

Щe бъдaт cъздaдe-
ни ycлoвия зa игpи и 
зaнимaния нa мaлки-
тe пaциeнти c изпoлз-
вaнe нa чacт oт пoкpив-
нитe пpocтpaнcтвa, нa 
вътpeшни пpocтpaнcтвa 
и тepacи, oбopyдвaнeтo 
щe бъдe в яpки цвeтoвe 
и дeтcки тeми, зa дa 
пoмaгa зa aдaптaциятa. 
Пaциeнтитe и тexнитe po-
дитeли щe бъдaт пocpeщ-
нaти oт дpyжeлюбнa и 
paзличнa бoлничнa cpeдa 
c aдeквaтнa мeдицинcкa 
пoмoщ и гpижи.

B  п p o ц e c  н a 
paзpaбoтвaнe e Пpoгpaмa 
зa paзвитиe нa кaдpи-

тe, чpeз кoятo дa бъ-
дaт пpивлeчeни лeкapи 
и пpoфecиoнaлиcти пo 
здpaвни гpижи oт Бypгac, 
oт Югoизтoчния peгиoн и 
oт цялa Бългapия.

Развитието и подобря-
ването на образовател-
ната инфраструктура на 
територията на община 
Бургас е другият също из-
ключително важен прио-
ритет, по който се работи 
с високи темпове и после-
дователност. На послед-
ната сесия на Общински 
съвет – Бургас бяха под-
крепени с пълно единоду-
шие няколко проекта за 
решения, свързани с мо-
дернизация на образова-
телната среда. 

В  изпълнение на 
Н а ц и о н а л е н  п л а н 
з а  в ъ з с т а н о в я в а -
не и устойчивост на 
Република България, 
по стълб „Иновативна 
България“, компонент 1: 
„Образование и умения е 
обявена процедура чрез 
подбор „Модернизация 
на образователната сре-
да“ за предоставяне на 
предложения за изпъл-
нение на инвестиция. Цел 
на процедурата е да се 
създадат условия за ра-
вен достъп до образова-
ние чрез изграждане на 
благоприятна, иноватив-
на, енергийно ефективна, 
подкрепяща и мотивира-
ща образователна среда, 
която съдейства за пови-
шаване мотивацията за 
учене и самоподготовка 
и подобряване на обра-
зователните резултати на 
децата и учениците.

Финансирането по про-
цедурата е 100% и не се 
изисква собствен принос, 
освен при непредвидени 
СМР, в случай на възла-
гане на процедура по ин-
женеринг или други недо-
пустими разходи по про-
цедурата. 

Допустими дейности 
са извършване на осно-
вен ремонт, реконструк-
ция на учебните сгради, 
конструктивно укрепва-
не, мерки за енергийна 
ефективност, ремонт на 
покриви, подмяна на до-
грама, изграждане/под-
мяна на ВиК инсталации, 
инсталации за енергия, 
отопление, вентилация, 
охлаждане, ремонт на са-
нитарни възли, изграж-
дане/подмяна на инста-
лации за използване на 
алтернативни източници 
на енергия и други стро-
ително-монтажни рабо-
ти за осигуряване на ця-
лостен обновен облик на 
образователната инсти-
туция както отвън, така 
и отвътре и за спестява-
не на енергийни, водни и 
други ресурси, включи-
телно прилежащото двор-
но място.

В няколко учебни и дет-
ски заведения, сред ко-
ито са основно училище 
„Антон Страшимиров“, 
основно училище „Георги 
Бенковски“, детска гради-
на „Вълшебство“, детска 
градина „Ален мак“ в кв. 
„Сарафово“, английска 
езикова гимназия „Гео 
Милев“, основно учили-
ще „Васил Априлов“, ос-
новно училище „Климент 
Охридски“ и основно учи-
лище „Христо Ботев“ в кв. 
„Сарафово“, се предвиж-
дат дейности по полагане 
на топлоизолация на сте-
ни, топлинно изолиране 
на покривите и подовете, 
подмяна на стъклопакети, 
подмяна на осветителни 
тела и сградната инста-
лация, мерки за оползо-

творяване на енергия от 
възобновяеми източници 
– фотоволтаична инстала-
ция за собствени нужди. 
Предвиден е ремонт на 
санитарни помещения и 
обособяване на санитар-
ни помещения за лица с 
увреждания. Планирано 
е също архитектурно оф-
ормление на STEM сре-
да, подобряване на достъ-
па на хора с увреждания 
чрез монтиране на асан-
сьорна уредба, както и 
цялостна естетизация на 
образователните институ-
ции.  В някои от сградите 
се предвижда внедрява-
не на ВЕИ за отопление 
чрез изграждане на цен-
трална климатична инста-
лация, както и изгражда-
нето на централна кли-
матична инсталация на 
директно изпарение – 
VRV система със сезонна 
ефективност; Намаляване 
разходите на енергия за 
БГВ чрез инсталиране 
на термопомпен бойлер; 
Предвидена е подмяната 
на осветителни тела на 
съществуващите луми-
нисцентни осветителни 
тела / лампи с нажeжа-
ем елемент с нови енер-
госпестяващи LED осве-
тителни тела, както и из-
пълнение на сградна сис-
тема за автоматизация и 
контрол и управление на 
системата за отопление, 
битово горещо водоснаб-
дяване и фотоволтаична-
та инсталация. 

Бургаските общински 
съветници отново с пъл-
но единодушие и катего-
рична подкрепа и облек-
чение подкрепихме една 
дългоочаквана развръз-
ка на сериозен за гра-
да ни проблем, а именно 
осигуряване на финансов 
ресурс за извършване на 
проучвателни и проект-
ни дейности за укрепва-
не на свлачищна терито-
рия по крайбрежна зона 
между солниците и кв. 
„Сарафово“. Всички до-
бре осъзнаваме необ-
ходимостта от спешни 
действия по укрепване, 
възстановяване и изграж-
дане на укрепителни съо-
ръжения, във връзка с ак-
тивизиралите се свлачищ-
ни процеси по крайбреж-
ната зона между солници-
те и кв. „Сарафово“, кое-
то застрашава живота и 
здравето на преминава-
щите пешеходци и вело-
сипедисти. 

Още през април Община 
Бургас сигнализира за се-
риозен нетърпящ отла-
гане проблем на в гра-
да ни, при който се раз-
рушава територия дър-
жавна собственост, гра-
ничеща с морския бряг. 
Разрушителните проце-
си не затихват, напротив 
задълбочават се и по вся-
ка вероятност, освен по-
върхностните води, има 
друга по-сериозна причи-
на за разрушаването.

След посещение на мяс-
то министърът на регио-
налното развитие и бла-
гоустройството заедно и 
областния управител, по-
еха ангажимент да пред-
приемат всички законови 
действия за разрешава-
не на проблема. За цел-
та е необходимо Община 
Бургас спешно да възло-
жи проучвателни и про-
ектни дейности, резулта-
тите от които да предста-
ви на Министерството на 
регионалното развитие и 
благоустройството.

Още в деня на прие-
мането на решението от 
Общински съвет – Бургас, 

Никулден е празник на  
Продължение от стр. 7

Председателят проф. Севдалина Турманова и заместниците й Станимир 
Апостолов, Димчо Грудев, Живко Господинов

На последното заседание бе взето решение за кредит, с който да се изграж-
да новата детска болница

Сесиите са вече присъствени след времената на пандемия



започна и неговото из-
пълнение за осигуряване 
на финансови средства 
и стартиране укрепване-
то на подпорната стена в 
Приморски парк. 

Туризмът е също част от 
основните ресурси, които 
Бургас има и трябва да 
развива. През последни-
те години усилията ни са 
свързани с това да при-
вличаме туристи не само 
през летния сезон и не 
само заради плажния тен 
и топлите морски води. 
За трета поредна година 
община Бургас привли-
ча туристи от близо и да-
леч с интересни тематич-
ни уикенди.

Моделът за разрабо-
тване на активен събити-
ен календар бе приложен 
за първи път през 2020 г. 
като мярка за преодоля-
ване на щетите от първа-
та вълна на ковид-панде-
мията. След като показа 
изключително добри ре-
зултати, той бе разши-
рен и обновен през лято 
2021, а тази година нача-
лото беше поставено с 
традиционното изложе-
ние „Флора“ – една от 
най-колоритните ембле-
ми в афиша на Бургас. 
Благодарение на изло-
жението в края на ап-
рил – началото на май 
в Морската градина на 
Бургас се събират фло-
ристи и естети от цяла-
та страна. В същия пе-
риод се провеждат и 
Дни на българската му-
зика, организирани от 
Бургаското музикално 
училище (НУМСИ „Проф. 
Панчо Владигеров“), като 
основната локация е 
Културен център „Морско 
казино“.

Посрещането на пър-
вото юлско слънце от-
давна е традиция в мор-
ския ни град. Джулай & 
Ретро уикенд беше с две 

водещи музикални съби-
тия на различни пози-
ции по бургаското край-
брежие. Първото изда-
ние на „Стереофест“ се 
проведе на Морска гара 
и на него гостува мегаз-
вездата Горан Брегович. 
Поради големия интерес 
билетите бяха в продажба 
още от зимата. Отделно 
се проведе и традицион-
ният концерт до моста в 
Морската градина, който 
е с участие на бургаски 
банди и достъпът до него 
е свободен.

В същия уикенд се про-
веде и традиционният 
парад на ретроавтомо-
били – на алеите между 
Експоцентър „Флора“ и 
Пантеона, а по същото 

време има и силно спорт-
но събитие – „Триатлон 
Бургас 2022“, което се 
провежда в северната 
част на Морската гра-
дина.

През август Бургас е 
сцена на поредица фес-
тивали, насочени към 
разнородна аудитория. 
Един след друг се про-
ведоха три горещи тема-
тични уикенда: „Спайс 
Мюзик“, „Солар“ и Teen 

Boom. Освен фестивали-
те, които са основни съ-
бития, в този период има 
и много съпътстващи про-
яви. Например в периода 
12-14 август, когато е по-
пулярният музикален фес-
тивал „Солар“, Бургас е 
домакин и на ветроход-
на регата „Сарафово Къп 
2022“.

Освен всички избро-
ени тематични уикенди, 
в Бургас тази година се 

провежда и миден уикенд, 
като основни локации са 
културно-туристически 
комплекс „Ченгене ске-
ле“, остров Св. Анастасия 
и бургаските ресторан-
ти. В зоната за отворен 
достъп на Пристанище - 
Бургас се провежда сла-
доледен уикенд; бирен 
уикенд, с основно съби-
тие Metalhead Beer Fest, 
парк „Минерални бани“; 
със съпътстващо събитие 
„Летни празници на изпя-
тата поезия „Солени вет-
рове“, рибен уикенд и ре-
дица други.

Един от най-големи-
те проекти, по който 
започнахме работа в 
Община Бургас през по-
следните две години, е 
„Силата на водата", по 
ОП "Региони в растеж 
2014-2020". Благодарение 
на привлечените евро-
пейски средства беше 
създаден етнографски-
ят комплекс в рибарско-
то селище „Ченгене ске-
ле“. Музейните експози-
ции в него са изключител-
но иновативни, модерни 
и нестандартни. Те пред-
ставят рибарския бит и 
занаяти така, че туристи-
те не само да разглеж-
дат, а и да участват в ин-
тересни занимания, които 
да им оставят хубав спо-
мен за цял живот.

Концепцията по проек-
та е интересна с това, че 

обединява различните 
идеи в общ проект, посве-
тен на водата – голямото 
богатство на град Бургас, 
разположен между море-
то и три езера, благосло-
вен също така със собст-
вени минерални извори. 
Всички обекти, включе-
ни в проекта, имат турис-
тическа стойност. Идеята 
за „Силата на водата“ се 
роди миналата година, ко-
гато Община Бургас има-
ше възможността да об-
щува с водещи морски 
специалисти от цял свят. 
Градът ни вече е много 
по-разпознаваем в техни-
те среди, след като беше 

домакин на Европейския 
морски ден. Очаква се с 
изпълнението на проекта 
всички обекти, включени 
в него, да станат още по-
посещавани. А това оз-
начава подобряване на 
транспортното обслуж-
ване на туристите, вклю-
чително по вода. Затова 
Община Бургас добави 
в „Силата на водата" за-
купуването на още едно 
корабче с капацитет, съ-
измерим с този на ка-
тамарана „Анастасия". 
Допълнителният плава-
телен съд улеснява нато-
варения трафик и превоз-
ва туристи не само до ос-
тров Св. Анастасия, но и 
до рибарското селище с 
новия етнографски ком-
плекс.

Една голяма нова гор-
дост за Бургас е етног-
рафският комплекс „Акве 
Калиде“, който непре-
къснато се надгражда и 
развива. Това е място-
то, събрало в себе си хи-
лядолетна история, при-
влича своите посетите-
ли с множество разноо-
бразни възможности за 
отмора и забавления. 
Археологическите цен-
ности, намерени на мяс-
тото – крепостните стени 
на древния град Терме 
(Термополис), римските 
бани от І век сл. Хр. с то-
пъл и студен басейн, раз-

лични средновековни по-
мещения са достъпни за 
туристите чрез изграде-
ните модерни пасарел-
ки, които улесняват пре-
минаването и разглежда-
нето им. Комплексът дава 
възможност на граждани-
те и гостите на Бургас да 
посетят изцяло реставри-
раната баня на Сюлейман 
Великолепни. При възста-
новяването й точно е спа-
зена оригиналната визия, 
облицована е с мрамор и 
характерната за Ориента 
керамика. Музейната екс-
позиция включва всич-
ки артефакти, откри-
ти на „Акве Калиде“. 
С изричното позволе-
ние на Националния и 
Регионалния исторически 
музей всички артефакти, 
които се открият при ар-
хеологическите разкоп-
ки на място, ще се експо-
нират именно в този му-
зей. Във финалната фаза 
ще се изгради и кампус, в 
който студенти от цял свят 
ще имат възможност да 
се докоснат до вековните 
археологически открития, 
които се разкриват край 
„Акве Калиде". Няколко 
световни университета 
са заявили желание тех-
ните студенти по археоло-
гия да провеждат практи-
ките си именно в Бургас. 
До момента Германия, 
Франция, Англия и САЩ 
са потвърдили участието 

си в бъдещи летни лагери 
по археология. Кампусът 
ще разполага с екологич-
ни бунгала. 

Всичко, което изброих 
дотук, изисква действи-
телно изключително мно-
го усилия и компетентно-
сти на много експерти. 
При срещи и разговори 
с председатели на общин-
ски съвети от други гра-
дове, получавам въпро-
си как успяваме да ре-
ализираме всичко това. 
Ключът към успеха ни е 
и доброто взаимодейст-
вие между Общински съ-
вет и Общинска админи-
страция – Бургас. Между 
двете институции винаги 
досега през трите ман-
дата, в които управлява 
Димитър Николов, както 
и през настоящия, в почти 
всяко отношение има ба-
ланс и хармония. Без ста-
билно взаимодействие 
дори и най-добрите идеи 
и решения не биха мог-
ли да бъдат реализира-
ни. Категорично мога да 
заявя, че сме намерили 
вярната формула на упра-
вление в Бургас – стабил-
но мнозинство, градивна 
критика и компетентен 
градоначалник, какъвто е 
кметът Димитър Николов, 
управляващ с изключи-
телно висок професиона-
лизъм екипа на общинска 
администрация. 
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вярата в пребъдването на Бургас

Преди да влязат в зала, дискусиите са в постоянните комисии

Ученици от СУ „Иван Вазов“ посетиха заседание на Комисията по обществен 
ред, ръководена от Живко Господинов

Проектът за нова детска болница

Откриването на новия туристически център „Акве Калиде“



Стратегията за ВОМР на 
МИГ-Айтос - стимулиране 
на местното развитие и 
превръщане на територи-
ята на МИГ - Айтос в дина-
мично развиващ се район

Преди Коледните и Но-
вогодишните празници 
Сдружение с нестопанска 
цел "МЕСТНА ИНИЦИА-
ТИВНА ГРУПА - АЙТОС" с 
изключителната подкре-
па на Община Айтос, ор-
ганизира първия двудне-
вен празник на местната 
общност на 1 и 2 декем-
ври 2022 г.

И в двата празнични дни 
фоайето на Военен клуб 
- Айтос беше домакин на 
най-мащабното досега за 
Айтос изложение на про-
дукти от местни произво-
дители. Стотици вкусни 
произведения на кулина-
рията и отбрани вина от 
айтоско грозде предста-
виха пред общността мест-
ни фирми. В дегустацията 
участваха граждани и гос-
ти на града, участници и 
зрители на концертите в 
програмата на празника.

Кметът Васил Едрев от-
кри празничното събитие 
на МИГ-Айтос, което се 
проведе с изключителната 
подкрепа и съдействие на 
Общината. Градоначални-
кът посочи предимството 
на Айтос да има на своята 
територия Местна иници-
ативна група с мисията да 

бъде обединител на мест-
ната общност. Той благо-
дари на екипа и на Управи-
телния съвет на МИГ-Айтос 
за работата и усилията, ко-
ито полагат за решаване-
то на местни проблеми с 
прием и оценка на проек-
ти по Стратегията за Во-
дено от общностите мест-
но развитие, финансирани 
по ПРСР.

В двата празнични дни 
изпълнителният дирек-
тор на МИГ-Айтос Мари-
яна Саваклиева предста-
ви пред общността целите 
и задачите на МИГ и даде 
разяснения по Стратегия-
та за ВОМР.

„Местна инициативна 
група – Айтос“ е непра-

вителствена организация 
-сдружение с нестопан-
ска цел, регистрирана по 
Закона за юридическите 
лица с нестопанска цел, 
за осъществяване на дей-
ност в обществена полза. 
Местна инициативна гру-
па - Айтос обхваща всички 
17 населени места от тери-
торията на община Айтос. 
На 21.10.2016г. сдружение 
„Местна инициативна гру-
па-Айтос“ сключва Спора-
зумение за изпълнение на 
Стратегията за Водено от 
общностите местно разви-
тие № РД 50-146  с УО на 
ПРСР 2014 – 2020 г., като 
крайният срок за изпъл-
нение на дейностите по 
проектите към стратегия-

та за ВОМР е 30 юни 2025 
г.", каза Саваклиева.

Важно беше общността 
да бъде информирана, че 
Стратегията “Водено от 
общностите местно разви-
тие” е в рамките на подхо-
да ЛИДЕР, при който поли-
тиките за развитие се про-
грамират „от долу нагоре“, 

за разлика от традицион-
ната политика, която се 
проектира и прилага „от 
горе надолу“. Както и са-
мото наименование пред-
полага, при подхода ВОМР 
местните хора поемат ини-
циативата и управлението, 
формирайки местно парт-
ньорство, което проекти-
ра и изпълнява стратегия 
за интегрирано местно 
развитие. 

Стратегия за Воденото 
от общностите местно раз-
витие на МИГ - Айтос е ос-
нована на характеристики-
те на района и е разрабо-
тена въз основа на местни-
те потребности и потенци-
ал. Стратегическата цел е 
стимулиране на местното 
развитие и превръщане на 
територията на МИГ - Ай-
тос в динамично развиващ 
се селски район, с разноо-
бразен и устойчив бизнес, 
осигуряващ заетост, спра-

ведливи и стабилни дохо-
ди, с адекватни за 21 век 
условия, качество и стан-
дарт на живот за хората и 
ефективно използване на 
местните ресурси.

Стойността на одобре-
ната финансова помощ ЗА 
ПРОЕКТИ КЪМ СТРАТЕГИ-
ЯТА ЗА ВОМР е 3 732 745,00 
лева, от които 3 359 470,50 
лева европейско финанси-
ране (ЕЗФРСР) и 373 274,50 
лева национално финанси-
ране.

Към настоящия момент 
има сключени 17 админи-
стративни договора за пре-
доставяне на безвъзмезд-
на финансова помощ по 
всички мерки на СТРАТЕ-
ГИЯТА ЗА ВОМР на обща 
стойност 2 875 533,09 лв.

Още за двудневния 
празник на местната 
общност на МИГ - Айтос, 
на стр. 4

   

ПриятеЛ
Издание на Община Айтос Вестникът е основан на 14 април 1924 година

народен
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СНЦ „МИГ – Айтос“ с мисия -  
Обединител на местната общност

ЕВРОПЕЙСКИЯТ ЗЕМЕДЕЛСКИ ФОНД ЗА РАЗВИТИЕ НА СЕЛСКИТЕ РАЙОНИ -
ЕВРОПА ИНВЕСТИРА В СЕЛСКИТЕ РАЙОНИ

СНЦ „МЕСТНА ИНИЦИАТИВНА ГРУПА – АЙТОС”

Кметът Васил Едрев и Марияна Саваклиева при борците - възнаградиха уси-
лията на всеки от участниците в турнира със спортна раница

И талантливите деца на СУ "Никола Вапцаров" участваха в празничния кон-
церт на 2 декември

Турнирът по борба събра много родители и гости

Творчески ателиета в ЕК "Генгер" - младият май-
стор-грънчар Андон Атанасов Орлов - шесто  поко-
ление на фамилия Орлови

Футболните надежди на "Вихър" с турнир за празника на общността

Волейболен клуб "Айтос" сложи началото на празника на колективните спортове



Айтоската 2021-ва на страниците 
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На 8 декември 2022 г. от 17.00 часа Об-
щина Айтос дава тон за коледното на-
строение на площад "Свобода".

Дядо Коледа и Снежанка ще пристиг-
нат на специална визита в Айтос, за да 
зарадват децата и да се повеселят за-
едно. С кмета Васил Едрев всички мал-

чугани, дошли на празника, ще запалят 
светлините на красивата коледна елха 
в центъра.

Ще има музика, танци и изненади на 
фона на богатата коледна украса. Ко-
ледният дух ще превземе Айтос и с 
празнични фойерверки.

НЧ „Васил Левски 1869” 
обявява конкурс 

„Моята коледна картичка“
Регламент:

Изисквания за изработване 
на коледни картички:

Да са изработени  върху фор-
мат А4 (сгънат на две за кар-
тичка).

Интересен дизайн.
Духовно-нравствено послание 

(по желание)
Изработени с материали и тех-

ника по избор (пастел, акварел, 
темпера и други).

Данни за участниците да бъ-
дат написани на гърба на вся-
ка картичка:

Трите имена, години, клас, 
училище, телефон за контакт.

Общи условия:
Право на участие имат всички 

ученици от 1 до 4 клас.
Ще се оценяват всички пред-

ставени картички, включва-
щи елементи от символите на 
празника.

Изпратените картички не се 
връщат.

Краен срок за подаване на 
картичките - 13.12.2022 год. до 
17.00 часа.

Картичките, които не отгова-
рят на условията по статута, не 
се допускат до журиране.

Авторите на класираните 
творби ще бъдат уведомени до-
пълнително.

Отличените творби ще бъдат 
експонирани в изложба с бла-
готворителна цел.

Адрес за подаване на кар-
тичките:

НЧ „Васил Левски 1869”
гр. Айтос, ул. „Александър 

Стамболийски” №14

За допълнителна инфор-
мация:

Тел. 0879168013 – Цветели-
на Драгиева

e-mail: chitalishte_aitos@
abv.bg

Младият екип на "Бъди 
човек - Айтос" отново съби-
ра средства и доброволци 
за тазгодишната благотво-
рителна кампания “Подари 
коледна вечеря на пенсио-
нер в нужда”. 

Развръзката ще е на 21 
декември, когато екип от 
доброволци ще разнесат 
хранителни пакети до до-
мовете на самотно живее-
щи възрастни хора и семей-
ства без доходи. Информа-
цията за това кой да влезе в 
списъка за подкрепа, също 
е част от инициативата.

От "Бъди човек - Айтос" 
призовават всички граж-
дани на общината с добри 
сърца да станат част от ко-
ледното чудо. Тази година 
подкрепата за хора в беда 
е още по-необходима, пред-
вид инфлацията, казват 
още от екипа.

Призивът и тази година е 
всеки според възможност-
ите си да се включи с пре-
доставяне на пакетирани 
храни и парични средства. 
За тази цел в хранителни 
магазини на територията на 
града отново ще бъдат ор-
ганизирани колички за за-
купена и дарена стока. Ще 
бъдат поставени и дарител-
ски кутии, в които да се съ-
бират средства за закупу-
ване на храни.

Всеки може да предоста-
ви на екипа ”Бъди човек - 
Айтос" адреси на нуждаещи 
се пенсионери, а и не само. 
Всеки може да се включи в 
раздаването и опаковането 
на хранителните продукти, 

които преди Коледа ще за-
радват наши съграждани. 

"Айтозлии са доказали, 
че имат добри сърца и са 
готови да помогнат. Вклю-
чете се, за да усмихнем 
самотните възрастни хора 
преди Коледа!", казват на 

старта на кампанията мо-
мичетата и момчетата от 
екипа, заел се с благотво-
рителната мисия. 

За повече информация 
можете да откриете ентуси-
астите на фейсбук страни-
цата “Бъди човек - Айтос”

НЧ "Васил 
Левски 1869" – 
Айтос

Всяка година 
хиляди деца из-
пращат писма до 
Дядо Коледа, на-
писани с искре-
ни желания и ук-
расени с изящни 
цветни картин-
ки. В навечерие-
то на Коледните и Новогодишните празници НЧ ”Васил 
Левски 1869” гр. Айтос стартира инициативата „Моето 
писмо до Дядо Коледа”.

Очакваме писма от всички малки, големи и порасна-
ли деца, със свои послания, стихове, рисунки.

На мястото на получателя може да се напише – „За 
Дядо Коледа”. А попълнилите старателно своя адрес ще 
получат личен отговор от добрия стар Дядо от Лаплан-
дия,

Писмата могат да се пускат в специално подгот-
вената пощенска кутия във фоайето на читалище-
то. Крайният срок за изпращане на писмата е 20 де-
кември 2022 година.

„Моето писмо  
до Дядо Коледа”

"Сърце и Мозък" - Бургас и "МЦ І Айтос" ЕООД
обявяват безплатни прегледи по програма „Грижа за вас“

"Сърце и Мозък" - Бургас 
изпраща специалисти по 
гастроентерология, ортопе-
дия, съдова хирургия и уро-
логия в „МЦ І Айтос“, по про-
грама „Грижа за вас“.

Прегледите стартират на 
6.12.2022 г. и ще се извърш-
ват по следния график:

гастроентерология - втор-
ник, от 10.00 - 12.00 часа

ортопедия - вторник от 
14.00 - 16.00 часа

съдова хирургия - сряда, 
от 14.00 - 16.00 часа

урология - четвъртък, от 
14.00 - 16.00 часа

Прегледите по програма 
„Грижа за вас“ са напълно 
безплатни!

От 6 декември - безплатни 
прегледи в „МЦ І“ ЕООД

Елха грейва  
на 8 декември
Дядо Коледа и Снежанка ще са на площада в 17 ч.

И малки кошове в голямата 
спортна зала „Аетос“

3 декември беше чуде-
сен ден за айтоския бас-
кетбол, и най-вече - за 
най-младите попълне-
ния в баскетболен клуб 
"Вихър"-Айтос.

Във фокуса на внима-
ние бяха най-младите 
надежди, за които бяха 
изработени най-мънич-
ките баскетболни кошо-
ве. Вече са готови и оч-
акват тези, които ще ги 
ползват.

"Имаме ги с помощта на 
един от "нашите" бащи! 
Благодарим на Митко Ца-
нев за труда и това, кое-
то направи за нас и деца-
та! Напред, ОРЛЕНЦА!", 
коментира във Фейсбук 
треньорът Дечо Коеш-
инов.

Екипът на „Бъди човек“ към айтозлии:  
Да усмихнем самотни възрастни 

хора преди Коледа!

Традиционна благотворителна кампания

Настоятелство „Радост“ 
при ДГ „Радост“, гр. Айтос 

Ви кани на „Коледен базар 2022“!
Споделете празничното настроение с нас 

на 5 и 6.12.2022 г. от 8 до 18 часа!



Росица ДОХНЕВА

Всеки човек има в живота си 
трудни моменти. Това, което не 
ни убива, ни прави по-силни. А 
колко ли са силни хората, кои-
то имат увреждане или са роди-
тели на дете с увреждане!?

Обществото ни извървя дъ-
лъг път. То премина през теж-
ката орисия на институциона-
лизацията, на дискриминаци-
ята, на недостъпността, за да 
достигне до днешните дни. Без-
спорен факт e, че пред нас сто-
ят много нерешени проблеми, 
но те са проблеми повече на 
обществото, отколкото на ин-
ституциите.

Позицията ни относно фи-
лософията на уврежданията, 
трябва да е в посока на науча-
ването, а не на състраданието; 
на приемането, а не на съжале-
нието; на толерантността, а не 
на привидното разбиране.

Международният ден на хо-
рата с увреждания беше отбе-
лязан на 2 декември 2022 годи-
на в Дневен център за деца и 
младежи с увреждания в Айтос. 
Участие взеха ученици със спе-

циални образователни потреб-
ности от СУ „Никола Й. Вапца-
ров“ - Айтос, младежите от За-
щитено жилище гр. Айтос, кои-
то са наши възпитаници и по-
требители на ДЦДМУ гр. Айтос. 
Гости на събитието бяха Мария 
Колева – ръководител на ОЦС-
ЗУ гр. Айтос, Ирина Вътева – 
директор на СУ „Н. Й. Вапца-
ров“ гр. Айтос, Светла Калино-
ва – учител в ЦОУД в СУ „Ни-
кола Й. Вапцаров“ гр. Айтос и 
Росалина Дряновска – психо-
лог в ДЦДМУ гр. Айтос.

Празничната програма беше 
под мотото „Заедно можем 
повече“. Слова, посветени на 
Международния ден на хората 
с увреждания, поднесоха Ма-
рия Колева и Юмюгюл Кара-
махмуд – социален работник в 
Дневния център.

Талантливите ни приятели от 
Защитеното жилище се пред-
ставиха с уникалните танци „Аз 
съм Гошо Хубавеца“ и „Вълкът 
и седемте козлета“, а Васко ре-
цитира стихотворението „Роди-
на“ от Младен Исаев. 

Талантите си разкриха и по-

требителите от Дневния цен-
тър. Денислав рецитира стихо-
творението: „Аз съм българче“, 
а Костадин изпълни песента 
на Веселин Маринов „ За теб, 
Българийо“.

Много забавни моменти, по-
ложителни емоции и усмивки 
донесоха игрите „Улучи пове-
че кегли“, „Подай топката над 
главата и между краката“, „Хва-
ни си балон – получи подарък“, 
„Хвани си лакомство“. Послед-
ното предизвикателство пред 
участниците беше подреждане 
на два вида пъзели на коледна 
тематика. С желание гостите и 
колегите помагаха на участни-
ците да се справят.

Събитието приключи с вкус-
на почерпка. Г-жа Калинова по-
дари на участниците коледна 
елха с бонбони. Ирина Вътева 
поздрави всички за доброто им 
представяне, благодари на до-
макините от ДЦДМУ гр. Айтос 
и подари на Центъра красива 
ръчно направена коледна елха, 
с пожелания за здраве и успех 
в благородната кауза, посвете-
на на хората с увреждания.

"Благодарим на Община-
та - всички получихме на-
време дърва за огрев", за-
яви председателката Дучка 
Великова

Наздравица за по-спо-
койно, осигурено ежедне-
вие и по-малко битови про-
блеми, с членовете на дру-
жеството вдигнаха кметът 
Васил Едрев, председате-
лят на Регионалната орга-
низация - Бургас Чана Ки-
рякова и председателят на 
дружество "Рай" - Айтос, 
Дучка Великова.

"Община Айтос подкрепя 
усилията на дружеството 
да решава проблемите на 
всеки един от членовете, и 
търси възможности за уве-
личаване на броя и обхвата 
на социалните услуги. Все 
повече хора се нуждаят от 
социална подкрепа, затова 
един от основните приори-
тети на Общината през по-
следните години са соци-
алните проекти. На послед-
ното заседание на Общин-
ския съвет получихме еди-
нодушната подкрепа на съ-
ветниците да кандидатства-
ме за финансиране на три 
проектни предложения със 
социална насоченост. Из-
ползваме всяка възмож-
ност да кандидатстваме по 
национални и европейски 
програми, за да увеличим 
възможностите за подкре-
па за всички граждани в не-
равностойно положение", 
каза кметът в обръщението 
си по повод празника. Той 
благодари на Дучка Вели-
кова за дългогодишната й 
работа като председател 
на дружеството, за грижа-
та и вниманието към всеки 
проблем на хората с увреж-
дания. "Поздравявам Вели-

кова, защото тя е сред ръ-
ководителите, които търсят 
съдействие, поставят ясно 
проблемите, за да можем 
възможно най-бързо да на-
мерим решение", заяви още 
кметът.

Според градоначалника, 
животът на дружество "Рай" 
винаги е бил и остава най-
важният стимул и подкре-
па за всеки един от члено-
вете му. "Затова събирай-
те се по-често, споделяйте 
проблемите си, подкрепяй-
те се взаимно в трудни мо-
менти!" призова кметът. И 
за поредна година напом-
ни, че вратата му е винаги 
отворена за всеки проблем 
на дружеството и за всеки 
един от членовете му.

От своя страна, Дучка Ве-
ликова благодари за бър-
зата реакция на Община-
та при снабдяването на хо-
рата с увреждания с дър-
ва за огрев. "Докато в цяла 
България хората се оплак-
ват, че не могат да се снаб-
дят с дърва, ние получи-
хме нашите по списък още 
преди зимния сезон", каза 
още Великова. Тя благода-

ри и за възможността дру-
жеството да празнува вся-
ка година на 3 декември, 
с традиционната подкре-
па на Община Айтос. Кме-
тът подари на празнуващи-
те огромна торта с пожела-
ния за здраве, коледно на-
строение, висок дух и инте-
ресен живот на дружество-
то през новата 2023 година. 
Дучка Великова върна же-
ста с подарък за градона-
чалника - резбована кутия 
за вино.

Близо 150 са по списък 
членовете на дружеството 
- на празника бяха трийсе-
тина. "Другите са труднопо-
движни, но и за тях сме се 
погрижили - всеки ще полу-
чи хранителен пакет, за да 
почувства празника", обяс-
ни Великова.

Членовете на дружество-
то поздрави и регионални-
ят председател Чана Киря-
кова. Тя посочи, че айтоско-
то дружество е едно от во-
дещите в областта не само 
като организиран живот, но 
и като колективен дух и вза-
имопомощ.

НП

Съветът реши още - за 
10 000 лв. да бъде закупен 
автомобил за Детската пе-
дагогическа стая

По предложение на кме-

та Васил Едрев 
Общинският съ-
вет в Айтос гла-
сува актуализа-
ция на Бюджет 

2022. Причината - необхо-
димостта от финансиране 
на капиталовите разходи 
на Общината. 

Увеличават се средства-
та за основен ремонт на 
улични настилки в с. Кара-
георгиево и в с. Мъглен с 
46 670 лева. За асфалтира-
нето на улици в двете села 
са отделени 250 000 лева. 

Съветът гласува единодуш-
но към тази сума да бъдат 
добавени още 50 хил. лв. 
Асфалтирането в населени-
те места ще започне през 
март-април догодина.

Решението беше взето 
на ноемврийското заседа-
ние на местния парламент, 
общинските съветници еди-
нодушно одобриха проме-
ните. Парите са остатък от 
други обекти, реализирани 
от Община Айтос. 

Предстои да се извърши 
основен ремонт на една 
улица в с. Карагеоргиево 

и четири улици в село Мъг-
лен с източник на финанси-
ране предоставената целе-
ва субсидия за капиталови 
разходи от държавния бю-
джет.

Актуализацията на бю-
джета касае и други важни 
за общината проекти. По 
искане на главен инспек-
тор Иван Малинов - начал-
ник на РУ-Айтос, Съветът 
реши още - за 10 000 лева да 
бъде закупен автомобил за 
нуждите на Детската педа-
гогическа стая. Финансира-
нето е със средства от пре-

дходния остатък и средства, 
определени по стандарт за 
финансиране на издръж-
ката на Детска педагогиче-
ска стая.

За изготвяне на техниче-
ски проект за "Преустрой-
ство, ремонт и реконструк-
ция на общинска сграда - 
бивше Логопедично учили-
ще в Младежки център", 
бяха гласувани 30 хил. лв. 
Средствата са от заделе-
ния резерв за непредвиде-
ни и неотложни разходи за 
местни дейности.

НП

Айтоската 2021-ва на страниците 
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Прехвърлят средства 
за улици в селата и 
за проект 
„Младежки център“

13×ô
Актуализираха Бюджет 2022 Елха грейва  

на 8 декември

Красивата старинна сграда на бившето Логопе-
дично училище ще бъде преобразена в Младеж-
ки център

В с. Мъглен се радват - предстои ремонт на четири улици

Дружество „Рай“ - Айтос празнува
Международния ден на хората с увреждания

Празник „Заедно можем повече“ 
в Дневния център за деца и 

младежи с увреждания в Айтос
3 декември – Международен ден на хората с увреждания



Първият Общностен тери-
ториален празник „Креативни 
пространства“ беше официал-
но открит на 1 декември 2022 г. 
Кметът на община Айтос даде 
старта, Марияна Саваклиева 
представи информация за дру-
ги предстоящи събития, органи-
зирани от МИГ, за предстоящи 
процедури за кандидатстване, и 
постигнатите до момента резул-
тати по изпълнението на страте-
гията за ВОМР и друга интерес-
на информация за подхода.

В концерта на местни и гос-
туващи състави и изпълнители 
на 1 декември участваха Битов 
хор и Модерен балет "Джуниър" 
с ръководители Пенка Стояно-
ва и Мая Христова от Народно 
читалище "Васил Левски 1869" - 
Айтос, хор на деца от І клас от 
ОУ "Светлина" с. Тополица, Ма-
жоретен състав и Фолклорен 
състав от ОУ "Христо Ботев" с. 
Мъглен. Представени бяха пе-
сенни и танцови изпълнения от 
ученици от 5,6 и 7 клас и народ-
ни танци, изпълнени от деца от 
трети клас на ОУ "Христо Бо-
тев" с. Пирне, с ръководители 
Мариян Вълчев, Айлин  Хюсе-
ин и Мима Георгиева.

Впечатляващо беше участие-
то на ОУ “Св. св. Кирил и Мето-
дий”, c. Карагеоргиево. В кон-
цертната програма на сцена-
та се изявяваха деца от І до VІІ 
клас. Първа публична изява в 
Айтос имаха акробатите от но-
восъздадения Клуб по спортна 
акробатика към училището. На 
сцената айтозлии аплодираха 
и Мъжка фолклорна група "Бо-
жур" от град Средец.

На 1 декември за айтозлии 
и гостите на Айтос в Алеята на 

старите занаяти в Архитектур-
но-етнографския комплекс "Ге-
нгер" врати отвориха Творче-
ските ателиета по грънчарство, 
медникарство и приложни изку-
ства, под надслов "С духа на ай-
тоските майстори". Гостите на 
комплекса наблюдаваха проце-
са на изработване на глинени и 
медни съдове и произведения 
от ракита, по старинна техно-
логия със старинен инструмен-
тариум. Отворена за посещения 
беше и Чорбаджийската къща в 
Етнографския комплекс. Много 
ученици и млади хора научи-
ха за стария бит и подредбата 
в дома на средно заможен ай-
тозлия от края на ХІХ и начало-

то на ХХ век.
И в двата дни на празника, 

граждани, участниците в кон-
цертите и зрителите дегустира-
ха във фоайето на Военния клуб 
- Айтос местни продукти, храни, 
сладкарски деликатеси и напит-
ки, представени изложение от 
местни производители.

Общностният териториален 
празник "Колективни спорто-
ве“ беше открит на 2 декември. 
В тренировъчната си база в би-
вшето ОУ "Любен Каравелов", в 
празничната програма с град-
ски турнир се включиха състе-
зателите от Клуба по свобод-
на борба "Айтос" с президент 
и треньор Ружди Ахмед. По съ-

щото време в спортната зала 
на средно училище "Никола 
Й. Вапцаров" започна оспор-
ван волейболен турнир, който 
срещна двата отбора на мом-
четата на ВК "Айтос" с прези-
дент инж. Мариян Маринов и 
треньори Димитър Кавръков 
и Пламен Маринов. Спортна-
та надпревара в СУ "Никола 
Вапцаров" продължи с турнир 
по футбол на малки вратички, 
с участието на детските отбо-
ри на Футболен клуб "Вихър" и 
треньорите Димчо Данов и Ва-
лентин Иванов.

И през втория ден на празни-
ка на местната общност беше 
организиран концерт на сце-
ната на Военен клуб - Айтос, в 
който участваха децата от Клуб 
"Млади възрожденци", Вокал-
на група "Усмивка", Вокална 
група "Еразъм" и Танцова гру-
па "Еразъм" от средно училище 
"Никола Вапцаров" - Айтос. НЧ 
"Васил Левски 1869" се вклю-
чи и в този концерт със Със-
тава за изворен фолклор с ръ-
ководител Маргарита Петрова 
и с Мажоретен състав с ръко-
водител Мая Христова. Участ-
ваха и Детски танцов състав 
"Здравец" към НЧ "Петър Жита-
ров - 1928", с. Караново. Блес-
тящо беше представянето на 
Детски танцов състав "Тракий-
че" към СУ "Христо Ботев", гр. 
Айтос, с ръководител Росица 
Кавръкова.

Безспорно, много пъстър и 

успешен беше Първият двудне-
вен празник на местната общ-
ност на СНЦ „МИГ-Айтос“. Общ-
ността се убеди в силата на под-
хода ВОМР, при който местни-

те хора поемат инициативата и 
управлението. А формирането 
на местно партньорство е най-
важното условие за успешното 
изпълнение Стратегията.
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ателиета на двудневния празник на МИГ - Айтос

Бранимира НИКОЛОВА 

След първата ни среща през 2019 го-
дина, Руско Русков отново гостува в СУ 
„Христо Ботев“ - Айтос. Само за тези от 
вас, които не знаят - Руско е първият ай-
тозлия, завършил физика в Оксфорд. 

При първата си среща с ученици, Ру-
ско беше завършил успешно първата 
си година в университета. Сега беше 
горд да съобщи, че вече има магистър-
ска степен в един от най-престижните 
университети в света. 

С усмивка Руско казва: „Не беше 
лесно!“ Третата и четвъртата година 
са били доста трудни, с голям обем ин-
формация и тежки изпити. И отдъхва: 
„Радвам се, че този период е зад гър-
ба ми“. 

Айтозлията Руско Русков успява за 
три години да завърши степен бакала-
вър и за една година - магистър. На този 
етап е продължил развитието си с док-
торантура. Това му дава право да рабо-

ти определен тип работа, да разработва 
технология, която я няма. Темата на не-
говата докторантура е „Физика на плаз-
мата и ядрен синтез“. 

Възпитаникът на Оксфорд обясни на 
учениците, че докторантите работят на 
трудов договор, а идеята на докторан-
турата е да се научиш да правиш неза-
висими изследвания. Има и научен ръ-
ководител, който го наставлява. Руско 
се е заел с конкретна иновативна зада-
ча - занимава се с ядрен синтез, с идея-
та да бъдат направени реактори за ток, 
които са по-безопасни от тези, които съ-
ществуват в момента. 

Атомните централи като АЕЦ „Козло-
дуй“ работят на разпад, не на синтез - 
там се разпадат тежки елементи като 
уран и това произвежда енергията. До-
като синтезът е обратен процес. Много 
учени, както и самият той, работят по 
този проект, обясни Русков.

Учениците проявиха интерес и към 
адаптацията на Руско в Англия - как се 

е справил с езика, лесно ли е намерил 
приятели, какъв е студентският живот? 
В началото съществувала "културна ба-
риера", все пак е израснал в друга сре-
да. Мислил е, че със знаенето на езика 
ще му е по-лесно - не се оказало така. 
В България няма къде и как да практику-
ваш активно английски език. Сега вече е 
тъкмо обратното - по физика например 
знае много повече термини на англий-
ски, отколкото на български. 

Що се отнася до храната, англий-
ската кухня не му е 
по вкуса и предпочита 
сам да приготвя хра-
ната си. Най-досадно 
за айтозлията е еже-
дневното пазаруване. 
Приел трудно смяната 
на обстановката, тъй 
като обича рутината и 
реда, с който е свик-
нал от години. „Като 
студент можеш да се 
храниш в университе-
та – сутрин, обед и ве-
чер на добра цена. Об-
щежитията обаче са 
доста по-скъпи от Бъл-
гария, но пък си сам в 
стая. Не съм от замож-
но семейство, но не ми 
беше много трудно фи-
нансово. Докато учех 

не съм работил, получавах стипендия, 
през лятото съм правел стажове, които 
са платени. В момента да си студент в 
Англия е по-скъпо, тъй като държавата 
не е членка на ЕС. Да отидеш да учиш в 
чужбина не е задължително, и в Бълга-
рия е добре. Софийският и Техническият 
университет в София са на добро ниво, 
имам приятели там. Това, че България 
е в Европейския съюз, е голям плюс и 
младите хора имат много възможности 
да се развиват. Един от приятелите ми 
от университета е от Беларус, там е по-
различно - в момента го търсят, защото 
трябва да влезе в казарма.“ 

Руско сподели още, че е случил на 
приятели - повечето от други държави, 
и може би затова по-бързо се сближи-
ли - обединил ги елементът, че са чуж-
денци. Те са от България, Беларус, Ру-
сия, Румъния и Америка. 

Студентският живот там е сходен с 
българския, излизат в четвъртък вечер и 
се забавляват. Но това се отнасяло по-
скоро за студентите от по-леките специ-
алности. „Няма значение, че универси-
тетът е елитен, хората обичат да правят 
същите неща“, признава Русков.

Изпитите обикновено са писмени, 
провеждат се в голяма зала - изисква-
нето е всички да са облечени в костюми 
и с наметала. На студентите там и през 
ум не им минава мисълта как да препи-
шат. Особено ако препишеш дисерта-

ция - наказанията са много строги. Ру-
ско препоръча на единадесетокласни-
ците да се насочат към технически спе-
циалности, свързани с компютри, мате-
матика, физика или химия. А на хората, 
на които не им се учи, е добре да се на-
сочат към всякакви занаяти – дърводе-
лец, водопроводчик, майстор на покри-
ви… Това са трудни професии и има тър-
сене, изискват се специални знания и са 
добре платени, обяснява младият учен. 
Разликата е, че в Англия има гилдии за 
различни професии, и ако решиш да ста-
неш дърводелец, например, отиваш при 
майстор и ставаш чирак - задължител-
но е да извървиш нелек път, докато ста-
неш майстор. Всичко това е организи-
рано по правилния начин, докато тук, в 
България, това не се случва.

Всички ние, учители и ученици, сме 
горди, че възпитаник на СУ "Христо Бо-
тев" - Айтос, е сред младите европейски 
учени, които са се посветили на безо-
пасното използване на ядрената енер-
гия. Успех, Руско!

Руско Русков - първият айтозлия, завършил физика в Оксфорд 

ЕВРОПЕЙСКИЯТ ЗЕМЕДЕЛСКИ ФОНД ЗА РАЗВИТИЕ НА СЕЛСКИТЕ РАЙОНИ -
ЕВРОПА ИНВЕСТИРА В СЕЛСКИТЕ РАЙОНИ

СНЦ „МЕСТНА ИНИЦИАТИВНА ГРУПА – АЙТОС”

Продължение от стр. 1

След турнира по борба

ДТС "Тракийче" на сцената на Военния клуб

Може ли на празник без гости - Мъжка фолклор-
на група "Божур" от гр. Средец.

Какъв може да е подаръкът за един футболист? 
Топка, разбира се

Турнирът по волейбол в спортната зала на СУ "Ни-
кола Вапцаров

Младият учен работи над идеята за 
създаването на по-безопасни ядрени реактори 

В СУ "Христо Ботев" с преподавателя по английски език Браними-
ра Николова и единадесетокласници

Руско Русков

С приятели и колеги в Оксфорд Айтозлията е сред отличниците на един от 
най-престижните университети в света



Проф. Илко 
Гетов: 

* * *
Годината е 2042. В град Бургас са се развили технологиите. Един ден 

в града идва свети Николай Чудотворец с голям кораб с моряци, но ни-
кой от жителите не ги заглежда, защото всички бургазлии са заети със 
своите смартфони, карат въздушните си скейтбордове или работят в ле-
тящите си офиси. Само бедните моряци нямали пари и удобства. Тога-
ва свети Николай дал на всички бедни хора скъпи дарове. Останалите 
започнали да им завиждат, защото даровете не били обикновени. С 
един дар можело да контролираш морето, с друг – да общуваш с мор-
ските обитатели, а с трети - да яздиш акулите и китовете. Аз също съм 
моряк, преди 20 г. бях на 10, сега съм на 30 г. На мен свети Николай ми 
прошепна: „Промени Бургас както беше преди 20 г.“. Тогава се спрях и 
се замислих: „Как ще променя Бургас?“. Почувствах в себе си едно 
странно чувство, което всички герои усещат.

Свети Николай и на мен даде дар, с който да бъда бърза като риба-
меч, която добива скорост от 125 км/сек. и всичко за мен ще изглеж-
да доста бавно. Времето ще тече по различен начин. След като ми да-
де този ценен дар, свети Николай си замина. За една нощ, докато 
всички бургазлии спяха, успях да скрия всички нови технологии на 
дъното на морето. 

На сутринта Бургас вече изглеждаше както преди 20 години. Има-
ше малко технологии, нямаше летящи офиси и въздушни скейтбордо-
ве. През 2045 г. свети Николай се завърна със своите моряци. Той за-
стана над мен и ми каза:

- Аз повярвах в теб и ти успя да го направиш! Ти успя! Вземи ето 
това – свети Николай ми подаде своя жезъл. – Това е за теб. Нека ве-
че ти властваш над Черно море!

Взех жезъла, наведох се, за да го разгледам. Беше златен жезъл с 
диамант на върха. Изящна изработка с инкрустирани риби върху 
дръжката. Когато вдигнах глава, за да благодаря на свети Николай, 
той вече беше изчезнал. Взех жезъла и го насочих към морето, раз-
махах го наляво-надясно и след миг една огромна вълна се удари в 
скалите. Подсмихнах се на морската шир и така щастливо заживях 
още двадесет години.

Мадлен Солина, IV „а“ клас
ОУ „Елин Пелин“, гр. Бургас

Тик-так, тик-так…
Стрелките на бургаския часовник от-

мерваха остатъка от последния ноем-
врийски ден за тази година. Тактът им 
бе равномерен, въпреки суровата вие-
лица, която спокойно се вихреше из не-
обятната морска шир. Само след бро-
ени секунди ,,бургаският Бигбенд” щеше 
да отпрати неприветливия ноември, за 
да посрещне най-дългоочаквания госте-
нин от малки и големи - месец декември. 
По това време на годината из улиците 
на града се носеше морското ухание на 
пълнен шаран и сладникавият мирис на 
тиквеник, поръсен с канела. „Алексан-
дровска“, една от главните бургаски 
улици, бе озарена от стотици лампички, 
светещи в празнични цветове. На фона 
на всички тъмни прозорци, покрити с 
различни видове пердета и щори, се от-
личаваше едно малко прозорче на по-
следния етаж на кооперация №108. Хао-
тичната светлина от коледната украса 
на града освети стаята на все още буд-
ния Никола.

Тик-так, тик-так…
– Шаро! – рече той на своето куче. - 

Ако моите изчисления са верни, би 
следвало, че навивайки кордата на тази 
въдица за дванадесети път в полунощ на 
първи декември, ще се върна назад във 
времето и ще се срещна с Иван Вазов. 
Само си представи как ще ми завижда 
госпожата по български.

Кучето, което лежеше на леглото, из-
скимтя тихо, сякаш искаше да каже, че 
неговият стопанин ще му липсва.

– Спокойно, Шаро! – момчето взе 
един от стотиците разпилени листи по 
пода на стаята, пълен с физични изчис-
ления, и го показа на унилото кученце. – 
Ще се върна в 1882 г., а след като се 
срещна с господин Вазов, ще се завър-
на у дома.

Никола погледна стенния часовник. 
Часът бе 23:59. Той бързо взе въдицата и 
започна да навива кордата. След двана-
десетия път спря да се мотае и затвори 
очите си в очакване. Изведнъж в тиши-
ната прозвуча силен клаксон, който ус-
пя да стресне малкото момче.

– Мръдни се от пътя ми, нехранимай-
ко! - извика момиче, летящо във въздуха 
на своя скейтборд.

Останал без ума и дума, Никола се от-
мести. 

– През 1882 г. не е имало летящи 
скейтборди, нито пък летящи чинии - по-
мисли с ужас той и вдигна ръцете си ви-
соко във въздуха, убеден, че го нападат 
извънземни. В този момент вратата на 
летящата чиния се отвори.

– Вземете ми изчисленията, ще ви за-
веда до дома си, обещавам! Само не ме 
наранявайте!

– Момко, ти май падаш от друга плане-
та. Изгубил си се явно - каза мъжът, из-
лязъл от летящата чиния. – Хайде, ела, 
чичо ти Живко да те заведе да хапнеш 
една вкусна рибена чорба, за да се по-

съвземеш малко. После ще потърсим 
родителите ти.

Никола последва мъжа. Живко въведе 
координатите на заведение, наречено 
,,Рибената чорба на Тодор” и се облег-
на. Летящата чиния плавно се извиси 
във въздуха. По време на полета Никола 
наблюдаваше внимателно всеки един 
детайл от града. Когато стигнаха ресто-
ранта и седнаха да хапнат, Живко съгле-
да младежа и рече.

– Явно си се ударил по главата и не 
помниш нищо, а? Е, момко, ще те въведа 
в нашето време. Днешният ден е 
01.12.2042 г. Намираме се в квартал „Ме-
ден рудник“. Прелетяхме над Бургас или 
това, което остана от него.

– Как така ,,което остана от него”? - 
учудено възкликна Никола.

– От 2025 направиха доста странни ре-
форми. Сигурно си забелязал, че имаме 
огромни небостъргачи като тези в Ду-
бай, дето сме гледали само по филмите. 
Архитектите решиха да обединят всички 
услуги на едно място, за да не се раз-
хождат хората напразно. От 2027 на 
мястото на общината има 1003-етажна 
сграда, в която се помещава съдът, ад-
министрацията, хранителните магазини, 
молът, библиотеките, болниците, че да-
же и театърът! На мястото на Търговска-
та пък построиха сграда от 902 етажа и 
там са поместени всички училища, гим-
назии и частни школи. Като свършат 
училище, децата отиват в Морската, 
разхождат се по моста, ядат сладолед. 
Как и аз исках такова детство…

– А през 2035 ни замениха колите с те-
зи летящи чинии, които са много удобни 
- продължи с разказа си Живко. - За-
реждаш една джиджавка в тока и пъту-
ваш цял месец. И благодарение на това, 
Бургас е на първо място по качество на 
въздуха в цяла Европа.

– Сещаш ли се за нещо по-специално? 
- попита Никола.

– През 2039 разшириха пристанището 
и Бургас се превърна в най-мощния ико-
номически град на Балканите.

Объркан, Никола отклони погледа си и 
забеляза една въдица, закачена на сте-
ната. Той бързо изтича и започна да на-
вива кордата.

– Чао, чичо Живко, благодаря ти за 
всичко! - рече момчето и направи два-
надесетата навивка.

Никола затвори очи. Когато ги отвори, 
Шаро лаеше до него. Около му се бяха 
струпали родителите му и неговият 
брат.

– Миличък, сънува кошмар. Добре ли 
си? - попита загрижено майка му.

– Сънувах как ще изглежда Бургас 
след двадесет години. А що се отнася до 
бъдещето, то ще е много странно, но и 
готино – отвърна Никола и заедно всич-
ки се засмяха.

Християна Николаева Германова, 17 г.
ПГЧЕ „Васил Левски“, гр. Бургас

* * *
Моят Бургас. Пак е настъпила пролетта 

и слънцето закачливо ме гали през прозо-
реца на стаята ми. Тук времето не тече, 
позволява ми да се насладя на всяка се-
кунда. Иска да изляза навън, да се разхо-
дя по красивия бургаски мост. Морският 
бриз си играе с дългата ми златиста коса. 
Иска да го последвам и да слушам удари-
те на вълните, спомняйки си колко ценни 
неща сме забравили. 

Отново е пролет. Бургас е готов за нови 
приключения, припомня си за копнежите 
и надеждите на младостта, за вълнуващи-
те младежки години. Мъглявината отстъп-
ва място на зелените китни дървета, аро-
матните цветя и новото начало. В Морска-
та градина слушам как птичките пеят сво-
ите любовни песни, гледам как всичко 
цъфти и как във въздуха се носи аромат 
на свежест, примесен с дъха на морския 
бриз. Вървейки сутрин рано, ми се иска 
да се потопя в чистотата на морето и да 
говорим заедно, вместо да бързам към 
училище. В главата ми нахлуват мисли за 
нови пътешествия, за нови места, за лю-
бовта, щастието и началото на нещо ново. 
Мисли за новото лято, плажa, чайките, си-
ните вълни и жаркото слънце. 

Сякаш нещо ме тласка към улица „Бого-
риди“. Вървя към морето, а пред очите ми 
щастливи детски усмивки, забързани ро-
дители и смирени старци. Слънцето ме 
прегръща топло и ме води отново и отново 
към синьото и лазурно море. Стоя и гле-
дам как гларусите и чайките летят високо, 
а после се спускат надолу, за да хванат ня-
коя рибка. Потопила крака в морската во-
да, под звуците на гларусите и вълните, аз 
осъзнавам, че мислите и мечтите ми ме по-
глъщат. Сънувам... Моят красив Бургас. 
Нови гледки, аромати и сгради. Олющени-
те им фасади с нови цветове, а по малките 
и тесни улички - нови и модерни магазин-
чета. Старинните бургаски сгради се реду-
ват с огромни постройки. Толкова позна-
ти, но и толкова различни и далечни. От 
една страна, познатите и топли домове, а 

от друга страна - бетонните и студени сгра-
ди. Различни са и техните обитатели. Зад 
малките прозорчета под схлупения покрив 
на къщите стоят старци и старици с уплаха 
и недоверие в очите, очакващи нов и по-
добър живот. Тъжните майки изпращат си-
новете си на корабите и отплават надалеч, 
а самотата отново поглъща стариците. Все 
още по блестящия пясък бягат малките де-
ца, гонейки гларусите по плажа. Все още 
отеква техният смях и крясъците на чайки-
те. Тюркоазеното море сякаш ги е чакало 
с години и сякаш усетило срещата им, се 
къпе в сребристата пяна на вълните, а пя-
съкът жадува да погали краката им. Стоя 
на брега и слушам морето. Разказва ми за 
рибарите, които от сутрин до вечер се тру-
дят и са негови приятели. Толкова е забър-
зано ежедневието ни, че забравяме да чу-
ем живота.

Моят Бургас се събужда отново и аз се 
събуждам от своя сън. Дали от слънцето, 
радостните викове на децата или от раз-
говорите на новите туристи... Градът при-
доби свой нов облик. Започва новото на-
чало и мислите ми се скитат по морския 
бряг. Как е бил родният ми град преди 
мен и ще се сбъднат ли мислите ми?

Дали сънувах бъдещето, или миналото. 
Защото те се сливат в едно. Защото све-
товете ни се движат напред във времето 
и ние познаваме само този ход. Каквото 
и да се случи утре, след 10, 20, 30 години, 
моят Бургас ще е морето, слънцето, глару-
сите, малките улички и широкият небесен 
простор. Бъдещето не е в новите сгради, 
в новите булеварди, а в самата ни спо-
собност да носим ценното и вечното...

Но сега вълните целуват брега и се връ-
щат обратно в морето, морякът се скита 
със своята лодка в безкрайното море, по-
гледите на децата го следват отдалеч, а 
морският бриз си играе с дългите ми зла-
тисти коси. Моят Бургас винаги ще ме ча-
ка и ще бъде мой дом. 

Анелия Стефанова Иванова, 17 г.
Търговска гимназия, гр. Бургас

* * * 
Днес, след като се събудих, погледнах през 

прозореца и видях прекрасното ни Черно море. 
Аз съм на 31 години и вече изминаха 20 години, 
откакто бях на 11. В Бургас животът коренно се 
промени, въведоха се нови правила, искам да ви 
разкажа за някои от тях. 

Нека да започнем с темата за градския транс-
порт. 

За да е по-чист въздухът в града, вече се из-
ползва модерен градски транспорт, който за-
мени старите коли и мотори с нови, безшумно 
движещи се машини. Освен летящите, разбира 
се, има и такива, които работят с енергията на 
Слънцето. Навсякъде в града има безплатни 
стойки с колелета, с които, когато ни се наложи, 
можем да се движим по-бързо и удобно. 

Вече има по-големи, красиво подредени парко-
ве и градини и се намали значително строенето 
на нови сгради. Ето затова всяка сутрин от тера-
сата ни мога да виждам прекрасното ни море, га-
лено от изгрева на слънцето, а вечер да се на-
слаждавам на морския залез! Прекрасно е, кога-
то луната очертае своята лунна пътека и сякаш 
иска да напомни за себе си, че ни гледа отвисо-
ко и тайничко ни се усмихва.

Много се радвам от факта, че жителите на гра-
да стават по-сърдечни, задружни и човечни. За-
едно построихме безплатни домове за бездомни-
те хора и сега вече няма такава дума „бездомни“ 
в нашето ежедневие. 

Всяка седмица има две задължителни меро-
приятия за жителите на града, а именно: „Помог-
ни на живота!“, което е свързано със засаждане 
на нови дръвчета, а другото е „Стани по-добър с 
природата!“, което е за събиране на отпадъци. 

Това е много лесно, защото откакто пред всяка 
къща и жилищен блок сложиха кошове за раздел-
но събиране на отпадъци, хората наистина започ-
наха да пазят повече. 

Едно от най-вълнуващите неща е, че има лятна 
ваканция, както за децата, така и за по-възраст-
ните хора, с цел да могат всички възрастови гру-
пи да си починат и да се наслаждават на даде-
ностите на нашето прекрасно море. 

Направиха се ремонти на училищата и детски-
те градини в града, като се замени остарялата 
техниката с нова, чиновете и столовете се заме-
ниха с по-удобни, а класните стаи и кабинетите 
боядисаха в приятни, топли цветове. Учениците 
днес имат желание да учат, защото в училищата 
са създадени интересни занимания и преподава-
нето на учителите е много по-интересно и разби-
раемо за децата. Има модерни зали за спортува-
не, танци и рисуване… 

Животните в града са в безопасност. Няма без-
домни животни по улиците, всички те са грижли-
во прибрани и отглеждани с много любов.

Хората са усмихнати, спокойни, приветливи и 
наистина, когато имаш нужда от нещо, усещаш, 
че са готови да ти помогнат. 

Украсата в града и разнообразието от търже-
ства много ми харесват, правят живота ни инте-
ресен, забавен и приятен. 

За мен е много по-лесно и спокойно да живея в 
обновения ми град Бургас. Обичам да виждам ус-
михнати деца, щастливи хора и красота навсякъ-
де, а добротата… да, тя е изписана на лицата им. 

Ще пиша отново, когато имам още какво да ви 
разкажа….. 

Боряна Светломирова Генчева, 11 г., 5д клас
ОУ „Елин Пелин“, гр. Бургас 

Въдица на времето
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От солта рани-
те не заздравя-
ват и често сол-
ничарството е 
съпътствано от 
болка. Хората, 
които са готови 
да вършат тази 
работа, стават 
все по-малко с 
всяка изминала 
година.

Изгребаната 
от солните гра-
дини сол се на-
трупва на „бохо-
ри“. Това са голе-
ми до 12 000 тона 
купчини със сол 
с форма на пре-
сечена пирами-
да. Тя позволява 
солта да се съх-
ранява в продъл-
жение на годи-
ни, неподвласт-
на на природни-
те стихии. 

Изграждането на бохора е истинско изкуство. Майсто-
рът използва само канап, точното си око и дървена лопата, 
наречена тупалка. Бай Мехмет, последният истински май-
стор на бохора, напусна този свят през 2021 г.

Катерина е единствената жена в бригада-
та. Нейната задача е да събира падналата 
от лентите сол. Тя се грижи и за доставяне-
то на храна и вода за солничарите.

Макар заобиколени отвсякъде с вода, 
тази за пиене си остава най-ценна. 

Спас УЗУНОВ, 
Българска фондация „Биоразнообразие“

Какво е морето без сол… И рибата безсолна не е 
риба. 

Днес все по-рядко се замисляме откъде идва солта на 
нашата трапеза. Все по-малко ценим този незаменим 
природен ресурс. А зад него стои хилядолетна традиция, 
упорит труд и майсторски тайни. 

Но хората, които „правят“ солта, днес са невидими и 
неизвестни. А през техните ръце минава всеки един крис-
тал сол, преди да достигне до нас. 

Този материал е посветен на безименните солничари, 
благодарение на които изкуството на превръщането на 
капката морска вода в кристал сол е живо и до днес.

Технологията на солодобива не се е променила особено 
през последните три хилядолетия. Тя се основава на изпа-
рението на морската вода от слънцето и вятъра до доста-
тъчно насищане със соли, докато те започнат да криста-
лизират. След това солта се изгребва от басейните. Това 

става с лопати, дос-
тигащи 20 кг тегло. В 
днешно време един-
ствено използване-
то на хидротранс-
порт за придвижва-
не на солта от басей-
ните към брега е ня-
какво улеснение за 
солничарите, заме-
няйки тежките ръч-
ни колички. Солта 
се събира от края на 
юли до Коледа.

Ваденето на сол 
е непосилна за по-
вечето хора рабо-
та. Това е тежък фи-
зически труд, жега-
та е изпепеляваща, 
а вятърът – смразя-
ващ. На ден през ръ-
цете на един солни-
чар преминават ня-
колко тона сол. 
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Хакъ

Бохори Чичо Митко

Рамадан и Мустафа

Катерина

един солар изгребва  
на ден 10 тона сол
Силвия ШАТЪрОВА

Знаете ли, че професията солар сигурно ще изчезне в 
най-скоро време. Заради това, че ръчният труд е твърде 
тежък, трудно се намират хора, които искат да я работят 
тази професия. Точно ръчният труд  оскъпява продукта сол, 
добита в Бургаските солници. По традиционния начин с из-
гребване от водата тя се изважда от 1906 година, откакто 
съществуват солниците. 

Българската сол се оказва, че не е конкурентна на тази 
от Египет, Израел и Тунис, където се добива с машини.

Сезонът за добив на бялото злато започва от 15 август 
и завършва през декември. В пек и влага на ден един ра-
ботник трябва да изгребе 10 тона сол, обяснява техноло-
гът на „Черноморски солници“ Деян Томов. Отварянето на 
границите доведе до това, че тези работници излязоха на-
вън и работят при по-добри условия и високо заплащане. 
Тази тенденция започна от 2006 година,  оттогава намаля-
ват като численост солодобивните бригади. Работехме с 
осем бригади и 150 души, за да можем в срок да съберем 
продукцията, разказва още Томов.

Повечето солари не са местни, а гурбетчии, идват от Тър-
говищко и Шуменско.

През този сезон бригадите са били две, като едната дори 
се е разпаднала. Това ни кара да работим върху механи-
зиране на процеса, защото този тежък труд няма алтерна-
тива. Няма да има кой да събира продукцията, продължа-
ва Томов. Той казва, че бригадата от солари ще остане и 
занапред и ще помага при машинното изгребване на сол-
та. Намаляване на добива на солта идва и от това, че част 
от продукцията не може бързо да се прибере заради лип-
са на работна ръка и тя се отмива от дъждовете. От 40 000 
тона на година в момента се добиват по 20 000 тона.

Днес своя фотоочерк за хората - последни мохикани, 
прави екологът-експерт във Фондация „Биоразнообразие“ 
Спас Узунов. Той всяко лято наблюдава техния труд, запе-
чатва моменти от ежедневието на соларите с фотоапарат, 
сприятелява се с тях и дори се впуска да помага. 

Прочетете неговия емоционален разказ. 

Бригадата

Все още за транс-
порта на солта се из-
ползва теснолиней-
ка. Старите машини 
изискват сериозен 
опит и майсторство, 
за да продължават 
да се движат. Чичо 
Митко е най-дългого-
дишният машинист в 
Солниците.

Атанасовско езе-
ро днес е единстве-
ното място в Бълга-
рия, където все още 
се добива сол за 
храна. За да бъде 
запазена тази древ-
на традиция, тези 
хора, но и много дру-
ги като тях неуморно 
се трудят в непосил-
ните условия на сол-
ника, за да имаме на 
масата си солта на 
живота.

Милен Маратонката

Бай Мехмет бохорджията



Дона МИТЕВА

Днешната паеля няма 
нищо общо с вчерашната 
и моята паеля е различна 
от твоята. В това е скрит 
чарът на ястието, чиято 
разновидност лятото се 
превърна в хит за кухнята, 
която се предлага на ос-
тров Света Анастасия.

Това ястие сготвиха и 
двама Димитровци, едини-
ят много известен – кметът 
на Бургас Димитър Нико-
лов, и другият - островни-
ят готвач Димитър Прода-
нов. Общото бе това, че и 
на двамата им се получи 

страхотно, защото макси-
мално се постараха и вло-
жиха много любов и поло-
жителна енергия по време 
на приготвянето му.

Градоначалникът засне 
клип през септември как 
приготвя островната па-
еля, канейки всеки, кой-
то има възможност, да се 
наслади на приключение-
то - да посети Света Ана-
стасия и усети неповтори-
мия чар на есенното море. 
По думите му, дори вятъ-
рът помага рецептата да 
добие неповторим вкус. А 
тайната съставка, типично 
по бургаски – е чироз.

„Идеята да започнем да 
предлагаме паеля в наше-
то меню е изцяло на кмета 
Димитър Николов. Затова 
и той с такова въодушев-
ление записа видеото, как 
се приготвя това ястие, 
рекламирайки по непов-
торим начин не само ос-
тров Света Анастасия като 
дестинация, но и Бургас и 
есенното море, та и люби-
мата на всички Тони Ди-
митрова“, разказа губер-
наторът на острова Пав-
лин Димитров.

„След като разбрах, че 
трябва да направим не-
повторима островна пае-

ля, четох доста преди да се 
втурна в приключението. И 
за себе си разбрах едно – 
тя винаги става различна, 
но технологията на пригот-
вяне е една и съща“, казва 
островният готвач.

Вероятно сте чували 
историята за името на 
ястието и тя е, че дума-
та la paella означава „ти-
ган“. Постепенно с тази 
дума започва да се нари-
ча самото ястие, а тига-
нът става популярен като 
paellera.

Има още една версия - 
предполага се, че думата 
paella произлиза от араб-
ската дума Baqiyah, което 
означава „остатъци“ - под-
чертавайки скромното на-
чало на ястието. 

„Легендата за това как 
се е създало това ястие, 
която ми разказаха гос-
ти на острова е, че в мно-
го бедно село отишла на 
гости кралицата. Селяни-
те били затруднени с как-
во да я гостят, затова сло-
жили един голям тиган на 
мегдана и всеки отделил 
от семейната дажба: мор-
ски дарове, заешко, пи-
лешко, ориз, зеленчуци и 
така за първи път пригот-
вили паеля. Затова и яс-
тието се счита за храна 
на бедните. Даже през ля-
тото фермерските семей-
ства го приготвяли и на 
нивата. В различните ра-

йони на Испания наблягат 
на различни продукти, за-
това има безброй рецепти 
на ястието“, разказва Ди-
митър Проданов.

Управителят на острова 
Павлин Димитров добавя, 
че островната паеля се е 
превърнала много бързо в 
хит. „Хвалят я хора, които 
са живели дълги години в 
Испания, дори испанци ни 
направиха комплимент“, 
казва той.

На Света Анастасия има 
специален газов уред за 
правене на паеля, който 
дава възможност да се 
приготви доволно количе-

ство от ястието, като се 
спази принципът: отнача-
ло да се готви на висока 
температура, а във вто-
рата част на приготвяне-
то - да се намали темпе-
ратурата.

„Паелята трябва да се 
готви около три часа. Бу-
льонът, който се добавя, 
трябва да е силен. Когато 
се сложи ориза и се ос-
тави леко да къкри, вече 
не се бърка. Трябва да се 
получи на дъното лека ко-
ричка, без да има загоря-
ло. Това е най-важното за 
добрата паеля“, разкрива 
островният готвач.

Островната паеля 
стана кулинарен хит

Желателно е ястието 
да се приготвя на газов 
котлон, в дълбок тиган, 
ако нямате такъв специ-
ален съд за паеля. Цел-
та е пламъкът да обхва-
ща цялото дъно.

По една червена и зе-
лена чушка, домат, ски-
лидка чесън и средна гла-
ва лук се нарязват на сит-
но и се запържват на уме-
рен огън, в няколко лъжи-
ци зехтин, докато станат 
гъсти като лютеница. (По 
желание може да се до-
бави към зеленчуковата 
смес и нарязан зелен боб 
при запържването).

Отделно се приготвят 
2 литра силен зеленчу-
ков бульон от зеленчуци, 
дръжките на магданоз, 
девесил, копър, обелки-
те от лука (задължител-
но), защото те овкусяват 
и оцветяват бульона. Ако 
се добавят в ястието ска-
риди – главите също се 
слагат в течността.

Към запържените зе-
ленчуци се добавя готов 
микс от морски дарове и 
250 грама ориз арборио. 
Намалява се температу-
рата на готвене. Приба-
вят се сол, черен пипер 
на вкус. Добавя се кур-
кума, която оцветява про-
дуктите в жълто и прида-
ва неповторимия цвят на 
ястието.  

Черпак по черпак се 

добавя от бульона. Малко 
преди пълната готовност 
на ориза се слагат миди-
те - бяла и черна. Когато 
по крайчето на съда се 
появи тайнствената ко-
ричка с лек загар – ясти-
ето е готово. Сервира се 
с резен лимон и поръсе-
но със зелени подправ-
ки – магданоз, копър, де-
весил, кой каквото пред-
почита. 

Островната паеля се 
съчетава прекрасно с 
чаша изстудено бяло 
вино. 

Ястието бе представе-
но по време на Фести-
вала на рибата и вино-
то в Бургас през септем-
ври. Бургазлии и гости на 
града имаха възможност 
да го опитат и на друго-
то култово място - Ченге-
не скеле.

Двама Димитровци, единият от които много 
известен, готвят на остров Света Анастасия

Ето и рецептата за  
Островната паеля за 4 души:
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Интервю на  
Георги РУСИНОВ

- Проф. Сотиров, пре-
ди няколко сесии на 
Общински съвет – Бургас 
приехте една интересна 
докладна, свързана с учас-
тието на Община Бургас в 
проекта METACITIES. Вие 
тогава коментирахте, че 
това ще е изключител-
но полезно за бъдещото 
развитие на града, но те-
мата не бе дискутирана. 
Разкажете малко повече 
защо това ще е така?

- Аз ще започна малко пре-
ди това. Тогава, когато се 
правят модели на някакви 
устройства, процеси, в този 
случай сгради и дай боже 
цели квартали, човек може 
да направи модел, в който 
да опише абсолютно всички-
те неща, които се случват въ-
тре. Да пусне симулации, ко-
ито са свързани с това. Ако 
е една сграда, как би се ото-
плявала, как да се почиства, 
как да се направят смените, 
така че хората да не се за-
сичат. Когато става въпрос 
за квартал, което за съжале-
ние не е в този проект, той е 
само за една сграда, то то-
гава нещата изглеждат, така 
че ти можеш да направиш 
модел, в който симулираш 
колко превозни средства 
ще преминават от там, как-
ви вредни вещества ще отде-
лят, ако духа вятърът от еди-
си каква посока, къде ще се 
събират прахоляците и в кой 
ъгъл ще се получи завихряне. 
Всичките тези неща са мно-
го хубави от гледна точка на 
това, че ние, взимайки реал-
ни данни, можем да кажем 
накъде да се насочат усили-
ята за почистване, насочва-
не на автомобилния трафик. 
Това от практическа гледна 
точка е много полезно. Тези 
дни бях на едно представя-
не на центровете за върхо-
ви постижения и компетент-
ност в Стара Загора. Имахме 
среща с бизнеса, на която се 
каза, че това са едни от мо-
делите, които са много близ-
ко до реалния живот и биз-
неса, и човек може да наме-
ри приложение абсолютно 
веднага как да се използват 
в реалността за разлика от 
нашите математически моде-
ли, които са свързани само с 
някой малък процес и неви-
наги се вижда директно при-
ложението им.

- Къде могат да намерят 
приложение такива систе-
ми? В бизнеса или пък в 
обществения транспорт?

- Абсолютно навсякъде 
в обществения живот мо-
гат да намерят приложение. 

Например един цифров мо-
дел на центъра на Бургас. 
Ние можем да си предста-
вим какво ще стане, ако взе-
мем улицата „Х“ и от двупо-
сочна я направим еднопо-
сочна. Какво ще стане, ако 
сменим пътен знак някъде, 
ако сложим светофар – ще 
получим данни как ще се 
измени самият пътникопо-
ток чрез симулация, както и 
колко ще са изгорелите га-
зове, колко ще бъдат фини-
те прахови частици. Изобщо 
всякаква информация, която 
би била полезна, можем да 
получим чрез такива симула-
ции. А от тази гледна точка 
за бизнеса всички знаем, че 
кафене например се прави 
на ъгъла, откъдето минават 
най-много хора. Различните 
бизнеси ще могат да правят 
симулации за това къде най-
добре да се позиционират 
според таргета, който тър-
сят, както и за стоките и ус-
лугите, които предлагат. Тези 
процеси са наистина много 
интересни и много лесно се 
правят тогава, когато човек 
има модел, защото може да 
промени абсолютно всичко 
в него с отделни параметри. 
Много е лесно да се види 
практическата полза от та-
кива системи. Абсолютно съ-
щото е и за градоустройство-
то. Представете си какво ще 
стане, ако улицата „Х“ трябва 
да се ремонтира и да се за-
твори за три дни. Моделът ще 
покаже всичко необходимо – 
по коя улица трябва да се на-
прави временно устройство 
на движението например. 
Още стотици такива приме-
ри могат да се дадат. 

- Доколко са точни тези 
симулации?

- В общия случай в момен-
та, когато човек има мате-
матически модел, залагай-
ки твърдите стойности, може 
да се направят доста добри 
предвиждания. Обикновено 
тези модели са с точност 
поне 90%, което си е дос-
та добре.

- В модерния свят, в кой-
то живеем, разчитаме все 
повече на технологиите. 
Доколко можем да кажем, 
че сме зависими от тях в 
ежедневието ни?

- Колкото повече напред-
ват технологиите и ни подпо-
магат в една или друга дей-
ност, ние сме толкова по-
свикнали с тях и за съжале-
ние – по-зависими. Няма как 
да не бъде така. В съвремен-
ния свят това е колкото удоб-
ство, толкова и противоре-
чие. Някои хора се опитват 
да живеят простичко – да си 
направят градинка в дворче-
то и да си отглеждат зелен-

чуци, други ги влекат техно-
логиите, като мен например. 
Но това е съвсем естестве-
но. Иначе е очевидно, че ста-
ваме все по-зависими от тех-
нологии, защото няма как. Те 
подпомагат най-важните ни 
дейности и слава богу, че е 
така. Иначе всеки ще трябва 
да прави абсолютно всичко 
и да е специалист по всич-
ко. Мисля, че е крайно вре-
ме хората да се специфици-
рат до това, което могат и ис-
кат да правят. 

- Изследвания показват, 
че колкото ни помагат но-
вите технологии, толкова 
и ни причиняват стрес.

- За съжаление няма как да 
бъде другояче. Аз стреса го 
разглеждам от два различ-
ни ъгъла. Единият е преко-
мерния стрес, който ни съз-
дава само дискомфорт, но 
малките количества стрес 
като че ли ни амбицират да 
направим още нещо, за да 
тръгнем в правилната посо-
ка. За мен поне е провока-
ция да свършиш още нещо, 
което може би предния път 
не си успял да надскочиш. 
Прекомерният стрес ина-
че не е хубав и човек не-
рядко излиза от релси, ко-
ето се надявам все по-ряд-
ко да се случва, но особе-
но с тези външни дразни-
тели в ежедневието ни не-
щата са много притеснител-
ни. Предполагам не само за 
мен, но и за всички.

- Бургас има репута-
ция на бързо развиващ се 
град. Доколко можем да 
кажем, че се прилагат мо-

дерните технологии и ино-
вации и доколко развитие-
то се дължи на тях?

- Трябва да кажа, че дори 
на национално ниво Бургас 
се справя доста добре с но-
вите информационни техно-
логии. Много често всъщ-
ност Община Бургас е пред-
почитан партньор за та-
кива проекти. Неслучайно 
METACITIES, който е съв-
местно с Техническия уни-
верситет в София и със Sofia 
tech park са избрали Бургас и 
Дигиталния иновативен хъб, 
а не София или Пловдив, 
имайки предвид добрата на-
соченост и подготовката на 
хората, които са тук и жела-
нието на цялата обществе-
ност Бургас да се развива. 
Аз доста се радвам, че има 
хора и извън Бургас, които го 
виждат и все повече се обръ-
щат към нас да сме партньо-
ри по такива проекти.

- Преди време, в друго 
интервю, една бизнесдама 
от IT средите в София ми 
беше споделила, че Бургас 
става все по-предпочитан 

от IT бизнеса, за да разви-
ва бизнес тук. 

- Когато се развива та-
къв бизнес, трябва да има 
три стълба, на които човек 
може да се опре. Първият 
са кадрите и в нашия слу-
чай учебните заведения, ко-
ито развиват и подготвят ка-
дрите. След това е самата 
обстановка и накрая бизне-
сът. Обстановката я има чрез 
Община Бургас, Общински 
съвет – Бургас и многото 
хора, които подпомагаме 
развитието. Учебните заве-
дения също са ни налице и 
се надявам, че ще продъл-
жат да се развиват в на-
правлението на технологии-
те още по-засилено. И най-
накрая бизнесът вижда, че 
другите два стълба тук ги има 
и все по-често обръща вни-
мание на Бургас и първона-
чално малки, а впоследствие 
и все по-големи компании се 
насочват към града, за да 
правят свои офиси. Надявам 
се все повече да се засилва 
тази тенденция и в останали-
те сфери. 

С це

Чрез компютърни 
да управляваме  

Проф. Сотир Сотиров: 
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ГраД

Проф. Сотир Сотиров е преподавател по системи с изкуствен интелект в университет „Проф. д-р Асен 
Златаров“ и е заместник-ректор на висшето заведение по международно сътрудничество и следдиплом-
на квалификация. Проф. Сотиров е един от най-успешните бургаски учени в областта на технологиите. 
Именно по темата за изкуствения интелект наш репортер разговаря с него. Професорът е и общински 
съветник в мандат 2019-2023 на Общински съвет – Бургас, а наскоро местният парламент прие интерес-
на докладна, която според него ще е от изключително значение за бъдещото развитие на града. По тези 
теми, както и за иновациите на най-богатия човек на света Илон Мъск, роботиката, развитието на тех-
нологиите и други интервюирахме проф. Сотиров.

Модерният
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- Как виждате бъдещото 

развитие на Бургас в след-
ващите 20 години?

- Много ми е трудно да от-
говоря на този въпрос. Аз 
имам една голяма болка, ко-
ято не мога да преодолея, а 
тя е, че не можем да задър-
жим умните си бургазлийче-
та тук, в Бургас. Много има 
какво да се работи по този 
въпрос, за да можем да за-
държим децата, които оти-
ват в чужбина и София, като 
им предложим условия, кои-
то са наистина съпоставими. 
Най-младите ни и мислещи-
те ни деца отлитат оттук. Да, 
те са малко, доста остават, 
но някак си есенцията вина-
ги отлита. Аз лично усърдно 
ще продължавам да работя 
за това да си запазваме ка-
дрите тук. 

- това се наблюдава в 
почти всички сектори.

- За съжаление наисти-
на има какво да се работи 
в тази посока, защото наис-
тина изтърваме умните си 
млади хора извън Бургас. 
Имаме няколко страхотни 
училища, които наистина 
създават много добри кадри. 
Това са Математическата, IT 
гимназията, езиковите гим-
назии, Електротехникума, 
Механотехникума, но по-
сле тези деца се реализи-
рат другаде.

- В предния мандат на 
Общински съвет – Бургас 
се повдигна интересна по-
лемика относно стипен-
диите, с които Община 
Бургас финансира сту-
денти и каква е ползата от 
това, след като тези кадри 
после не остават да рабо-
тят в Бургас. тогава се ко-
ментираше дали не е въз-
можно по някакъв начин 
чрез клаузи да се обвърз-
ват временно да рабо-
тят в града, след като за-
вършат. 

- Този въпрос настина има 
много страни. Аз продължа-
вам да мисля, че това, кое-
то Общината дава, е стиму-
лиращо, но няма как да го 
направим задължаващо от 
гледна точка на това, че ние 
не можем да задължим рабо-
тодателите да наемат всички 
тези завършващи хора. След 
това има и някакъв тип ес-
тествен подбор. Едни пред-
приятия ще си харесат един, 
други - друг. Тук може би 
трябва да кажем, че самият 
бизнес трябва да е малко по-
активен, защото Общината 
само стимулира тези сту-
денти. Сумите не са кой знае 
колко големи, те са по-скоро 
морални награди за това, че 
се обучават добре. Но няма 
как с една стипендия от 150 
лева на месец да се издър-
жат. Работодателите трябва 
да се намесят и да кажат, 
че примерно ще поемат из-
дръжката на еди- си колко 
човека, но тази издръжка 
да е съпоставима със стан-
дарта на живот, който има-
ме в момента. Навън напри-
мер „Майкрософт“ и „Гугъл“ 
предлагат такива стипендии, 
но то с една такава стипен-
дия може да изхранваш се-
мейство. Тогава се стара-
ят всячески да си запазват 
местата в програмите, за-
щото иначе след това не им 
се гарантира работно място 
и дом в съвременния град. 
Затова пак казвам, че рабо-
тодателите трябва да поми-
слят по въпроса. Иначе това, 
което прави Бургас с тези 

стипендии, мисля че никъде 
другаде го няма. Това е един 
добър пример какво трябва 
да направи самият бизнес. 
Разликата между универси-
тетите и фирмите е, че ние 
не създаваме кадри за фир-
мата „Х“ да речем, а обуча-
ваме млади хора с широко 
образование, което те лес-
но да фокусират в това, ко-
ето работят. В IT специално-
стите завършват около 60 чо-
века на година бакалавър и 
15-ина магистри. 

- Напоследък темата 
с изкуствения интелект 
придобива голям интерес. 
Няма как да не пропуснем 
обаче предупрежденията 
на гении като айнщайн и 
Хокинг, които предупреж-
даваха, че човечеството 
не трябва да се заиграва 
с него. Какви опасности 
може да крие той?

- Това е нещото (б.а. - 
опасностите), което леко 
удържа чак толкова бурно-
то развитие на изкуствения 
интелект. Представете си, 
че трябва да обучавате едно 
малко дете, което не знае 
какво е християнство, няма 
понятие защо, когато пипне 
горещата печка, се опарва. 
Това са азбучни неща, кои-
то човек научава с обучени-
ето си. Същото е и с изкуст-
вения интелект. Ако тръгне-
те да го обучавате на лоши 
неща, то е съвсем нормал-
но да тръгне в такава посо-
ка. Преди около три седми-
ци Европейската комисия за 
пръв път създаде така на-
речените етични норми за 
ползването на изкуствения 
интелект, за да има някак-
ва рамка, която е по- при-
емлива обществено и с ко-
ято хората да се съобразя-
ват с това за какво е етич-
но и за какво не ползване-
то на изкуствения интелект. 

От гледна точка на техноло-
гията, в изкуствения инте-
лект могат да се пъхнат кол-
кото хубави, толкова и лоши 
неща. Тук идва всъщност мо-
ралната част човек да нау-
чава машините да се зани-
мават само с добри неща. 
Неслучайно тръгнах да пра-
вя аналогия с религиите. 
Това, което ние правим по 
християнските празници по 
Коледа, е тотално неразби-
раемо в Азия. За тях Христос 
не е нещото, което почитат. 
Те си имат други религии. 
Различни са тълкованията и 
разбиранията на хората. 

- Да кажем тогава какви 
са и плюсовете от изкуст-
вения интелект и къде на-
мират приложения?

- Изкуственият интелект 
има изключително много 
плюсове тогава, когато се 
базира само на анализ на 

конкретни данни. Тогава 
той прави процеса тотал-
но ефективен, премахвайки 
обичайните човешки привич-
ки – да направим това-оно-
ва, да спрем да изпушим по 
една цигара, да си починем, 
да изпием по едно кафе. 
Всичките тези неща, от кои-
то хората имаме нужда, ма-
шината може да ги прене-
брегне и превърне механи-
зма, в който участва, в мно-
го по-ефективен. Така, че ба-
зирайки се само на данните, 
много от процесите стават 
много по-ефективни.

- Много хора се шокират 
напоследък от софтуер, в 
който изкуствен интелект 
създава изображения на 
база зададени думи. Да 
обясним как всъщност се 
случва това и означава ли, 
че изкуственият интелект 
„поумнява“?

- Уви, не. Тогава, когато си 
говорим за обучаване на из-
куствения интелект, трябва 

да кажем, че той се обуча-
ва чрез примери. Ако тряб-
ва той да извърши някакво 
действие, или да възприеме 
една рисунка, той го възпри-
ема така както хората са го 
създали, или на базата на 
някоя снимка. Много рядко 
е, да не казвам и невъзмож-
но, изкуственият интелект 
да измисли нещо ново. Той 
може да комбинира всъщ-
ност това, което вече е ви-
дял. Това, което ние, хората, 
наричаме творчество, няма 
как да го има при изкуст-
вения интелект. Той може 
да направи комбинация от 
много съществуващи неща. 
Знам, че някъде имаше соф-
туер, в който примерно ис-
каш да събереш море с цве-
те, което вирее само във ви-
сока планина. Изкуственият 
интелект ще го направи, ще 
ги комбинира и ще направи 

нещо красиво, но тези две 
неща по дефиниция са не-
съвместими. Това е просто 
комбинация между няколко 
неща, на които сме го на-
учили. Има и нещо друго. 
Изкуственият интелект мно-
го добре приема и адаптира 
информацията, но истински-
ят процес на творчество ка-
къвто е при хората, когато 
създаваш нещо, което не си 
видял – това го няма при из-
куствения интелект.

- Да поговорим и за ро-
ботиката. С какви темпо-
ве се развива тя и при-
ближаваме ли се повече 
към деня, в който роботи-
те ще ни заместят в пове-
чето от дейностите, които 
извършваме? 

- Абсолютно. По дефини-
ция нещото, което възпри-
емаме като изкуствен инте-
лект – един лош робот, кой-
то се разхожда напред-на-
зад, това е всъщност като 
че ли пресечната точка меж-

ду изкуствен интелект, кой-
то може да направи опти-
мизация на един процес и 
робот, който да го извър-
ши механично. Надявам се 
още по-скоро да се случат 
нещата, защото все повече 
роботи има, които могат да 
ходят, да извършват стан-
дартни неща и все повече 
да ни помагат в ежедневни-
те и рутинни неща. Въпреки 
че го има и другия аспект, 
че вече когато хората, връ-
щайки се от работа, предпо-
читат да свършат нещо с ръ-
цете си, защото главите им 
са бръмнали от стреса, кой-
то са натрупали.

- И все пак много фил-
ми и романи предвиждат 
едно мрачно бъдеще, в ко-
ето машините подчиня-
ват или унищожават чо-
вечеството. Реална опас-
ност ли е това някога да 
се случи?

- По дефиниция съм опти-
мист и не вярвам да се слу-
чи такова нещо. Ако се слу-
чи, то ще е по-скоро някак-
ва грешка или инцидент ня-
къде по трасето. Едва ли чо-
век може да го изключи като 
възможност, но аз не вяр-
вам и съм убеден. 

- Много е актуален на-
последък у нас Илон Мъск. 
Преди време той обяви 
намерението си да съз-
даде чип, който да се им-
плантира в мозъка. Колко 
трудно е това? 

- Невронни чипове има 
доста. Изключително обаче 
е трудно от гледна точка на 
човешката физиология това 
да се вгради в човешкия мо-
зък. Има много изследва-
ния, включително и в нашия 
Център по върхови пости-
жения, където имаме енце-
фалограф, който има 128 ка-
нала. Изключително сложно 
е това нещо да се направи. 
Ние все още не можем да 
се ориентираме в мозъчни-
те сигнали. Неврончетата са 
около 10 на 12 степен в чо-
вешкия мозък, а ако си пред-
ставим колко връзки са меж-
ду тях, според мен един та-
къв чип не може да пресъз-
даде нещо такова. Но той 
пък (б.а. - Мъск) е упорит и 
гениален и може да измис-
ли нещо. 

- Опитите му да изпра-
ти човешка мисия на Марс 
със сигурност са упорити. 
Има ли обаче необходи-
мата технология?

- Чисто като космическа 
технология за мен същест-
вува, доколкото съм запоз-
нат. Гледам, че има много 

голям стремеж и някак си 
целта оправдава средства-
та. Защото човек, ако няма 
високи цели, няма нищо до 
постигне. Така че от тази 
гледна точка да се създават 
нови технологии, макар и за 
такива идеалистични идеи, 
по-скоро ги подкрепям, за 
да може да се развиваме. 
Особено ако има кой да ги 
финансира като един Мъск. 
Защото средствата са огро-
мни наистина за реализира-
нето на такива идеи.

- той твърди, че негови-
те опити да постигне ус-
пех в тази сфера не са на-
сочени само към малцина-
та богати, които ще могат 
да си го позволят, а към 
широките маси. 

- Поставяйки си една та-
кава цел, покрай техноло-
гията, която се създава, се 
раждат и още 100-200-300 по-
лезни технологии, които сре-
щу много малко средства, 
ще са достъпни за всички. 
Типичният пример е при ав-
томобилите, които всички 
ние караме. 98% от техно-
логиите при тях са създаде-
ни покрай Формула 1, за да 
може да се намалява тегло-
то, консумацията на гори-
вото и всякакви други таки-
ва неща. Цялото това нещо 
е създадено единствено и 
само с цел печелене на със-
тезанията. От там нататък 
обаче лека-полека навлизат 
и при автомобилите за масо-
во ползване. Разликата мо-
жем да я видим рязко, кога-
то седнем да управляваме 
„Москвич“ и един по-моде-
рен автомобил. Така че по-
край пътуването в космоса 
със сигурност ще се създа-
дат множество полезни тех-
нологии, които да намерят 
приложение и на Земята. От 
такива идеалисти като Мъск 
изскачат не големите цели, 
защото понякога те не са по-
стижими, а множество мал-
ки, но в същото време полез-
ни неща се раждат и влизат 
в употреба.

- Навярно неслучайно е 
кръстил една от компани-
ите си „тесла“.

- (Смее се) Да, между дру-
гото Никола Тесла е един 
от хората, които предлагат 
в Щатите да се ползва про-
менлив ток, който дава над 
70% по-голяма ефективност 
от другия вариант за прав 
ток. И от там нататък хиля-
дите му доказани и недока-
зани неща, по които е рабо-
тил. Но, да. Такива гении са 
помогнали много на чове-
чеството.

симулации можем  
бъдещото развитие на Бургас

4 „Крайно време е да спрем да сме 
експерти по всичко и да започнем да 
разчитаме на технологиите“, смята 
университетският преподавател
4 „Бизнесът трябва да е по-активен в 
начинанието да запазваме бургаските си 
кадри тук“, коментира още професорът
4 Изкуственият интелект – плюсовете 
и минусите от него и има ли риск за 
човечеството?



Георги РУСИНОВ

Мнозина от нас като 
малки имат неприятни спо-
мени, свързани с консума-
цията на риба. Миризми, 
мазно месо, кости са сред 
основните причини децата 
да не обичат да се хранят 
с риба. Един бургазлия е 
на мисия по любопитен на-
чин да успее да върне ин-
тереса на подрастващите 
към рибата в менюто им. 
Янко Янков е управител 
на клуб „Гларус Бургас“. 
Той е в Комитета по на-
блюдение на Оперативна 
програма „Рибарство“, от 
12 години се занимава с 
борба с бракониерство-
то, от 20 години е член  на 
УС на Асоциация за при-
родозащитните организа-
ции, дълги години е член и 
на УС на Регионалния кон-
султативен съвет за Черно 
море към Брюксел. 

Именно в Комитета по 
наблюдение, в един от до-
кладите му той забеляз-
ва нещо много странно. 
Оказва се, че преди 30 го-
дини хората са консуми-
рали три пъти повече риба 
сравнено с днес.

„В тази връзка решихме 
да направим едно проуч-
ване, което не е предста-
вително, а за нашите цели. 
В продължение на четири 
екоинициативи попитах-
ме близо 1000 деца дали 
ядат риба. Оказа се, че 
това са едва 7%. Това на-
право ме озадачи“, споде-
ли той пред репортер на 
„Черноморски фар“.

Затова той и екипът му 
започват да се интересу-
ват какви са причините 
децата да не обичат масо-
во риба. 

„За около година ги уста-
новихме. Оказа се, че де-
цата не харесват миризли-

вите риби от Черно море. 
Оказа се, че и костите са 
голям проблем, защото от-
немат от вниманието на де-
цата, свързано с компю-
търа. В следващата една 
година създадохме про-
дукти, които да бъдат ин-
тересни на децата. Така 
и започнахме. Клубът на-
прави една кухня, където 
експериментира с храна-
та“, обясни Янков.

Оказва се, че децата са 
по-привлечени от храни с 
интересни имена от така 
наречените „фастфуудс“ 
или бързи храни – бургери, 
сандвичи, хот-дог, стран-
джанки и други.

„И ние, за да им върнем 
интереса към рибата, съз-
дадохме няколко храни с 
риба. Едното е фишбур-
гер, същият като от голе-
мите хранителни вериги, 
едно към едно на външен 
вид, само че е с истинска 

храна. Направихме рибни 
странджанки, рибен сан-
двич. Намерихме правил-
ната риба. Ползваме филе 
от сом. Първо, защото не 
е натрапчива миризмата, 
второ - защото няма кости, 
трето - защото е аквакулту-
ра“, каза екологът. 

А защо 
аквакултури?

„Натискът към дивата 
риба не трябва да е прио-
ритет. По тази причина ние 
направихме две добри по-
падения. Първо – ориенти-
рахме хората към аквакул-
турата като храна и успях-
ме да възстановим инте-
реса на децата към рибата 
като храна. Започнахме да 
ги храним редовно. Правим 
рождени дни, в които цяло-
то меню е от риба. В момен-

та сме пред патент на две 
от храните. Направихме 
специални рибни кроке-
ти. Те по принцип се пра-
вят от картофи и още нещо. 
Ние махнахме картофи-
те и сложихме карфиол. 
Направихме и крем супа от 
риба. Всичко се сервира в 
рециклиращи се хартиени 
опаковки, сламки, чаши“, 
отговаря бургазлията.

И защо не 
черноморска риба?

„Кости и миризма. Това 
са причините. На всичко от-
горе не е желателно често 
хранене с морска или оке-
анска риба заради наличи-
ето на тежки метали. Освен 
това всеки ден няма и няма 
как да храним с прясна 
риба. А при нас идеята е 
именно тази. Затова няма 

как да стане с черноморска 
риба. Спрели сме се на ме-
сото, което предполага ус-
тойчивост и целогодишност 
и възможност да се открои 
като алтернатива. Друга 
риба не предлагаме, но с 
филето от сом правим раз-
лични храни и го овкусява-
ме с различни подправки. 
Правим примерно и „фиш 
енд чипс“, но ние не го пра-
вим в мазно олио, а на пло-
ча със странджански билки. 
Повечето от нещата сме ги 
кръстили с интересни име-
на, за да има заигравка. 
Имаме „Странджански та-
кос“ например“, поясни 
Янков.

Мисията

Бургазлията, който е и за-
клет рибар, е категоричен, 
че мисията на него и еки-
па му е максимално много 
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Янко Янков, който иска  
4 Той и екипът му предлагат вкусни и модерни 
фишбургери, странджанки и сандвичи
4 „Децата не искат храната да им мирише и  
да има кости“, казва той
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деца да опитат от рибата и 
да разберат, че има вари-
ант, в който да се консу-
мира и  такава вкусна хра-
на и да настояват пред ро-
дителите си тя да присъст-
ва в менюто им по-често 
у дома.  

„Тя има специални хра-
нителни свойства. На вся-
ка цена трябва да създа-
дем на децата една обра-
тна връзка към храната по 
отношение на рибата и това 
и правим. Отворихме едно 
такова място за хранене. 
Намира се в бившето ка-
фене под Колежа за тури-
зъм. Казва се Art, fishfood 
and science. Причините са 
няколко – мястото предпо-
лага да се занимава чо-

век с изкуство. Там каним 
известни и не толкова из-
вестни музиканти, младе-
жи, деца. От Музикалното 
училище идват често да 
свирят. Освен това „Щура 
лаборатория“ правят про-
моции и извършват рожде-
ните си дни при нас. Добра 
симбиоза сме направили 
с тях. Едно добро проуч-
ване и маркетинг ни даде 
възможност да преценим, 
че не е изгубена каузата. 
Резултатите са, че всички 
деца, които идват при нас, 
на 100% ядат риба, а те не 

са малко. Училище „Френе“ 
идват да се хранят при нас 
с риба 1-2 пъти седмично“, 
обясни той.

Семейството според 
него е важен фактор, тъй 
като децата се учат от 
родителите си, а според 
него повечето семейства 
днес избягват да пригот-
вят риба у дома заради ми-
ризмите. 

„Рибата иска по-сериоз-
ни грижи по отношение на 
приготвянето, за да бъде 
вкусна. Много от днешни-
те заведения не полагат та-
кива грижи. Те търсят таки-
ва припознати неща като 
ципура, лаврак. Аз нямам 
нищо против тази храна, 
но пак казвам – за деца-

та тази храна не бива да 
бъде проблем. Трябва като 
я вземе, да не се притесня-
ва да я яде поради ред при-
чини. Не трябва да е мазна 
и много да капе. Тя трябва 
да се приготвя малко по-
фино. Вече има много хуба-
ви видове олио, които поз-
воляват по-голяма термал-
на обработка. Ние пържим 
при нас с олио от гроздови 
семки. То позволява по-ви-
сока температура на пър-
жене, продуктът не попива 
олиото и не става мазно“, 
посочи Янков.

С търговски 
кемпер по улиците, 
но вместо 
сладолед, да се 
продава риба! 
Защо не?

Бургазлията сподели и 
друга интересна концеп-
ция, която възнамерява да 
осъществи. 

„Имаме идея да напра-
вим и обиколки с един тър-
говски кемпер, който да 
спира в училищата и да 
предлагаме нашата храна. 
Идеята е това да е и една 

научно-познавателна дей-
ност. Нашата риба я взима-
ме от две рибовъдни рибар-
ства. Едното е в Пазарджик 
- „Аквафиш Пазарджик“ 
ООД, другото е в Бял кла-
денец - „Фиш Фарм Елаз“ 
ЕООД. Работят с много ка-
чествена храна и по тази 
причина нашата риба е ви-
наги с един и същ вкусен 
вкус. Търсим устойчивост“, 
заяви той.

Според него, когато де-
цата придобият навика да 
ядат риба, то когато започ-
нат да растат, сами ще на-
сочат интереса си и към 

други видове.
„Оказа се, че родители-

те започнаха да идват и 
да се интересуват защо 
толкова децата им са до-
волни. Започнаха да пра-
вят все повече рождени 
дни при нас. Затова цяло-
то ни мероприятие е едно 
полезно нещо. Не правим 
реклама умишлено, за да 
не ни обвинят, че комер-
сиализираме процеса. Не 
е вярно, даже до голяма 
степен ние го дотираме от 
клуба това нещо. Трудно 
се самоиздържа едно та-
кова начинание. От 1 юни 
официално предлагаме 
храна. Иначе от 2 години 
и 8 месеца се учим и под-
готвяме за това. Сигурно 

200-300 килограма риба 
в десетина мероприятия 
сме раздали на хора, на 
деца, докато балансира-
ме вкусовете, подправки-
те, солеността, външния й 
вид. Идеята ни е все пак в 
един момент да започнем 
да се самоиздържаме, за 
да можем да запазим ин-
тереса на хората към тази 
храна“, категоричен е бур-
газлията.

За Никулден той и екипът 
му отново ще осигурят ри-
бен обяд за децата с техни-
те специални храни.
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Авангардна кухня

Янко Янков, който иска  да върне рибата в  
менюто на бургазлии

Георги РУСИНОВ

Рекордьорът по репу-
бликански титли по под-
воден риболов Валентин 
Люцканов има своя шампи-
онска рецепта за приготвя-
не на морска врана. Името 
не е измислено от него, а 
от приятеля му – общинския 
съветник Стоян Грозев, на 
когото е споделил рецеп-
тата и е останал много до-
волен от вкусния резултат, 
за което бе поздравил бив-
шия областен секретар във 
Фейсбук. Затова помоли-
хме Люцканов да сподели 
вкусната рецепта и за чи-
тателите на „Черноморски 
фар“.

„Рецептата е за риба в 
сол. Аз използвам морска 
врана, тъй като е много под-
ходяща. В една тавичка сла-
гам хартия за печене, за да 
избегна цапането. Правя 
един ред от едра морска 
сол и слагам върху нея ри-
бата, която предварително 
е изчистена от вътрешности 
и кости. В коремната кухина 

слагам подправки от рода 
на босилек, джоджен. Сол 
не се слага в никакъв слу-
чай, защото тя достатъчно 
се осолява от покриването 
с морската сол. Може и дру-
ги подходящи подправки за 
риба и няколко резена ли-
мон. След това и отгоре се 

покрива с едра морска сол. 
Приготвя се на фурната за 
20-25 минути на 200 граду-
са, загрята предварително. 
Когато е готова, солта се 
разчупва“, обясни бившият 
секретар на Областна адми-
нистрация – Бургас.

Според него рецептата 
става много вкусна, защото 
рибата поема от солта, тъй 
като кожата на морската 
врана е тънка и част от нея 
преминава в месото.

„Консумира се с бяло 
вяно, разбира се. Рецептата 
е подходяща и за лаврак. 
Струва ми се, че много до-
бре може да стане и с ци-
пура. Рибите, закупени от 
големите хипермаркети, са 
подходящи, защото са от 
Гърция, а средиземномор-
ските риби са с малко по-
дебела кожа и няма да ста-
не много солена, което е 
идеално за хората, които 
не обичат много солено“, 
поясни той.

таня АНЕСтИЕВА

Необходими продукти:

• Паламуд
• Едра сол
• Олио
• Оцет
• Черен пипер
• Бахар
• Дафинов лист
• Бял боб
• Кисели краставички
• Домати консерва
• Лозови пръчки

Начин на 
приготвяне:

Рибата се изчиства 
от вътрешностите и 
се нарязва на шайби 
около 4 см. Главата и 
опашката не се слагат. 
Оставя се за два часа в силна саламура 
(в съд с вода се слага едра сол, пуска 
се едно сурово яйце, а когато изплува 
на повърхността с размерите на 5 сто-
тинки, саламурата е силна).

След като е престояла два часа в са-
ламурата, се поставя на хавлия да се от-
цеди. Рибата се нарежда в тенджера, на 
дъното на която се слагат лозови пръчки, 
които трябва да образуват скара. Залива 
се с марината и подправки, като марина-
тата трябва да покрие изцяло рибата. 

Маринатата е 
следната: 2 чаши олио, 1 чаша оцет. 
Така се редуват до покриване на риба-
та. Добавя се бахар, черен пипер, да-
финов лист. Оставя се да ври на слаб 
огън 2 часа. След като изстине, риба-
та се нарежда в буркани, като в тях се 
добавя предварително сварен боб, ки-
сели краставички, домати от консер-
ва. Залива се с маринатата колко-
то поеме бурканчето, в която е вря-
ла. Приготвените така буркани се сте-
рилизират.

СупЕР 
лЕСНО И 

бъРЗО!

Шампионската рецепта 
на Валентин Люцканов

Консерва от паламуд 
„Ропотамо“
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Любим за фотографите град

Георги РУСИНОВ

Името Алия Казанджиева е 
добре познато в Бургас. Пре-
ди няколко години фотогра-
фия, направена от младата 
дама, предизвика изключи-
телен интерес. Тя бе уловила 
момиче, което е повдигнато от 
момче, за да може да целуне 
за сбогом любимия си, който 
пък се показва от прозорец 
на влак. Снимката е направе-
на на бургаската жп гара. Фо-
тографията й дори спечели на-
града от Европейската коми-
сия, за най-добра снимка в ка-
тегория „Моменти“. 

Няколко години по-късно 
младата бургазлийка продъл-
жава да снима и да се зани-
мава професионално с фото-
графия. Алия разказва пред 
„Черноморски фар“, че оби-
ча да снима от малка, но ко-
гато започва да изучава фо-
тография в университета, се 
заражда истинската й страст 
към снимането.

„Преди пандемията мно-
го обичах да снимам street 
photography, или така наре-
чената улична фотография. 
Смятам, че имах късмет да 
улавям моментите и хората – 
интересни и шарени навсякъ-
де, не само в Бургас. Но той 
си ми е роден град и най-мно-
го ме привлича да снимам тук. 
Снимам навсякъде – морето, 
Морската градина, гларусите“, 
споделя тя.

Любимата й фотография е 
именно „Целувка за сбогом“. 

„Снимката с момичето, ко-
ето целува любимия си за до-
виждане на жп гарата може 
би ми е любима, защото е за-
снета преди ремонта на гара-
та и ми напомня детските ми 
години, когато много обика-
лях този район. Имаше мно-

го интересни гледки – цъфна-
ли дръвчета по релсите напри-
мер. Много автентично  беше. 
Затова много харесвам тази 
снимка, с тези хора вече не 
поддържам връзка и ми на-
помня за тези безгрижни дет-
ски и младежки години – пър-
вите трепети, първата любов, 
първите ми снимки“, разказ-
ва още фотографът.

Бъдещия Бургас тя си пред-
ставя като картинка от фи-
лмите, показващи бъдещи-
те модернизирани градове, с 
много интересни сгради, ко-
ито излязоха по кината след 
2000 година.

„И това наистина се случ-
ва в Бургас. Новият комплекс, 
който се строи в района на 
„Елкабел“, е изпълнен с мно-
го интересни гледки. Аз обо-
жавам да снимам там. Тол-
кова е минималистично и аб-
страктно. Бургас има много 
интересна архитектура. Точно 
това си представям. Както и 
нещо, свързано с водата. Мо-
же би ще се направи голям во-
ден парк, в който ще идват ту-
ристи от цял свят. Разбрах, че 
тази година сме имали турис-
ти от Австралия и други раз-
вити страни и много им е ха-
ресало в нашия град. Именно 
затова си представям, че в бъ-
деще ще мога да снимам още 
много и интересни сюжети в 
Бургас“, заявява Алия.

Кадър, който все още не е 
заснела, но се надява скоро 
да заснеме, е на замръзнало 
бургаско езеро.

„Отскоро имам дрон и очак-
вам някое от езерата да зам-
ръзне, за да мога да направя 
един интересен минималис-
тичен и абстрактен кадър от-
горе. Морето надали ще зам-
ръзне, но ако стане, кадър с 
Моста и замръзнало море ще 
е перфектен“, завършва бугаз-
лийката.

Весела ГОРАНОВА

Пейзажният фотограф Ра-
дослав Свирецов представи 
първата си самостоятелна из-
ложба в родния си Бургас. Екс-
позицията събра 40 фотогра-
фии на познати и непознати 
кътчета от страната, заснети от 
различни перспективи, и носи 
заглавието „Въздух и земя“.

„Радвам се, че осъществих 
мечтата си да представя из-
ложба в Бургас. Като човек, 
роден на морето, съвсем не 
правя изключение и то е пър-

вото нещо, което започнах да 
снимам, когато бях на 15 го-
дини. Всяка сутрин слизах 
до плажа и снимах нюансите 
и отраженията на слънцето 
във водата при изгрев. Имам 
хиляди снимки на бургаския 
бряг. Сега любимите ми ло-
кации са Солниците и рибар-
ското селище „Ченгене ске-
ле”. В изложбата има отреде-
но специално място на мор-
ската тематика”, сподели 22-
годишният Радослав Свире-
цов. Като ученик прекарва 
десетки часове с фотоапа-

рата на бургаския мост, тър-
си изгреви, залези, различни 
гледни точки.

„Бургас е туристическо мяс-
то и е нормално да бъде сни-
ман, хората се връщат към ху-
бави спомени, градът носи ро-
мантика и сантименталност“, 
казва Радослав. „Доста от мес-
тата в града са емблематични“, 
казва още той 

"Въздух и вода" показва 
снимки, заснети с фотоапа-
рат и дрон. Те са селектирани 
в продължение на 2 години, а 
немалка част от тях са награж-
давани на престижни междуна-
родни конкурси в Мароко, Гер-
мания, Сърбия и Гърция.

Радослав допълва, че зимата 
е предпочитан от него сезон за 
снимки. Тогава много познати 
пейзажи се преобразяват, ста-
ват мистични и много ефектни, 
не липсва и адреналин, осо-
бено по високите планински 
склонове, където бургазлията 
обича да се зарежда.

„Все повече вече се сни-
ма с дрон, но не в него е бъ-
дещето. Аналоговата фотогра-
фия - на лента, в момента е в 
своя пик. Все повече млади хо-
ра се връщат към нея, защото 
там има повече мисъл. Нищо 
не умира, просто очаква своя 
момент“, продължава младият 
фотограф.

Солниците и Ченгенето са 
предпочитани за Радослав Свирецов

Радослав Свирецов е роден 
в Бургас. Завършва ОУ „Антон 
Страшимиров”, след което става 
възпитаник на НЕГ „Гьоте“. Сега 
е студент в Университета по стро-
ителство, архитектура и геодезия 
в София. С фотография се зани-
мава от 15-годишен, а от 16-го-
дишен се изявява във фотосало-
ни под егидата на Международ-
ната федерация за фотографско 
изкуство (FIAP). Печели някол-
ко национални и международни 
конкурса, а през 2022 г. е обявен 
за най-младия артист на федера-
цията в България.

Алия Казанджиева иска да заснеме 
замръзнало бургаско езеро
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Фотографията „Целувка за сбогом“ бе наградена в 
категорията „Моменти“ от Европейската комисия. тя е 
заснета на централната железопътна гара в Бургас

„Представям си родния  
град като от филмите – 
модернизиран и с интересни 
сгради“, каза фотографът

Уважаеми дами и господа,

Несебър е световна ценност, известна 
със своето хилядолетно културно-истори-
ческо наследство. Но за нас, гражда-
ните, които си живеем тук, Несебър 
е преди всичко морски град, дом 
на рибари и моряци. 

Желая на всички именици и 
на всички, чийто живот и по-
прище са свързани с даро-
вете на морето, здраве, щас-
тие, пълни мрежи и попътен 
вятър! 

Нека светецът, когото по-
читаме днес, закриля всич-
ки нас!

Честит празник!

Николай Димитров
кмет на Несебър

Поздравителен адрес
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